
 یک استاد حوزه علمیه قم با اشاره به میانگین بالای سنی اعضای 
مجلس خبرگان تاکید کرد: باید نیروهای نوگرا، جوان تر و به روزتر در 

مجلس خبرگان باشند.
آیت الله محسن غرویان تصریح کرد: مجلس خبرگان اهمیت بالایی در ساختار 

جمهوری اسلامی دارد و اهمیت آن به خاطر اهمیت مسئله رهبری است.
این استاد حوزه علمیه قم افزود: چون ولی فقیه و رهبر در راس نظام است و 
اندیشه رهبر و هدایت های کلان کشور بر عهده رهبر قرار دارد. بر اساس قانون 

رهبر در مسائل کلان، مسیر حرکت کشور را تعیین می کند، خبرگان که وظیفه 
نظارت و انتخاب رهبر و اینگونه مسائل را بر عهده دارد، نقشی تاثیرگذار در سیاست 
ایران دارد. غرویان گفت: باید در انتخابات خبرگان، افرادی شرکت کنند که هم 
مجتهد باشند و هم به سیاست آگاه باشند و اطلاعات مکفی چه درباره سیاست 

داخلی و چه درباره مسائل بین المللیِ روز داشته باشند.
وی به روز بودن و پرهیز از افراط وتفریط را یکی دیگر از ویژگی های اعضای 

خبرگان رهبری معرفی کرد و گفت ...

آیت ا... محسن غرویان:

میانگین سنی اعضای مجلس خبرگان بالاست
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روزنامه

معاون امنیتی- انتظامی وزارت کشور در مورد پیگیری های صورت گرفته در خصوص حواشی 
سخنرانی رئیس جمهور و سیدحسن خمینی در مراسم ارتحال امام)ره( در حرم بنیانگذار جمهوری 
اسلامی گفت: در مورد حواشی سالگرد ارتحال امام)ره( باید بگویم که متاسفانه این مسئله از چند 
سال قبل باب شد. اما طی این سال ها روندی نزولی را طی کرده است. اینکه گفته شده مسئولیت 
امنیت این مراسم با سپاه است؛ یعنی اینکه امنیت حلقه اول و دوم مراسم بزرگداشت سالگرد 

حضرت امام خمینی)ره( با سپاه است.
حسین ذوالفقاری با بیان اینکه طبق مقررات، برقراری امنیت و حفاظت از روسای قوا با سپاه است، اظهار 

داشت: وزارت اطلاعات نیز در حوزه اطلاعاتی خود فعال است و نیروی انتظامی نیز در لایه های مختلف در این 
مراسم ها حضور دارند. اما هماهنگی های لازم را سپاه انجام می دهد. در شب سخنرانی رئیس جمهور شعارهایی 
داده شد، آنچه تاکنون اطلاعات قرارگاه ثارالله که مسئولیت این مراسم را به عهده داشته است و براساس 
مشاهده های و فیلم ها و صحبت های موجود ارائه داده، این است که در حین سخنرانی رئیس جمهور یک نفر 
از افرادی که در یکی از شرکت ها کار می کند، از جای خود بلند می شود تا نوشته ای را از روی کاغذ قرائت و 
پیشنهاد خود را مطرح کند. افرادی تصور می کنند که این شخص می خواهد در سخنان رئیس جمهور اخلال 

وارد کند، برای همین شعار »مرگ بر منافق« می دهند و منظورشان آن فرد بوده و ...

 حواشی سالگرد ارتحال امام)ره( در سال های اخیر روندی نزولی داشته است

توضیحات »ذوالفقاری« درباره حواشی مراسم ارتحال امام

در جلسه شورای معاونین:

استاندار قم مدیران را ملزم به پاسخگویی کرد

رئیس کمیسیون حقوقي و نظارت شوراي اسلامي شهر قم مطرح کرد:

ناگفته هایی از 
مجتمع تجاری امین

مسگری: می خواهند خانواده شهدا را مقابل شهرداری قرار دهند
سه دانگ عرصه و اعیان پروژه متعلق به شهرداری است

 سهم شهرداري در حال واگذاري به غیراست

آیت الله سعیدی:

سرمایه های نظام 
نباید در معرض جسارت قرار گیرند

تولیت آستان مقدس حضرت فاطمه معصومه سلام الله علیها گفت: امروزه به برکت انقلاب و نظام اسلامی، رشد فرهنگی 
به جایی رسیده که مردم حتی بالاترین مقامات و مسئولان در این کشور را نقد می کنند و برخوردی علیه آنها نمی شود.

آیت الله سعیدی روز گذشته در دیدار معاونان وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی که در سالن محراب حرم مطهر برگزار شد، اظهار داشت: رژیم 
طاغوت با تمام توان بر مقدرات این کشور حاکم شده بود و به اندازه ای برای خود جاودانگی و پایداری را تصور کرده بودند که حتی روی قبور 

مردگان نیز تاریخ شاهنشاهی را به اجبار درج می کردند. ...

2

2

سوءاستفاده ستاره های مشهور از اینستاگرام!

در مراسم تودیع و معارفه مدیر کل ارشاد قم مطرح شد:

روایت »ایزدپناه« از پشت پرده ارشاد قم
8
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سرمقاله:  محمد تقی فاضل میبدی

اسفندماه امسال دو انتخابات 
یکی  می شود،  برگزار  کشور  در 
انتخابات مجلس شورای اسلامی 
و دیگری مجلس خبرگان رهبری 
بر  بنا  خبرگان  مجلس  است. 
و  عزل  همچون  مهمی  وظایف 
نصب رهبری و نظارت بر عملکرد 
آن، حساس ترین نهاد اجتماعی ...

اصلاح طلبان 
و مجلس خبرگان

8
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هشدار شیخ نور 
درباره تحرکات انتخاباتی افراطیون

جریان های معتدل برنامه مشخصی برای انتخابات ندارند

7
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اخبار
آیت الله سعیدی:

سرمایه های نظام نباید در معرض جسارت 
قرار گیرند

تولیت آستان مقدس حضرت فاطمه معصومه سلام الله علیها گفت: امروزه 
به برکت انقلاب و نظام اسلامی، رشد فرهنگی به جایی رسیده که مردم حتی 
بالاترین مقامات و مسئولان در این کشور را نقد می کنند و برخوردی علیه آنها 

نمی شود.
آیت الله سعیدی روز گذشته در دیدار معاونان وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی که در 
سالن محراب حرم مطهر برگزار شد، اظهار داشت: رژیم طاغوت با تمام توان بر مقدرات این 
کشور حاکم شده بود و به اندازه ای برای خود جاودانگی و پایداری را تصور کرده بودند که 

حتی روی قبور مردگان نیز تاریخ شاهنشاهی را به اجبار درج می کردند.
وی جاری شدن ارزش های اسلامی در جامعه را آرزوی همیشگی مؤمنان دانست 
و افزود: با عنایت خداوند و رهبری امام خمینی )ره( و به برکت مجاهدت های مردم 
و خون شهیدان، انقلاب اسلامی به پیروزی رسید و ارزش  های اسلامی در جامعه 

جاری شد.
آیت الله سعیدی با بیان اینکه زمانی آرزوی ما این بود که یک پاسبانی در قم شئونات 
اسلامی را تا اندازه ای رعایت کند و به مردم سخت نگیرد؛ گفت: امروزه به برکت انقلاب و 
نظام اسلامی، رشد فرهنگی به جایی رسیده که مردم حتی بالاترین مقامات و مسئولان در 

این کشور را نقد می کنند و برخوردی علیه آنها نمی شود.
وی با تاکید بر این که مردم قدر مسئولان خود را می دانند، خطاب به مدیر کل جدید 
فرهنگ و ارشاد قم و معاونان وزارت ارشاد اسلامی گفت: مسئولان نیز باید ارزش این مردم 
را به خوبی بدانند. اگر این معیار را همیشه مد نظر داشته باشید و نعمت های الهی را ذکر 
کنید هم انرژی مردم برای اعتلای انقلاب و نظام افزوده می شود و هم سطح توقعات و 

انتظارات مردم کاهش می یابد.
تولیت آستان مقدس حضرت فاطمه معصومه سلام الله علیها خاطرنشان کرد: ما 
قدردان خدمات دکتر جنتی، وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی و پدرشان که فقیهی غیرتی و با 

اقتدار در سنگر نظام است و در بیان حقایق از هیچ کسی پروا ندارد، هستیم.
آیت الله سعیدی با تقدیر از خدمات همه مسئولان طراز اول کشور گفت: ما نباید کاری 

کنیم که سرمایه های نظام به سادگی در معرض جسارت باشند.
وی در ادامه با ضروری دانستن ارتباط مسئولان با مراجع تقلید و علمای دین گفت: 
افتخار مسئولان ما این است که با علما و مراجع ارتباط داشته باشند. هرکه تعامل خود را با 
مرجعیت تقویت کرد، برای خود پیشتیبانی قوی ایجاد کرده و هر که این تعامل را نداشته 

باشد، به خود و مردم ضربه زده است.
تولیت آستان مقدس حضرت فاطمه معصومه سلام الله علیها با اشاره به تعاملات موجود 
میان مسئولان و علما و مراجع تقلید گفت: در عمل و رفتار نیز این مناسبات باید حفظ 

شود.

حجت الاسلام مبلغی با اشاره به دعوت اخیر شیخ الازهر؛

توافق دو حوزه قم و نجف با الازهر 
به ضرر تعصب و خشونت مذهبی است

رئیس دانشگاه مذاهب اسلامی گفت: امروز برای کنترل تعصب و تندروی 
مذهبی، هیچ راهی جز گفت وگوی نتیجه بخش و منتهی به صدور فتواهایی در 

مسیر صیانت و حمایت از کیان امت اسلامی وجود ندارد.
حجت الاسلام والمسلمین احمد مبلغی اظهار کرد: باقی ماندن در فضای برزخی، فرصت 
سوزی و دویدن به سمت بدتر شدن اوضاع و واسپاری بیشتر شرایط به دشمنان اسلام 

خواهد بود.
این استاد حوزه علمیه قم ادامه داد: از دست دادن فرصت توسط علمای اسلام، تنها به 
نفع گروه های متعصب داعش گونه است که تمام تلاش آنها تخریب امت اسلامی، به هدر 
دادن امکانات این امت و تنش آلود کردن روابط شیعه و سنی است و تا دیر نشده باید 

دست به کار شد.
رئیس دانشگاه مذاهب اسلامی با اشاره به دعوت اخیر شیخ الازهر مصر گفت: این دعوت 
شیخ الازهر که علمای شیعه و سنی بیایند تا به یک نتیجه مشخص و صدور فتوا در قبال 
تندروی و کشتار مسلمانان برسیم، فرصتی مغتنم، مهم و برخوردار از قابلیت برای تبدیل 

شدن به یک فرصت تاریخی به نفع امت اسلامی و روابط مذاهب اسلامی است.
حجت الاسلام مبلغی خاطرنشان کرد: اصولا از گذشته روشن بوده است که اگر الازهر 
مصر و دو حوزه علمیه قم و حوزه نجف بر امری توافق کنند به کنترل اوضاع به نفع امت 

اسلام و به ضرر تعصب و زیاده روی های مذهبی ختم خواهد شد.
استاد حوزه علمیه قم گفت: اگر خود الازهر و حوزه های علمیه قم و نجف و سایر 
حوزه های بزرگ اهل سنت، این فرصت را مغتنم نشمارند وضعیت امت در مسیر غیرقابل 

بازگشت قرار می گیرد.
وی ادامه داد: هر یک از حوزه قم و الازهر مصر سال گذشته با برگزاری کنفرانس ضد 
تکفیر و خشونت، کار بزرگی انجام دادند. در کنفرانس مصر از ایران نیز دعوت به عمل آمد 
و بنده شرکت کردم و آن کنفرانس خوبی بود و حوزه علمیه قم این حرکت الازهر مصر 

را ستود.
حجت الاسلام مبلغی خاطرنشان کرد: مرجعیت قم این اقدام الازهر را امر خوب و 
مهمی به حساب آورد و بعد از آن که از سفر مصر بازگشتم، در دیداری که با مراجع قم 
داشتم، آنها این دعوت را به عنوان نقطه عزیمت و فتح باب ارتباط حوزه و الازهر مصر به 
حساب آوردند و بر قابلیت های نهفته در این سفر تاکید کرده و حتی این بزرگان تاکید 

داشتند که شما این حرکت و ارتباط را به عنوان فتح باب حفظ کنید.
وی با اشاره به مواضع شیخ الازهر مصر نیز گفت: شیخ الازهر، ذهنیت های معطوف 
به آرامش در فضای امت اسلامی از قدیم داشته است و این دعوت او از همین خاستگاه 

برمی خیزد و باید الازهر را درک کنیم.
با  ارتباط  باید در  ما  برجسته حوزه علمیه قم گفت: در شرایط کنونی،  استاد 
ادبیات و گفتمان الازهر از یک توان تحلیل بالایی برخوردار باشیم و فارغ از نگاه های 
حساسیت آفرین و تمرکزکننده بر برخی جزئیات، به سمت ندای مهم و تقاضای 

الازهر، پیش برویم.
مبلغی خاطرنشان کرد: در شرایط کنونی، خرده گیری از الازهر )به ویژه که الازهر 
تقاضای اجتماع شیعه و سنی کرده است( یک جهالت بزرگ در ساحت تقریب است و این 

کار به سمت ضرر زدن به روابط الازهر مصر و حوزه قم و نجف خواهد بود.
استاد برجسته حوزه علمیه قم بیان کرد: نباید انتظار داشته باشیم الازهر تمام و کمال 
آنچه ما می خواهیم انجام دهد، چون بنای ما بر تقریب و وحدت است، نه اینکه انتظار داشته 

باشیم الازهر خواسته های ما را برطرف کند و این وحدت نیست.
وی افزود: وحدت این است که شیعه و سنی هر کدام سرجای خود باقی باشند و برای 
اینکه خطوط قرمز مذاهب شکسته نشود و امت اسلامی در فضای آرامش قرار بگیرد و 
فضاها را به روی تندروی ها و تکفیری ها تنگ کنند، با گفت و گو و جمع بندی، توافقی 

میان آنها صورت گیرد.

حوادث
رئیس پلیس اطلاعات و امنیت عمومي استان قم اعلام کرد:

اجراي مستمر طرح هاي مبارزه با 
مظاهر علني فساد

پلیس اطلاعات و امنیت عمومي فرماندهي انتظامي استان قم طي سه روز 
گذشته 18 واحد صنفي متخلف را پلمپ کرد.

 به گزارش پایگاه خبري پلیس، رئیس پلیس اطلاعات و امنیت عمومي فرماندهي 
انتظامي استان قم در تشریح این خبر گفت:ماموران اداره نظارت بر اماکن عمومي قم در 
راستاي طرح تشدید کنترل و نظارت بر واحدهاي صنفي و اماکن عمومي در طي 3 روز 
گذشته 18 واحد صنفي را به علت نداشتن پروانه کسب، عدم رعایت قوانین و مقررات و 

ضوابط اماکن عمومي و صنفي با دستور مقام قضائي پلمپ کردند.
 سرهنگ جواد قنبري افزود: هدف از این طرح، ارتقاء امنیت اجتماعي در سطح اماکن 

عمومي، جلوگیري از بروز تخلفات و جرایم صنفي و پاکسازي اماکن آلوده است.
وي تصریح کرد:  مأموران اداره نظارت بر اماکن عمومي قم در هفته گذشته از واحدهاي 
صنفي متعددي نیز بصورت محسوس و نامحسوس بازدید و به تعدادي از آنان که فاقد 

استاندارهاي لازم بودند تذکر دادند.
سرهنگ قنبري با بیان اینکه، پلیس با اجراي مستمر طرح هاي مبارزه با مظاهر علني 
فساد و همچنین تشدید اقدامات کنترلي و نظارتي خود بر واحدهاي صنفي، درصدد کاهش 
ناهنجاري هاي اجتماعي و اخلاقي است از شهروندان درخواست کرد: در صورت مشاهده 

هرگونه تخلف در واحدهاي صنفي، مراتب را از طریق سامانه 110 به پلیس اطلاع دهند.

جانشین فرماندهي انتظامي استان قم:

پلیس افتخاري، نقش جامعه محوري پلیس را 
پررنگ مي کند

جانشین فرماندهي انتظامي استان قم، گفت: پلیس افتخاري، نقش مردمي و 
جامعه محوري پلیس را پررنگ مي کند.

به گزارش پایگاه خبري پلیس، سرهنگ حمیدرضا اسدي در مراسم اختتامیه هشتمین 
دوره آموزشي پلیس هاي افتخاري فرماندهي انتظامي استان قم که در مسجد امام جواد 
)ع( برگزار شد، اظهارداشت: پلیس جمهوري اسلامي زیر نظر مستقیم ولایت فقیه اجراي 

ماموریت کرده و سرباز ایشان و امام زمان )عج( است.
وي با بیان اینکه پلیس جامعه محور، پلیسي است که به تمام مشکلات و آسیب هاي 
زندگي مردم توجه دارد و به منظور کاهش آن ها تلاش و ایفاي نقش مي کند، عنوان 
داشت: ارتقاء نظم اجتماعي و ایجاد امنیت انتظامي از جمله اهداف مهم پلیس جامعه محور 
است، نیروي انتظامي از مردم، با مردم و براي مردم است و از جامعه به عنوان یک خاستگاه 

اصلي، در مأموریت هاي خود استفاده مي کند.
جانشین فرماندهي انتظامي استان به نقش آفریني آحاد مردم در هدایت، نظارت و 
حمایت از نظام اسلامي در طول تاریخ انقلاب اسلامي اشاره کرد و گفت: نیروي انتظامي نیز 
با رویکرد بسیجي، پلیس افتخاري را مطرح کرده است تا مردم بتوانند در اجراي مأموریت 
ها، پلیس را همراهي کرده و نسبت به ایجاد نظم اجتماعي و امنیتي تشریک مساعي کرده 

و یک نیروي مردمي را ایجاد کنند.
سرهنگ اسدي ادامه داد: در این راستا فرماندهي انتظامي استان، طرح پلیس افتخاري 
را به منظور استفاده از توان مردمي در ارتقاء امنیت اجتماعي اجرایي کرده که در نتیجه آن 

رضایتمندي عمومي را شاهد و کمترین تنش را با اجتماع داریم.
وي اضافه کرد: پلیس قم سعي دارد تا در پرونده هاي تشکیل شده در کلانتري ها 
از رویکرد اجتماعي و میانجي گري خود و نه عدالت کیفري استفاده کند تا پرونده هاي 

ارجاعي کلانتري ها به دستگاه قضائي به حداقل برسد.
جانشین فرماندهي انتظامي استان با بیان اینکه امروز پلیس، اسلامي و جامعه محور 
است و تا آنجا که مي تواند قهریه نیست، افزود: پلیس قم در تمام ابعاد جامعه و با تمامي 
سازمان هاي اجتماعي ارتباط سازنده دارد، گرچه در صورت نیاز به عنوان سرباز ولایت، 

براساس موازین شرعي و قانوني، اجراي مأموریت خواهد کرد.
سرهنگ اسدي عنوان داشت: پلیس افتخاري، نقش مردمي بودن و جامعه محوري 
پلیس را پررنگ کرده تا بتوانیم پلیس اسلامي، علمي و منطقي را به جامعه هدیه کرده 
و این همکاري ها و هماهنگي ها، اهداف نظام اسلامي را هرچه بهتر و زودتر به ظهور و 

حصول برساند.
معاون نیروي انساني فرماندهي انتظامي استان نیز با اشاره به حساس بودن کار پلیس 
و مردمي بودن آن بر ضرورت رعایت گفتار، رفتار و برخورد مناسب و صحیح با مردم 

تأکید کرد.
سرهنگ علي ابراهیمي خدمت در لباس نیروي انتظامي را افتخاري بزرگ دانست و 
ابراز امیدواري کرد: بتوان با مشارکت و همکاري مردم، امنیت دلخواه را در جامعه محقق 

و نهادینه کنیم.

معاون مرکز مدیریت حوادث استان قم خبر داد:

نجات جان بیش از 200 نفر در ماموریت های 
هوایی اورژانس قم

معاون مرکز مدیریت حوادث و فوریت های پزشکی استان قم گفت: اورژانس 
هوایی قم تاکنون جان 266 نفر را نجات داده است.

مهدی فراهانی در گفت وگو با فارس با اشاره به عملکرد اورژانس هوایی قم افزود: اورژانس 
هوایی قم از زمان تاسیس تا کنون توانسته است جان 266 بیمار و مجروح را نجات دهد.

وی ادامه داد: از مجموع این 266 نفر 246 نفر صرفا مجروحان حوادث ترافیکی در 
جاده های اصلی و فرعی برون شهری استان را شامل شده است.

معاون مرکز مدیریت حوادث و فوریت های پزشکی استان قم در خصوص دیگر 
ماموریت ها ابراز کرد: 20 مورد دیگر از ماموریت های هوایی انجام شده به مشکلات و 
بیماری های قلبی، مغزی، سقوط، سوختگی، برق گرفتگی، غرق شدگی، زایمان، حوادث 
شغلی و ... اختصاص داشت که در تمام موارد زمان رساندن به مراکز درمانی بسیار حیاتی 

بوده است.
فراهانی در بخش دیگری از سخنان خود به به آخرین ماموریت بالگرد اورژانس قم اشاره 
 ـنیزار روی داد یک خانواده چهار نفره بر اثر  و بیان کرد: در حادثه ای که محور سلفچگان 

واژگونی خودروی پژو دچار سانحه شدند.
وی اضافه کرد: در این حادثه پدر خانواده دچار آسیب های جدی شد که به همین علت 

درخواست اورژانس هوایی اعلام شد.
معاون مرکز مدیریت حوادث و فوریت های پزشکی استان قم اعلام کرد: بالگرد اورژانس 

قم در صد و بیستمین ماموریت خود توانست جان مجروحان این حادثه را نجات دهد.
فراهانی اظهار کرد: مجروحان این حادثه با مراقبت های ویژه به مرکز درمانی شهید 

بهشتی انتقال داده شدند.

رییس اداره امور حیات وحش حفاظت محیط زیست استان قم خبرداد:

کشف دو قطعه تاکسیدرمی
 از یک واحد فروش مبلمان

رییس اداره امور حیات وحش حفاظت محیط زیست استان قم گفت: دو قطعه 
تاکسیدرمی روباه و سمور از یک واحد فروش مبلمان در قم کشف و به موزه 

تاریخ طبیعی استان منتقل شد.
محمدرضا عابدی با اشاره به ارایه گزارش تخلفات زیست محیطی از سوی شهروندان 
در سخنانی اظهار داشت: فعالان و دوستداران طبیعت در استان، همواره همکاری و 
مشارکت مناسبی با این اداره کل در جهت کشف و مقابله با متخلفان زیست محیطی 

داشته و دارند.
وی در ادامه افزود: تمامی گزارش ها از تخلفات در حوزه حیات وحش اعم از خرید و 
فروش و نگهداری جانوران وحشی و تاکسیدرمی ها به سرعت از سوی کارشناسان اداره کل 

حفاظت محیط زیست استان قم بررسی و بر اساس قوانین با متخلفان برخورد می شود.
رییس اداره امور حیات وحش حفاظت محیط زیست استان قم خاطرنشان کرد: بر 
اساس یکی از گزارش های مردمی مبنی بر نگهداری دو قطعه تاکسیدرمی در یکی از 
واحدهای فروش مبلمان، بلافاصله این موضوع مورد بررسی قرار گرفت و دو تاکسیدرمی 

روباه و سمور کشف و ضبط و به موزه تاریخ طبیعی استان منتقل شد.

فرمانده یگان حفاظت محیط زیست استان قم اعلام کرد:

تجهیز محیط بانی های استان قم
 به امکانات اطفاء حریق

فرمانده یگان حفاظت محیط زیست استان قم از تجهیز محیط بانی های این 
اداره کل به امکانات اطفاء حریق خبر داد.

به گزارش روابط عمومی اداره کل حفاظت محیط زیست استان قم، طیب احمدی 
با اشاره به حادثه اخیر آتش سوزی در منطقه حفاظت شده پلنگ دره خاطرنشان کرد: 
افزایش امکانات و تجهیزات اطفاء حریق در مناطق تحت مدیریت، در جهت مقابله هرچه 

بهتر با اینگونه حوادث بسیار ضروری و با اهمیت است.
وی از تجهیز محیط بانی های اداره کل حفاظت محیط زیست استان قم به امکانات 
اطفاء حریق خبر داد و گفت: این امکانات شامل انواع کپسول های آتش نشانی، کوله پشتی 
های اطفاء حریق، موتور آب پاش و دیگر وسایل و تجهیزات است که در اختیار محیط 

بانان قرار گرفته است.
گفتنی است چندی پیش آتش سوزی گسترده در منطقه حفاظت شده پلنگ دره 
استان قم که بیش از 25 هکتار از اراضی منطقه را درگیر ساخته بود، طی بیش از شش 
ساعت تلاش بی وقفه محیط بانان و ماموران اجرایی حفاظت محیط زیست استان به همراه 

دیگر گروههای امدادی مهار شد.

نظارت  و  حقوقي  کمیسیون  رئیس 
گفت: پروژه  قم  شهر  اسلامي  شوراي 
تا  متوقف شده  امین  تجاري  مجتمع 
تکلیف  تعیین  قضایي  مقام  حضور  با 
صورت گیرد و سهم شهرداري احصا و 
به صورت واحد واگذار شود و به تخلفات 

مالک رسیدگي گردد.
به گزارش روابط عمومی شهرداری قم، 
محمود مسگري با اشاره به ساخت مجتمع 
تجاري امین واقع در بلوار امین اظهار کرد: 
این مجتمع داراي سابقه 15 تا 16 ساله در 
قم است و پس ازاینکه تجدید بناي آن آغاز 
شد، با توجه به اینکه پروانه و سهم شهرداري 
مشخص نبود جلسه اي با شهرداري برگزار 

شد.
وي خاطرنشان کرد: سه دانگ از شش دانگ عرصه و 
اعیان به نام شهرداري است و سند مالکیت دارد، با توجه به 
برگشت چک هاي مالک قرار بر این شد از خود پروژه سهم 
شهرداري احصاء و تفکیک شود، بر اساس صورت جلسه 
طبقات 1+ و 2+ از طبقات بالاي تجاري و 4- به عنوان 

پارکینگ سهم شهرداري شد.
رئیس کمیسیون حقوقي و نظارت شوراي اسلامي شهر 
قم با اشاره به انعقاد تفاهم نامه یک ساله از 21 تیر ۹3 گفت: 

قرار شد سهم شهرداري در هیئت سه نفره کارشناسي احصا 
شود که بر همین اساس سهم شهرداري نزدیک به 64 
میلیارد تومان شد و بنا شد مالک تا پایان قرارداد املاک را 
متراژ کرده و تحویل دهد یا 64 میلیارد تومان را به حساب 

شهرداري واریز کند.
وي یادآور شد: این قرارداد یک ساله در تاریخ 21 تیر 
۹4 به پایان رسید که اعضاي شوراي اسلامي شهر در 
کمیسیون حقوقي مشغول اجراي مراحل قانوني و حقوقي 
هستند، به دلیل آنکه مالک به ساخت وساز ادامه مي داد 
و تخلفات زیاد ساختماني ازجمله تبدیل پارکینگ ها به 

تجاري داشت، پلمپ مجموعه در دستور کار 
قرار گرفت.

مسگري ادامه داد: با دستور مقام قضایي 
تعطیلي و پلمپ کارگاه و اطلاع رسانی به مردم 
در مورد خریدوفروش ها به مردم انجام شد تا 
بدون هماهنگي ملکي را خریدوفروش نکنند 
زیرا احتمال مي دهیم که سهم شهرداري در 

حال واگذاري به غیراست.
با  دارد  احتمال  کرد:  خاطرنشان  وي 
توجه به بحث هاي که صورت گرفته برخي از 
خانواده هاي شهدا و جانبازان درگیر این پروژه 
شوند تا خانواده شهدا را در مقابل شهرداري 

قرار دهند.
رئیس کمیسیون حقوقي و نظارت شوراي 
اسلامي شهر قم با اشاره به سهم شهرداري از پروژه مجتمع 
متر  و 400  هزار  و 4  تجاري  متر  هزار  گفت: 8  امین 
پارکینگ سهم شهرداري است. با توجه به اینکه احساس 
مي کردیم سهم شهرداري در حال واگذاري به غیراست با 

دستور مقام قضایي از فعالیت این پروژه جلوگیري شد.
مقام  با حضور  تا  متوقف شده  پروژه  شد:   یادآور  وي 
و  احصا  شهرداري  سهم  و  شود  تکلیف  تعیین  قضایي 
به صورت واحد واگذار شود و به تخلفات مالک نیز رسیدگي 

لازم صورت گیرد.

مدیرکل پدافند غیر عامل استان قم 
گفت: با توجه به نظر سنجی از مدیران 
استان و نو بودن موضوع پدافند غیر 
عامل، دوره آموزشی در این رابطه برای 

مدیران قم برگزار می شود.
مهدی متقیان قبل از ظهر شنبه در 
افتتاحیه دوره های آموزشی پدافند غیرعامل 
که در تالار معصومیه استانداری قم برگزار 
شد، اظهار کرد: زیرساخت های حیاتی کشور 
از استان قم عبور می کند زیرا در مرکز کشور 

قرار دارد. 
وی با بیان اینکه استان قم درگاه واحد 
نظام جمهوری اسلامی از لحاظ قدرت نرم و 
گفتمان تشیع به جهان است، ادامه داد: اگر 
استان قم را به عنوان یک پتانسیل، ظرفیت 
به طور  می کنیم،  مطرح  مواهب  دارای  و 
بدیهی این استان با تهدیداتی نیز مواجه 
استان  عامل  غیر  پدافند  مدیرکل  است. 
برخی مدیران  امروزه  متأسفانه  افزود:  قم 
کاری  حوزه های  در  اجرایی  دستگاه های 
خود تهدیدات را مورد توجه قرار نمی دهند. 
وی گفت: امروزه به برکت جان فشانی ها و 

رشادت های مردم و مسئولان در طول این 
سالیان جایگاهی برای نظام ما تبیین شده و 
دشمنان به دنبال براندازی سخت نیستند، 
بلکه به دنبال فروپاشی نظام ایران از درون 
هستند. متقیان با بیان اینکه دشمنان ایران 
برنامه هایی تدوین و رصد کرده اند و نقاط 
ضعف و قوت ما را می دانند، تصریح کرد: باید 
دستگاه های مختلف در نقاط ضعف خود 
متمرکز شوند تا نظام از تهدیدات مختلف 
مصون بماند. به گزارش مهر، وی ابراز کرد: 
عده ای بحران های طبیعی را تهدید می دانند 
در حالی که زیرساخت های بحران طبیعی 
ثابت است، اما در حوزه پدافند غیر عامل 
مخاطب ما انسان است که نو به نو تغییر 

می کند.
سه قرارگاه پدافند غیر عامل در قم 

فعال است
قم  استان  عامل  غیر  پدافند  مدیرکل 
با بیان اینکه 11 کارگروه زیر نظر شورای 
پدافند غیر عامل تشکیل شده است، گفت: 
مدیریت هر کدام از این کارگروه ها را یکی از 

مدیران استانی قم بر عهده دارد.

سایبری،  قرارگاه  سه  داد:  ادامه  وی 
زیستی و هسته ای نیز توسط سازمان پدافند 
غیرعامل پایه ریزی شده که قرارگاه سایبری 
با توجه به جایگاه قم و تهدیداتی که برای 
این شهر متصور است دارای اهمیت زیادی 

است.
کمبود مباحث آموزشی 
در حوزه پدافند غیر عامل

متقیان عنوان کرد: با توجه به بررسی های 
میدانی و جلسات حضوری، مسئولان ادارات 
معتقد  قم  استان  و دستگاه های مختلف 
بودند که از حوزه های کارکرد پدافند غیر 
عامل در حوزه کاری شان اطلاعات مناسبی 
در دست ندارند؛ بنابراین تصمیم گرفتیم 
تا این کارکردها را طی آموزش هایی برای 

ادارات مختلف تبیین کنیم.
وی با اشاره به اینکه دوره های آموزشی 
پدافند غیر عامل طی 6 روز برگزار می شود، 
اضافه کرد: روز اول و دوم این آموزش ها که 
از امروز دهم مردادماه آغاز شده ویژه مدیران 

کل استان قم است.
مدیرکل پدافند غیر عامل استان قم با 

اشاره به اینکه روز سوم این آموزش ها 12 
مردادماه برگزار می شود، گفت: با توجه به 
اینکه قم مرکز نشر معارف دینی است و 
بالاترین استفاده را از فضای سایبری دارد، 
آموزش های تخصصی در حوزه پدافند غیر 
عامل ویژه کارشناسان آی تی دستگاه های 

اجرایی برگزار می شود.
وی بیان کرد: روز سه شنبه 13 مردادماه 
برنامه ای تحت عنوان مقررات ملی ساختمان 
و ماده 215 قانون برنامه پنجم ویژه اعضای 
نظام مهندسی ساختمان و مسئولان فنی 

دستگاه های اجرایی برگزار می شود.
متقیان با اشاره به اینکه برگزاری دوره 
از  برخی  برای  مقاومتی  اقتصاد  آموزشی 
مدیران استانی از دیگر برنامه های آموزشی 
پدافند غیر عامل است، گفت: روز چهارشنبه 
سلاح های  آموزشی  جلسه  مردادماه   14

نوین برگزار می شود.
وی تصریح کرد: در پایان این دوره های 
طی برگزاری یک آزمون، افرادی که در این 
آزمون پذیرفته شوند گواهینامه مربی پدافند 

غیر عامل به آنان اعطا می شود.

را  سازنده  انتقادات  قم  استاندار 
لازمه رشد و بالندگي و رفع کاستي ها 
عنوان کرد و گفت: مدیران باید نسبت 

به انتقادات پاسخگو باشند.
سید مهدي صادقي در جلسه شوراي 
سخناني  طي  قم  استانداري  معاونین 
توسعه همه جانبه  براي  خواستار تلاش 
استان قم شد. صادقي امانت داري، صداقت 
مدیریت  از ضروریات  را  عهد  به  وفاي  و 
اسلامي برشمرد و افزود: مدیران قمي باید 
بیش از دیگران به این شاخص ها متعهد 
باشند. استاندار قم با تاکید بر انتقادپذیري 
را  سازنده  انتقادات  استان،  ارشد  مدیران 
بالندگي و رفع کاستي ها  لازمه رشد و 
عنوان و اضافه کرد: مسئولان موظف به 
پاسخگویي به انتقادات هستند. وي انجام 
کارها بر اساس نظر کارشناسي و سیاست 
هاي مشخص بلندمدت را ضروري دانست 
و تصریح کرد: زمینه ي استفاده بیش از 
باید  متعهد  و  متخصص  افراد  از  پیش 
را  مقاومتي  اقتصاد  صادقي  شود.  فراهم 
بهترین راهکار براي حل مشکلات جاري 
استان عنوان و خاطرنشان کرد: روحیه ي 
همدلي در راستاي تحقق این مهم باید 

تقویت شود.
عرصه فرهنگ و هنر استان 

متحول شود
استاندار قم همچنین در دیدار حسین 
پارلمانی  و  حقوقی  معاون  آبادی،  نوش 
و محمد مهدی احمدی، مدیر کل امور 
استان های وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی 
که روزگذشته برای مراسم تکریم و معارفه 
مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم 
به قم سفر کرده اند به همراه حجج اسلام 
ایزدپناه و دانشی دو مدیرکل سابق و جدید 
فرهنگ و ارشاد اسلامی قم، با بیان اینکه 
عرصه  ایشان  که  هستم  خوشبین  بنده 
کنند،  متحول  را  استان  هنر  و  فرهنگ 
با  دانشی  آقای  جناب  امیدوارم  گفت: 
استفاده از تجارب خود اثر بخشی مناسبی 
را در استان داشته باشند، استانداری قم 
نیز برای همکاری در رسیدن به این هدف 

آمادگی خود را اعلام می کند.

ضمن  صادقی  سیدمهدی  مهندس 
و  الاسلام  حجت  زحمات  از  تقدیر 
به  تبریک  عرض  و  ایزدپناه  المسلمین 
مدیرکل جدید، با اشاره به وجود نگرانی 
ها برای این تغییر مدیریت، اظهار داشت: 
با صحبتی که با آقای جنتی وزیر محترم 
فرهنگ و ارشاد اسلامی داشتم و پس از 
ملاقات با جناب آقای دانشی و اطلاع از 
سوابق درخشان ایشان، علاوه بر اینکه این 
نگرانی ها برطرف شد لازم است به این 

حسن انتخاب نیز تبریک گفت.
حجت  اثرگذار  فعالیت  به  صادقی 
الاسلام و المسلمین دانشی در سیستان و 
بلوچستان اشاره کرد و گفت: با توجه به 
اینکه بنده در کردستان سابقه فعالیت دارم 
به خوبی می دانم که انجام خدمت در میان 
چندین فرهنگ و قومیت مختلف چقدر 
دشوار است و موفق بودن در این میدان 
بسیار قابل تقدیر است و انتخاب چنین فرد 
موفقی برای قم جای بسی خوشحالی دارد.
زیرساخت هاي پدافند غیرعامل در 

استان قم تقویت شود
ظهر  از  پیش  همچنین  قم  استاندار 
دوره های  افتتاحیه  مراسم  در  دیروز 
در سالن  که  عامل  غیر  پدافند  آموزشی 
معصومیه برگزار شد با بیان اینکه پدافند 
نقش  تهدیدات  با  مقابله  در  غیرعامل 
محوری دارد گفت: زیرساخت هاي پدافند 

غیرعامل در استان قم باید تقویت شود.
سخناني  طي  صادقی  مهدی  سید 

و  مهم  موضع  یک  را  عامل  غیر  پدافند 
رکن اساسی توسعه همه جانبه در کشور 

عنوان کرد. 
وی با بیان اینکه پدافند غیرعامل در 
دارد،  محوری  نقش  تهدیدات  با  مقابله 
بر ضرورت شناخت مسئولان نسبت به 
این بحث مهم تاکید کرد و گفت: حفظ 
لازم  هاي  زیرساخت  تقویت  و  آمادگی 
در مواجهه با تهدیدات از جایگاه ویژه ای 

برخوردار است.
استاندار قم با بیان اینکه در پدافند غیر 
عامل باید همه ي نهادها و مردم نقش ایفا 
کنند، افزود: چگونگی دفاع و ایستادگی 
در برابر تهدیدات طبیعی و غیر طبیعی 
بستگی به عوامل و شرایط مختلفی دارد 
راه های  بهترین  انتخاب  دنبال  به  باید  و 

دفاعی باشیم.
صادقي با اشاره به تهدیدات مهم جوامع 
مختلف از جمله جنگ ادامه داد: اجتناب 
امری  تاریخ  ناپذیر بودن جنگ در طول 
بدیهی بوده و باید خودمان را برای مقابله با 
تهدیدات بالقوه و بالفعل دشمن آماده کنیم

رئیس شورای پدافند غیر عامل استان 
قم با تاکید بر تداوم فعالیت های زیر بنایی 
کشور در زمینه هاي مختلف افزود: تسهیل 
بالابردن  تهدید،  شرایط  در  کشور  اداره 
امنیت، تجهیز مراکز نظامی و غیر نظامی 
در برابر تهدیدات، تقلیل آسیب پذیری به 
تأسیسات کشور و افزایش آستانه مقاومت 
مردم در برابر تهاجمات دشمن از الزامات و 

کارکردهای پدافند غیر عامل است که باید 
مورد توجه تمامی مدیران استانی باشد.

ایمني محیط هاي کار 
باید افزایش یابد

استاندار قم همچنین در دیدار بازوند 
مدیر کل کار، تعاون و رفاه اجتماعی استان 
قم، کاهش خطر آسیب قشر کارگران و 
افزایش ایمني محیط کار را امری ضروری 
ي  بیمه  طرح  تکمیل  گفت:  و  دانست 
کارگران ساختمانی در استان با استفاده 
های  تشکل  در  موجود  های  ظرفیت  از 
امینت  نیز موجب  کارگری و کارفرمایی 

بیشتر قشر کارگر می گردد.
سید مهدی صادقی بر ضرورت تلاش 
بیش از پیش براي کاهش مشکلات في 

مابین کارگر و کارفر تأکید کرد.
استاندار قم با بیان برخی تحولات در 
زمینه قوانین کارگری و کارفرمایی افزود: 
این اصلاحات بهتر است با در نظر گرفتن 
منطق کار و کاملاً معقولانه صورت پذیرد و 
هر دو جانب کارگر و کارفرما منتفع باشند.

استاندار قم با تأکید بر اهمیت تعامل 
اداره کار، تعاون و رفاه اجتماعی با کارفرماها 
و کارآفرینان اضافه کرد: براي رشد و توسعه 
استان و افزایش سرعت اجرای پروژه ها در 
بخش های مختلف، تعامل و همفکری با 
به  زیادی  کمک  گزار  سرمایه  و  کارفرما 

اجرای هرچه بهتر قوانین می نماید.
قشر  آسیب  خطر  کاهش  صادقی 
را  کار  محیط  ایمني  افزایش  و  کارگران 
امری ضروری دانست و خاطر نشان کرد: 
تکمیل طرح بیمه ي کارگران ساختمانی 
در استان با استفاده از ظرفیت های موجود 
در تشکل های کارگری و کارفرمایی نیز 

موجب امینت قشر کارگر می گردد.
در ابتدای این جلسه مدیر کل اداره کار 
و رفاه اجتماعی استان به ارائه توضیحاتی 
در مورد وضعیت این اداره کل در استان و 
دستگاههای تابعه آن افزود: جلسات متعدد 
و کمیته های زیر مجموعه این اداره کل 
در بهبود شرایط رفاهی، بهداشتی، درمان 
و پیگیری حقوق کارگران نقش مهمی ایفا 

نموده است.

روایت »مسگری« از نیت مالک مجتمع تجاری امین

می خواهند خانواده شهدا را مقابل شهرداری قرار دهند

مدیرکل پدافند غیر عامل استان قم:

زیرساخت های حیاتی کشور از استان قم عبور می کند

در جلسه شورای معاونین:

استاندار قم مدیران را ملزم به پاسخگویی کرد

به  تعرض  با هرگونه  برخورد  فرماندار قم گفت: 
اراضی ملی و زمین های کشاورزی با جدیت صورت 

می گیرد.
رضا سیار در خصوص پیشگیری از ساخت و ساز های 
غیرمجاز در بخش ها و همچنین جلوگیری از تغییر کاربردی 
اراضی اظهار کرد: در این خصوص کمیته های تخصصی 
در فرمانداری قم تشکیل شده و این مسائل را با جدیت 
دنبال می کند و البته در این راستا نیازمند نظارت مستمر و 

همچنین همکاری دستگاه های اجرایی هستیم.
وی با اشاره به اینکه باید دستگاه هایی نظیر منابع طبیعی 

و جهاد کشاورزی اهتمام و همت بیشتری داشته باشند بیان 
کرد: بخشداران در بخش های پنج گانه قم آماده هستند که در 
صورت بروز تخلف از اکیپ های شناسایی واحدهای غیرمجاز 

حمایت لازم را داشته باشند.
فرماندار قم با اشاره به اینکه برخورد با هرگونه تعرض به 
اراضی ملی و زمین های کشاورزی با جدیت صورت می گیرد 
خاطرنشان کرد: بر اساس قانون هرگونه ساخت بنا خارج از 
حریم شهرها و روستاها تخلف است و در محاکم قضایی با 

متخلفان برخورد خواهیم کرد.
وی اضافه کرد: همچنین این مسئله در قوانین مربوط 

به حفاظت از منابع طبیعی نیز مورد توجه قرار گرفته و 
مجازات های سنگینی برای متخلفان در نظر گرفته شده 
است. سیار هرگونه ساخت بنا در اراضی کشاورزی و تغییر 
کاربردی را تخلف دانست و اضافه کرد: بر اساس قانون حفظ 
اراضی زراعی  و باغ ها برخورد با متخلفین در دستور کار قرار 

گرفته است.
وی همچنین رعایت حریم رودخانه ها را مورد توجه قرار 
داد و گفت: در خصوص حفر چاه بدون مجوز نیز طبق قانون 
مجازات هایی در نظر گرفته شده و بر این اساس با متخلفان 

برخورد می شود.

مدیر عامل شرکت آب و فاضلاب روستایی استان 
قم گفت: کاهش دوره وصول مطالبات از 373 روز در 
سال 92 به 169 روز در سال 93 رسیده است و در 
تلاش هستیم تا در سال جاری نیز شاهد کاهش این 

دوره باشیم.
به گزارش روابط عمومی شرکت آب و فاضلاب روستایی 
استان قم، علیجان صادق پور در گفت و گویی از نتایج حاصل 
از پیمایش اماکن روستایی، جمع آوری انشعابات غیر مجاز و 

وصول مطالبات این شرکت خبر داد.

وی با بیان اینکه استان قم دارای 1۹7 روستا است که از 
این تعداد 154 روستا تحت پوشش شرکت آب و فاضلاب 
روستایی قرار دارد، گفت: در پیمایش سال ۹3 از این روستا 
ها اطلاعات جامع و کاملی به دست آمد. مدیر عامل شرکت 
این  در  کرد:  تصریح  قم  استان  روستایی  فاضلاب  و  آب 
پیمایش حجم آب خسارتی محاسبه شده به بیش از 300 
هزار متر مکعب بوده که در مقایسه با مقدار فروش آب در 
سال ۹2 معادل 4.6 درصد از کل فروش آب در آن سال بوده 
است. وی افزود: یکی از تأثیرات این پیمایش این بوده است 

که همزمان با شروع آن تعدادی از انشعابات غبر مجاز توسط 
خود متخلف و بدون اطلاع شرکت جمع آوری شد.

صادق پور با اشاره به اینکه مطالبات یکی از مهمترین 
دارایی های شرکت ها می باشد، گفت: کاهش دوره وصول 
مطالبات از 373 روز در سال ۹2 به 16۹ روز در سال ۹3 
رسیده است و در سال جدید نیز به کم تر از این مقدار 
کاهش خواهد یافت. وی عنوان کرد: در این پیمایش شاهد 
کاهش چشمگیر آب بدون درآمد از 43 درصد در سال ۹2 

به 30 درصد در پایان سال ۹3 بوده ایم.

فرماندار قم تاکید کرد:

برخورد قاطع با متعرضان به اراضی کشاورزی و ملی

مدیر عامل شرکت آب و فاضلاب روستایی استان قم خبرداد:

کاهش 30 درصدی آب بدون درآمد

سرمقاله
اصلاح طلبان 

و مجلس خبرگان
اسفندماه امسال دو انتخابات در کشور برگزار می شود، 
یکی انتخابات مجلس شورای اسلامی و دیگری مجلس 

خبرگان رهبری است.
مجلس خبرگان بنا بر وظایف مهمی همچون عزل و نصب رهبری و نظارت بر عملکرد 
آن، حساس ترین نهاد اجتماعی و سیاسی کشور است و طبیعی است باید برای حضور همه 
افراد و گروه های فکری در چارچوب نظام تلاش کنیم. مهم ترین مسئله در بحث انتخابات 
مجلس خبرگان این است که چه کسانی صلاحیت دارند، برای حضور در این مجلس نامزد 
شوند. عده ای افراد صالح ارزشمند کشور به دلیل کهولت سن و برخی دیگر نیز به علت 
ناآشنایی با مسائل روز کشور و اوضاع جهان امروز امکان حضور در این انتخابات را از دست 

می دهند.
بر این باورم در شرایط کنونی، اصلاح طلبان و بزرگانی که به مسائل روز اشراف  دارند، 
می بایست توجه بیشتری به انتخابات خبرگان داشته  باشند و برای حضور در این مجلس 

بیشتر تلاش کنند.
کسانی که می خواهند این نظام حفظ بشود و اصول قانون اساسی به نحو بهتری 
رعایت و اجرا شود، باید نامزدهایی که هم به لحاظ سنی در شرایط مناسبی باشند 
و هم به مسائل روز کشور و جهان آگاهی داشته باشند را برای انتخابات به مردم 

معرفی کنند.
شنیده شده که برخی جریان های خاص برای حضور در مجلس خبرگان فعالیت خود را 
آغاز کرده اند، البته بنده اطلاع دقیقی نسبت به فعالیت جریان ها و گروه های فعال سیاسی 
کشور در خصوص مجلس خبرگان ندارم، اما اگر این خط بازی هایی که در کشور هست به 

مجلس خبرگان هم نفوذ کند،  بی شک به کشور آسیب خواهند رساند.
گاهی مواقع به برخی از بزرگان و فضلای حوزه  که باوجود اعتقاد کامل به نظام مستقل 
می اندیشند، نگاه صد در صد مثبتی نمی شود. نوع نگاه می تواند بسیار تعیین کننده باشد، 
کما اینکه گاهی مواقع می بینیم برخی با استفاده از تریبون های عمومی مسائلی مطرح 

می کنند که متناسب با شان و جایگاهشان نیست.
پیشنهاد دیگر بنده حضور افراد غیر معمّم در مجلس خبرگان است. بالاخره در میان 
عالمان غیر معمّم، بزرگان صالح و شایسته بسیاری داریم که در شعب و شاخه های گوناگون 
علوم انسانی متخصص  هستند و ایجاد شرایط برای حضور آن ها و استفاده از نظراتشان 
می تواند کمک خوبی باشد، اینکه ما دایره را باز کنیم به نفع همه است و در این راستا 

استفاده از دانش و تخصص بزرگان غیر معمّم ضروری است.
* عضو هیئت علمی دانشگاه مفید قم

محمد تقی فاضل میبدی*



3 اقتصادی

آخرین نرخطلا د ر ایران 

3,861,000یک مثقال طلا

891,310یک گرم طلای 18

آخرین نرخانواع سکه

8,700,000سکه بهار آزاد ی

8,710,000سکه امامی

4,750,000نیم سکه

2,650,000ربع  سکه

1,690,000سکه یک گرمی

قیمت بازارنام خود رو

 20636,700,000 تیپ 5

 206SD37,110,000وی 8

GLX 405 30,750,000پژو 

SLX 405 31,000,000پژو 

ELX 40,900,000پژو پارس 

 38,200,000پژو پارس سال

E2 90 44,000,000تند ر 

LX 32,200,000رانا 

TU5 33,300,000رانا 

LX 30,400,000سمند 

LX EF7 31,400,000سمند 

ELX 36,000,000سورن 

قیمت بازارنام خود رو

300 S 75,000,000زوتی 

 17,000,000سایپا کارا 151

 21,000,000سایپا 111

 20,500,000سایپا 131

 20,500,000سایپا 132

SX 24,500,000سایپا تیبا 



قیمت بازارنام خود رو

315 MVM41,500,000 

530 MVM42,000,000 

MVM X3368,000,000 

 MVM X3375,000,000 جد ید اتومات

 MVM11020,500,000 چهار سیلند ر

پرمصرف ترین محصولات آرایشی و بهداشتی 
ایرانی کدامند؟

 رییس انجمن تولیدکنندگان محصولات شوینده، آرایشی و بهداشتی تولید این 
محصولات را عاری از هرگونه مشکل دانست و پرمصرف ترین محصولات این سه 

بخش را اعلام کرد. 
ــکلی برای تولید محصولات شوینده، بهداشتی و  رضا صحرایی  با بیان اینکه مطلقا مش
آرایشی نداریم، گفت: از دو سال پیش تاکنون هیچ مشکلی برای تامین مواد اولیه وجود 

نداشته و بازار نیز مملو از تولیدات داخل است. 
ــاره به نحوه تامین مواد اولیه تولید این محصولات اظهار کرد: چگونگی تامین  وی با اش
ــت اما به طور کلی می توان گفت برای  مواد اولیه در مورد محصولات مختلف متفاوت اس

محصولات شوینده بیش از 80 درصد از مواد اولیه از داخل کشور تامین می شود.
 رییس انجمن تولیدکنندگان محصولات شوینده، آرایشی و بهداشتی ادامه داد: در عین 
ــتگی به خارج از کشور بیشتر و در حوزه  ــت فردی وابس حال در مورد محصولات بهداش
محصولات آرایشی نیز وابستگی به خارج از کشور بسیار زیاد است.  صحرایی با اشاره به 
پرمصرف ترین محصولات شوینده، آرایشی و بهداشتی گفت: در مورد محصولات شوینده 
بیشترین مصرف کشور را پودرها و مایعات شوینده مثل ظرفشویی و ... دارند.  وی افزود: 
در حوزه محصولات بهداشتی، صابون و شامپوها بیشترین مصرف را در بین مردم به خود 
اختصاص داده اند و پس از آن مایعات بدن شوی و دستشویی قرار می گیرند. همچنین در 
حوزه بهداشت دهان و دندان نیز خمیردندان ها بیشترین فروش را در بین محصولات دارند.  
رییس انجمن تولیدکنندگان محصولات شوینده، آرایشی و بهداشتی بیشترین مصرف را 
در بین لوازم آرایشی مربوط به انواع کرم ها و پس از آن رژ لب ها دانست و گفت: در حوزه 
ــوینده می توان گفت قاچاق زیاد وجود ندارد اما در بحث لوازم  ــتی و ش محصولات بهداش

آرایشی با معضل بسیار زیاد پدیده قاچاق روبرو هستیم.

رییس سازمان تعاون روستایی خبر داد؛

مرغ و گوشت هنوز مجوز صادرات
 به روسیه را ندارند

رییس سازمان مرکزی تعاون روستایی گفت: علیرغم تلاش های صورت گرفته 
مرغ، تخم مرغ و گوشت هنوز مجوز صادرات به روسیه را دریافت نکرده اند.

حسین صفایی از برگزاری بزرگترین بازار مواد غذایی روسیه در مسکو به نام فود سیتی و 
رزرو غرفه  برای حضور ایرانیان خبر داد و اظهار کرد: تولیدکنندگان و تجار ایرانی می توانند 
با خدماتی که از شرکت مشاوره ای زال دریافت  می کنند با راحت ترین شرایط در این 

نمایشگاه شرکت کنند. 
وی افزود: تعداد غرفه هایی که برای عرضه محصولات غذایی ایرانی رزرو شده بسیار زیاد 
است اما حضور گسترده در این نمایشگاه بستگی به این دارد که تا چه حد بتوان برای 

حضور ایرانیان انگیزه ایجاد کرد و بازاریابی مناسبی صورت گیرد. 
رییس سازمان مرکزی تعاون روستایی ادامه داد: در محصولات دامپروری هنوز گوشت، 
مرغ و تخم مرغ اجازه صادرات به روسیه پیدا نکرده اند و سازمان دامپزشکی درحال پیگیری 
است تا بتواند مجوز صادرات این محصولات را دریافت کند، اما ماهی، میگو و لبنیات 
آن هم برای برخی شرکت های تولیدکننده مجوزهای لازم برای صادرات به این کشور را 

دریافت کرده اند. 
به گفته صفایی مابقی محصولات غذایی برای صادرات به روسیه مشکلی ندارند و تجار 
می توانند به شرکت ایرانی مشاوره ای زال مراجعه کنند تا در این نمایشگاه حضور داشته 

باشند و بتوانند تولیدات خود را در بازار روسیه عرضه کنند. 
وی عنوان کرد: شرکت های ایرانی علاقه مند می توانند از این طریق هر نوع خدمات از 
قبیل ترانزیت، ویزا، و استقرار در مسکو برای حضور در نمایشگاه فود سیتی را دریافت کنند.

 معامله تضمینی ذرت، جو و نخود در بورس 
رییس سازمان مرکزی تعاون روستایی اعلام کرد: امسال خرید و فروش برخی محصولات 
کشاورزی از طریق بورس و قانون قیمت تضمینی انجام شد به گونه ای که حداقل 500 

هزار تن ذرت و بیش از 30 هزار تن نخود در تالار بورس عرضه شد. 
صفایی گفت: قانون قیمت تضمینی برای دو محصول جو در استان کرمانشاه و ذرت در 
استان خوزستان اجرا می شود که ساز و کارهای لازم انجام شده و خرید یان دو محصول 

در سال جاری از طریق بورس صورت می گیرد. 

معاون نظارت رگولاتوری خبر داد؛
فاز دوم ساماندهی سیم کارت های جعلی کامل شد 

معاون نظارت و اعمال مقررات رگولاتوری گفت: از نظر ما فاز دوم س�اماندهی 
سیم کارت های جعلی به اتمام رسیده است. 

غلامرضا داداش زاده با بیان اینکه اجرای فازهای اول و دوم ساماندهی سیم کارت های بی نام 
و  نشان تمام شد، درباره حکم دیوان عدالت اداری مبنی بر جلوگیری از اجرای فاز دوم اظهار 
کرد: اجرای فاز دوم ساماندهی سیم کارت ها فعلا منتفی شد" کار کرد اما رأی دیوان عدالت 

اداری کاملا مشخص است.
وی عنوان کرد: از نظر ما که بحث های حقوقی و کارشناسی انجام می دهیم، رأی دیوان 
نسبت به افرادی است که قبلا سیم کارت تهیه کرده و مالکیت داشتند؛ نسبت به غیر شرعی 

بودن سلب مالکیت ایراد گرفته شده بود نه مصوبه ای که ما می خواستیم اجرا  کنیم.
او خاطر نشان کرد: لذا در ارتباط با افرادی که شرایط مندرج در رأی دیوان عدالت اداری 
را دارند و بسیار بسیار محدود هستند، کاری انجام ندادیم هر چند سازمان تنظیم مقررات و 
ارتباطات رادیویی مکاتبه ای را با دیوان در این زمینه دارد. در سایر موارد خارج از رأی دیوان 

که مصوبه آن از سال ۹0 وجود دارد، کار را به انتها رساندیم.
ــررات رگولاتوری با تأکید بر اینکه اجرای این مصوبه به نفع  ــاون نظارت و اعمال مق مع
بعضی از افراد شده است، گفت: بعضی افراد که شناسایی و تشخیص داده شدند که بیش 
از 10 سیم کارت دارند، اصلا خودشان در جریان این موضوع نبودند لذا متوجه جعل و سوء 

استفاده از اسناد آنها می شدیم.
داداش زاده بار دیگر با بیان اینکه از نظر ما فاز دوم ساماندهی سیم کارت های جعلی به اتمام 
رسیده است، ابراز کرد: تنها در بعضی مواقع احتیاط می کنیم تا حکم دیوان عدالت اداری 

به مشکل برنخورد.
وی در پاسخ به این سوال که با این حساب آن دسته از افرادی که پیش از این گفته بودید 
بیش از 15 یا 27 هزار سیم کارت به نامشان است، دیگر وجود ندارند؟ گفت: این مقوله دو 
بحث مجزا از یکدیگر است. یک آن دسته از افرادی که در سامانه و پایگاه داده مشترکان 
اپراتورها سیم کارت به اسمشان وجود دارد و دو افرادی که در بازار تعداد زیادی سیم کارت 

غیرفعال به نامشان خورده است.
او افزود: بنده منظورم این بود که افرادی در بازار هستند که بیش از 27 هزار سیم کارت 

غیرفعال به نامشان است نه فعال.
معاون رگولاتوری با بیان اینکه چنین مفهومی در بازار دنیا نیز وجود دارد، ابراز کرد: افراد 
بسیاری به سراغ سیم کارت خام می روند که البته ما با این هم موافق نیستیم و معتقدیم 

نحوه فروش سیم کارت خام توسط امور مشترکان باید کنترل شود.

سرپرست سازمان هواپیمایی کشوری با اشاره به 
جزئیات ورود هواپیماهای جدید به کشور، گفت: هر 
یک از شرکت های هواپیمایی هما و آسمان به 100 

فروند هواپیمای جدید نیاز دارند.
محمد خداکرمی در خصوص ورود هواپیماهای جدید 
به ناوگان و خروج هواپیماهای فرسوده، گفت: هواپیماهایی 
که وارد می شود، باید جایگزین هواپیماهای قدیمی شود 
تا سن ناوگان پایین آمده و هواپیماهایی قدیمی را از رده 

خارج کنیم.
وی با بیان اینکه بخشی از هواپیماها هم برای تامین 
سازمان  بررسی  افزود:  شود،  می  وارد  جدید  تقاضاهای 
هواپیمایی نشان داده که در 10 سال آینده به 400 فروند 
هواپیما نیاز داریم که با ورود این هواپیماها، حدود 100 
فروند هم از صنعت کنار گذاشته می شود و در مجموع 
300 فروند هواپیمای جوان در صنعت حمل و نقل هوایی 

فعال خواهد بود.
در  داد:  ادامه  کشوری  هواپیمایی  سازمان  سرپرست 
حال حاضر 257 فروند هواپیما در کشور داریم که از این 
تعداد، 150 فروند فعال و ۹6 فروند زمین گیر هستند که 
برخی از این ۹6 فروند، منتظر قطعه یا ارسال موتور برای 
تعمیر هستند، بنابراین پس از انجام تعمیرات به ناوگان 

بازمی گردند.
خداکرمی در خصوص اینکه چه تعداد هواپیما وارد کشور 
می شود، گفت: ورود هواپیما بستگی به بازار حمل و نقل در 
بازهای داخلی و خارجی دارد، اما اگر در 5 سال آینده 300 
فروند هواپیمای فعال داشته باشیم، این می تواند عرضه و 

تقاضا را متعادل کند.
به  روسی  هواپیماهای  ورود  احتمال  در خصوص  وی 
کشور اظهار داشت: توپولف 154 باتوجه به اینکه در سال 
138۹ پرواز آن ممنوع شده است، دیگر اجازه ورود به 

کشور ندارد، ضمن آنکه اقبال عمومی مسافران هواپیمایی 
ما بیشتر به سمت هواپیماهای خارجی دیگر است و پیش 
بینی می کنیم که ایرلاین ها هم به سمت خرید هواپیمای 

غربی بروند.
سرپرست سازمان هواپیمایی کشوری در مورد آخرین 
وضعیت شرکت هواپیمایی هما، گفت: بخشی از توافقات، 
مربوط به تعمیر و نگهداری هواپیما است و تعداد ورود 
هواپیما از سوی ایران ایر به فعالیت هایی که در این مدت 

انجام شده، بستگی دارد.
خداکرمی با اشاره به اینکه هما و آسمان از نظر زیرساخت 
و نیروی انسانی، وضعیت خوبی دارند و تشنه ورود ناوگان 
هستند، افزود: باید منتظر هفته های آینده باشیم و ببینیم 
بخش های دولتی چقدر حمایت مالی دارند تا این نقدینگی 

فراهم شود و این دو شرکت هواپیمای مناسبی را وارد 
کنند.

وی با بیان اینکه هرکدام از این ایرلاین ها نیاز به ورود 
این  واردات  البته  داد:  ادامه  دارند،  هواپیما  فروند   100
تعداد هواپیما بستگی به نقدینگی دارد، ضمن آنکه تاکنون 
بانک های عامل برای ارایه تسهیلات صندوق توسعه ملی، 
هواپیما را به عنوان وثیقه قبول نمی کردند که الان این 

مشکل حل شده است.
سرپرست سازمان هواپیمایی کشوری با اشاره به اینکه 
دو سوم پروازهای را سه شرکت ایران ایر، آسمان و ماهان 
انجام می دهند، گفت: بنابراین نیاز به حمایت مسئولان 
اقتصادی کشور داریم تا هرچه زودتر نقدینگی مورد نیاز 

صنعت تامین شود.

رییس اتحادیه پیراهن دوزان و پیراهن فروشان گفت: طبق اعلام سازمان حمایت 
مصرف کنندگان و تولیدکنندگان، سود فروش پوشاک 20 درصد است اما برخی 

فروشندگان تا 100 درصد سود از خریداران می گیرند. 
جواد درودیان با تاکید بر اینکه باید جلوی واردات پوشاک قاچاق و واردات قانونی آن نیز گرفته 
شود، اظهار کرد: حدود 70 تا 80 درصد واحدهای تولیدی به تعطیلی کشیده شده اند و جای 

تعجب است که چرا جلوی این قبیل واردات گرفته نمی شود. 
وی در عین حال بیان کرد: با توجه به افزایش دستمزد کارگران و هزینه های مالیاتی طبیعی 

است که قیمت تمام شده تولید در کشورمان با کشورهای دیگر متفاوت و گران تر است. 
فروش پیراهن های مردانه با مارک های تقلبی

درودیان در بخشی از سخنان خود با بیان اینکه شاهد فروش پیراهن هایی با مارک های تقلبی 
هستیم، گفت: برخی تولیدات در قشم با استفاده از مارک های تقلبی به عنوان جنس خارجی 

به بازار عرضه می شوند. 
رییس اتحادیه پیراهن دوزان و پیراهن فروشان با بیان اینکه حدود 20 تا 30 درصد واحدهای 

تولیدی در این حوزه فعال هستند و بقیه به تعطیلی کشیده شده اند، گفت: نباید اجازه دهند 
پوشاک چه به صورت قانونی و قاچاق وارد شود، چون منجر به ضربه خوردن به تولید داخل 

می شود که سال ها شاهد این موضوع هستیم. 
وی در عین حال بیان کرد: زمانی باید واردات انجام شود که تولید داخل نداشته باشیم یا 
تولیدات، پاسخگوی نیاز داخل نباشد ولی در این حوزه به اندازه کافی تولید داریم و نیازی به 

واردات نیست. 
درودیان گفت: برخی فروشندگان به دلیل بالا بودن تقاضا، برخی پیراهن های خود را با قیمت 
بسیار بالاتر از قیمت خرید خود عرضه می کنند و این در حالی است که حتی برای خرید این 
پیراهن ها از واحدهای تولیدی پول نقد پرداخت نکرده اند و چک های یک ساله می دهند که باید 

به این موضوعات رسیدگی شود. 
وی اظهار کرد: به عنوان نمونه پیراهنی را که به قیمت 80 هزار تومان به فروشندگان 
می فروشیم آنها بعضا این پیراهن ها را به قیمت 160 تا 170 هزار تومان می فروشند و این در 

حالی است که سود متعارف آنها 20 درصد است. 

سرپرست سازمان هواپیمایی کشوری؛

جزییات بازنشستگی 100 هواپیمای کشور 

رییس اتحادیه فروشندگان عنوان کرد

سود 100 درصدی برای فروش یک پیراهن! 

آگهی مزایده اموال منقول نوبت اول
به موجب اجراییه صادره از شعبه  دادگاه عمومی حقوقی قم که در اجرای احکام 4 قم به شماره۹3/ج583/4- ثبت گردیده له سید محمد حسن موسوی پور علیه آقای ناصر نیک 
فر محکوم علیه محکوم است به پرداخت /753/27۹/62۹ ریال به انضمام خسارات تاخیر و تادیه در حق محکوم له و مبلغ /54/472/057 ریال به  عنوان نیم عشر دولتی در حق 
صندوق دولت، شخص ثالث آقای ابوالفضل نیک فر و محمد رضا یگانه خواه در قبال بدهی محکوم علیه ملک مشاعی را معرفی کرده اند که کارشناس به شرح ذیل  ارزیابی کرده است.

وضعیت اسناد املاک معرفی شده و مستندات ابرازی طرفین و تطیبق آن با سطح عرصه در مجموع مقدار16800 متر مربع زمین مشاع از اراضی مزروعی پلاک 10- اصلی 
بخش 8 ثبت قم موسوم به حسین آباد نیزار با چهار سند مجزا معرفی و ارائه گردید به شرح ذیل:

یکم – سند قطعی منقول مورخ ۹1/12/1۹ به شماره 124006 خریدار آقای ابوالفضل نیکفر به مساحت 3 هکتار مشاع از 16 هکتار یک قطعه زمین پلاک 10- اصلی واقع 
در بخش 8 قم و نامبرده مطابق اسناد تنظیمی دفتر خانه 56 قم مقدار25700 متر مربع از 30000 متر مربع از 16 هکتار را به دیگران واگذار کرده و مالک باقیمانده زمین به 

مساحت 4300 متر مربع مشاع از 3 هکتار از 16 هکتار خرید اولیه می باشد.
دوم- سند 27704مورخ ۹3/4/16 دفتر اسناد رسمی 56 به مساحت 5000 متر مربع به نام محمد رضا یگانه خواه.

سوم- سند 27707 مورخ ۹3/4/16 دفتر اسناد رسمی 56 به مساحت 5000 متر مربع به نام محمد رضا یگانه خواه.
چهارم- سند 27708 مورخ ۹3/4/16 دفتر اسناد رسمی 56 به مساحت 2500 متر مربع به نام محمد رضا یگانه خواه.

بدین ترتیب جمع مساحت املاک توقیفی 16800 متر مربع ) به نام ابوالفضل نیکفر 4300 متر مربع + بنام محمد رضا یگانه خواه 12500 متر مربع( از 3 هکتار از 16 هکتار 
پلاک 10- اصلی می باشد.

لازم به توضیح است به موجب گزارش شماره 172 مورخ ۹4/2/7 کارشناس محترم ثبتی در پرونده حاضر علیرغم صورت مجلس تفکیکی 46720 مورخ 83/12/4 در سند 
انتقالی مقدار 3 هکتار مشاع از کل مستثنیات پلاک 10- اصلی شامل قطعات اول و سوم و پنجم و ششم و هفتم بنام آقای ابوالفضل نیکفر منتقل گردیده  است .

ارزیابی و نظریه کارشناسی:
با عنایت به شرح فوق و  مستندات پرونده و بازدید از محل و با توجه به موقعیت و مساحت و نوع سند مشاع کشاورزی و با در نظر گرفتن قوانین حفظ کاربری و ممنوعیت 
تقسیم کشاورزی به کمتر از ده )10( هکتار و قوانین موضوعه ارزش اراضی معرفی شده به صورت زمین مشاع کشاورزی بدون آب در وضعیت و شرایط موجود از قرار هر 
هکتار 220/000/000 ریال) هر متر مربع 22/000 ریال( و به مساحت 1/6800 هکتار کلا به مبلغ )36۹/600/000 ریال( ارزیابی می گردد. قیمت مذکور بعنوان قیمت 

پایه و برای فروش از طریق مزایده می باشد.
لذا مقرر گردیده مورد فوق الذکرد در تاریخ ۹4/06/08 ساعت 8/00 الی 8/30 صبح به آدرس قم ، خ ساحلی ، جنب زندان ساحلی دادگاه های حقوقی واحد اجرای احکام 
مدنی اتاق مزایده از طریق مزایده حضوری به فروش برسد. لذا افرادی که قصد بازدید از مورد مزایده را دارند می توانند در مدت پنج روز مانده به مزایده با هماهنگی این اجرا از 
مورد مزایده بازدید و درصورت تمایل در جلسه مزایده شرکت نمایندقمیت پایه  از مبلغ کارشناسی شروع و به کسانی که بالاترین مبلغ را پیشنهاد دهند واگذار می گردد برنده 
مزایده باید ده درصد از مبلغ پیشنهادی را فی المجلس نقدا ومابقی آن ظرف یکماه از تاریخ مزایده بپردازد این آگهی یک نوبت در یکی از روزنامه های محلی درج می گردد  

جهت اطلاعات بیشتر به واحد مراجعه نمائید.
دادورز اجرای احکام دادگستری شهرستان قم – رضا زارعی 

به بار نشستن مذاکرات ایران و 1+5 و احتمال لغو تحریم ها در ماه های آتی، انتظار 
بسیاری از بخش های جامعه را بالا برده و عده بسیاری منتظرند اتفاقات خوبی به 
ویژه در حوزه صنعت رقم بخورد؛ با این حال به نظر می رسد یکی از مهم ترین تاثیرات 

لغو احتمالی تحریم ها، باز شدن راه سرمایه گذاری خارجی به ایران است. 
به گزارش ایسنا، یکی از بخش هایی که در سال های گذشته با مشکل بزرگ تامین مالی روبرو 
بوده و اکنون امید بسیاری به بهبود این وضعیت از طریق مولفه های تاثیرگذار دارد، صنایع 

کوچک و شهرک های صنعتی است که ممکن است بتوانند منابع مالی خوبی را در این زمان 
برای توسعه خود جذب کنند. 

به این ترتیب با توجه به کمبود نقدینگی در این حوزه ها یکی از راهکارهای حل این معضل 
را می توان جذب سرمایه گذار خارجی دانست که به نظر می رسد مسئولان این حوزه نیز روی 

این موضوع حساب ویژه ای باز کرده اند. 
در این زمینه غلامرضا سلیمانی، معاون سازمان صنایع کوچک و شهرک های صنعتی 

درباره برنامه های این سازمان برای دوره پساتحریم به ایسنا گفت: شناسایی فرصت های جذب 
سرمایه گذاری خارجی برای مشارکت با شرکای ایرانی در شهرک ها و نواحی صنعتی و معرفی 
سرمایه گذاران خارجی از جمله برنامه هایی است که برای دوره پساتحریم برنامه ریزی شده 

است. 
وی افزود: شناسایی و تلاش برای جذب سرمایه گذاران خارجی در جهت تکمیل و توسعه 
کیفی زیرساخت شهرک ها و نواحی صنعتی، نیز راهکار دیگری است که سرمایه گذارانی که 
تمایل به فعالیت مستقل در ایران دارند، می توانند به صورت مستقل در این شهرک ها به کار 

بپردازند. 
گفته های سلیمانی نشان می دهد که دولت نگاه ویژه ای به بخش سرمایه گذاری خارجی 
دارد و منتظر است بسیاری از مشکلات از این طریق حل شود؛ هرچند که به گفته او ایران به 

دنبال ایجاد شهرک های صنعتی مشترک با خارجی هاست. 
معاون سازمان صنایع کوچک و شهرک های صنعتی در این باره اظهار کرد: ما سعی داریم 
برای افزایش جذب سرمایه گذاری خارجی در کشور برخی شهرک های صنعتی را با کمک 
سرمایه گذاران خارجی به صورت مشترک ایجاد کنیم که فرصت خوبی برای صنعتگران ما 

هم خواهد بود. 
سلیمانی ادامه داد: در این مسیر تلاش می کنیم بروکراسی های موجود در مسیر سرمایه 
گذاری خارجی در شهرک ها و نواحی صنعتی برطرف شوند تا بتوان شرایط را برای حضور این 

سرمایه گذاران تسهیل کرد. 
وی با بیان اینکه در این زمینه فعالیت هایی برای استفاده بهتر از این ظرفیت تعریف کرده 
ایم، گفت: برنامه سازمان این است که برای آشکار شدن نحوه تعامل با سرمایه گذاران خارجی و 

قوانین مرتبط آموزش هایی را به منابع انسانی درگیر با این موضوع بدهیم. 
معاون سازمان صنایع کوچک و شهرک های صنعتی ایران با بیان اینکه سازمان سرمایه 
گذاری و کمک های اقتصادی و فنی ایران تنها نهاد رسمی رسیدگی به کلیه امور مربوط 
به سرمایه گذاری های خارجی است، اظهار کرد: درخواست های سرمایه گذاران خارجی در 
خصوص امور مربوطه از جمله پذیرش، ورود، بکارگیری و خروج سرمایه باید به آن سازمان 
تسلیم شود؛ بنابراین لیستی از شهرک ها و نواحی صنعتی مستعد جذب سرمایه گذاری خارجی 
و همچین لیستی از طرح ها و پروژه هایی که آماده مشارکت با سرمایه گذاران خارجی است در 
اختیار آن سازمان قرار داده ایم تا ضمن طی مراحل قانونی بتوان از سرمایه گذاری های خارجی 
در جهت حمایت از صنایع کوچک و توسعه پایدار و تولید حداکثری بهره برداری صورت گیرد. 
بر اساس آمار موجود، تاکنون تعداد 132 واحد صنعتی در شهرک ها و نواحی صنعتی با 
سرمایه گذاری خارجی به مبلغ 783 میلیون دلار قرارداد منعقد کرده اند که از این تعداد 35 
طرح در مرحله ساخت وساز و ۹7 طرح دارای پروانه بهره برداری است. از سوی دیگر اشتغال 

ایجاد شده در این واحدهای صنعتی نیز حدود 13 هزار نفر است. 
همچنین در رشته صنعت های »برق و الکترونیک«، »سلولزی«، »شیمیایی«، »غذایی و 
دارویی«، »فلزی«، »کانی غیرفلزی« و »نساجی و چرم« در مجموع بالغ بر 350 فرصت سرمایه 
گذاری به دنبال جذب سرمایه گذار خارجی به منظور مشارکت واحدهای صنعتی مستقر در 

شهرک ها و نواحی صنعتی احصا شده است. 
به این ترتیب باید دید که با بهبود وضعیت سیاست خارجی کشور و احتمال باز شدن راه 

سرمایه گذاران خارجی، کشورمان تا چه اندازه در جذب این سرمایه ها موفق خواهد بود؟  

پای خارجی ها به صنعت کشور باز شد :

783 میلیون دلار سرمایه گذاری خارجی در شهرک های صنعتی 

یکشنبه -یازدهم مرداد ماه 1394 - سال هجدهم - شماره 3781



ورزشی ورزشی4 یکشنبه -یازدهم مرداد ماه 1394 - سال هجدهم - شماره 43781

رئیس هیئت ورزش های جانبازان و معلولان قم:

تیم دو و میدانی قم، نایب  قهرمان مسابقات 
معلولان کشور شد

رئیس هیئت ورزش های جانبازان و معلولان قم گفت: دو و میدانی کاران قمی 
با کسب 10 مدال رنگارنگ نایب قهرمان مسابقات معلولان کشور شدند.

محمد پیروزمنش اظهار داشت: مسابقات دو و میدانی جانبازان و معلولان قهرمانی کشور 
در رشته دو و میدانی با درخشش دو و میدانی کاران قمی با کسب 10 مدال برگزار شد 

و ورزشکاران قمی بر سکوی دوم این مسابقات قرار گرفتند.
ــابقات با نام و گرامیداشت سید سعیدرضا چاووشی قهرمان ارزنده  وی افزود: این مس
پارالمپیک از استان قم برگزار شد و تیم دو و میدانی جانبازان قم با مربیگری احمد اسلامی 

و سرپرستی حسین آزاد در این مسابقات حضور پیدا کرد.
رئیس هیئت ورزش های جانبازان و معلولان قم گفت: در این رقابت ها علی زره ساز دو و 
میدانی کار قمی در ماده 200 متر پیش از رقبای خود به خط پایان رسید و مدال طلای 

ارزشمند این دوره از مسابقات را بر گردن آویخت.
ــاز در ماده 400 متر نیز درخشش خود را تکرار کرد و در  پیروز منش بیان کرد: زره س
این ماده نیز به مقام نخست رسید تا به تنهایی 2 مدال طلا برای تیم دو و میدانی استان 

قم به دست آورده باشد.
ــلامی در ماده 1500 متر یک مدال طلای دیگر را برای تیم  وی عنوان کرد: احمد اس
جانبازان و معلولان قم به ارمغان آورد و در ماده 400 متر نیز به مقام سوم رسید تا یک 

مدال برنز به جمع مدال های تیم دو و میدانی قم در این مسابقات اضافه شود.
رئیس هیئت ورزش های جانبازان و معلولان قم تصریح کرد: مهدی عرب خراسانی دیگر 
دو و میدانی کار قمی بود که در ماده 200 متر به مقام دوم و مدال نقره رسید و جواد 

حائری تبار در 400 متر عنوان سوم را کسب کرد.
پیروز منش خاطرنشان کرد: ایمان عرب در 200 متر مقام دوم و در 400 متر مقام سوم 

را به دست آورد و قربان اسلامی در 1500 متر به عنوان سوم دست یافت.

رئیس هیئت کبدی قم:

تیم کبدی قم در مسابقات کبدی ساحلی 
قهرمانی کشور شرکت می کند 

 رئیس هیئت کبدی قم با بیان اینکه رش�ته کبدی س�احلی در قم توس�عه 
می یابد، گفت: تیم کبدی قم با ترکیب 8 ورزشکار در مسابقات کبدی ساحلی 

قهرمانی کشور شرکت می کند.
مسلم رشیدی اظهار داشت: تیم کبدی استان قم این هفته در مسابقات کبدی ساحلی 
باشگاه های کشور که در خراسان شمالی برگزار می شود، حضور پیدا می کند و حضور این 

تیم بخشی از برنامه توسعه بخش ساحلی رشته کبدی در قم است.
وی افزود: هفتمین دوره رقابت های کبدی ساحلی باشگاه ها و دسته جات آزاد کشور از 
روز 14 مردادماه سال جاری آغاز می شود و تیم استان قم نیز در این مسابقات با ترکیب 

8 کبدی کار به رقابت با حریفان می پردازد.
رئیس هیئت کبدی قم گفت: ترکیب تیم کبدی ساحلی قم را دراین رقابت ها محمد 
ــگری،  علیرضا بابایی بیات، قاسم نوروزیان، حسین میرزایی، محمد  اورنجی، امیر عس

حسین معصومیان، محمد مهدی مؤمن و محمد رضا مهری تشکیل می دهند.
رشیدی بیان کرد:  علیرضا بابایی به عنوان سرمربی  و سید مرتضی طباطبایی به عنوان 
ــت تیم کبدی ساحلی قم دراین رقابت ها همراهی می کنند و این مسابقات از  سرپرس
روز 14 لغایت 16 مرداد ماه در استان خراسان شمالی و به میزبانی شهر بجنورد برگزار 
می شود.وی عنوان کرد: ضرورت برگزاری این مسابقات از سوی کادر اجرایی فدراسیون 
کبدی کشورمان به عنوان حکم انتخابی تیم ملی اعلام شده است و 20 تیم به منظور 
ــرکت در این رقابت ها اعلام آمادگی کردند تا رقابت های خود را برای کسب جواز در  ش
مرحله دوم برگزار کنند.رئیس هیئت کبدی قم تصریح کرد: این درحالی است که تنها 
12 تیم برتر این رقابت ها جواز حضور در مرحله دوم مسابقات کبدی ساحلی باشگاه ها و 
دسته جات آزاد کشور را کسب می کنند ضمن این که مسابقات کبدی ساحلی در سال 
۹4 در 3 مرحله برگزار می شود.رشیدی خاطرنشان کرد:  ششمین دوره مسابقات کبدی 
ساحلی سال گذشته در شهر بابلسر برگزار شد و تیم کگبدی ساحلی قم در این مسابقات 

موفق به کسب عنوان چشمگیری نشد.

اصفهانیان در واکنش به انتقاد گل محمدی:

اگر نتایج فوتبال خارج از زمین رقم می خورد 
چطور ذوب آهن قهرمان شد؟

رئیس کمیته داوران در واکنش به انتقادات شدید سرمربی ذوب آهن بعد از بازی 
با ملوان، گفت: اگر طبق گفته های یحیی گل محمدی نتایج فوتبال ایران خارج از 

زمین رقم می خورد، چطور ذوب آهن قهرمان جام حذفی شد؟ 
ــت لیگ برتر فوتبال ایران  فریدون اصفهانیان  درباره ارزیابی اش از داوری های هفته نخس
با بیان مطلب فوق اظهار کرد: هنوز گزارش کاملی از داوری های هفته نخست به دستمان 
نرسیده است ولی طبق اعلام چند ناظر داوری، در مجموع عملکردها بد نبوده است. امسال 
ــروع لیگ برای داوران کلاسهای مختلفی برگزار کردیم و آنها توجیه هستند تا  قبل از ش
اشتباهاتشان به حداقل برسد.  رئیس کمیته داوران درباره اعتراض بازیکنان پرسپولیس مبنی 
بر اشتباه داور و نادیده گرفتن دو پنالتی برای این تیم در بازی با پدیده مشهد، تاکید کرد: 
همانطور که گفتم من هنوز فیلم بازی ها را ندیده ام. به هر حال اگر صحبتی باشد بازیکنان 
انجام می دهند ولی آنطور که ناظر مسابقه به من گفت، داوری این دیدار هم مشکلی نداشت. 
اصفهانیان که در هفته اول لیگ ناظر داوری دیدار دو تیم ملوان با ذوب آهن بود، درباره 
این مسابقه گفت: داوری مشکل خاصی نداشت. شاید چند خطای ریز بوده باشد که داور 
در اعلام آن اشتباه کرده ولی در مجموع اشتباه تاثیرگذاری رخ نداد.  »یحیی گل محمدی 
سرمربی ذوب آهن گفت که داور این بازی سال گذشته هم در مسابقه ذوب آهن با استقلال 
یک پنالتی برای تیم مقابل گرفت و ما نسبت به انتخاب نشدن وی برای بازی با ملوان تذکر 
داده بودیم.« رئیس کمیته داوران درباره این صحبتهای گل محمدی هم گفت: این حرفها 
که ما قبل از مسابقه درخواست کرده بودیم فلان داور باشد یا نباشد، درست نیست. داوران 
ما خودشان دوست دارند خوب قضاوت کنند. اینطور نیست که چون این داور سال گذشته 
پنالتی گرفته، امسال هم می آید تا پنالتی بگیرد. مربی که نمی تواند به ما بگوید کدام داور را 
انتخاب کنیم.  اصفهانیان افزود: انتخاب داور با کمیته داوران است نه مربیان. مگر ما در کار 
مربیان دخالت می کنیم و می گوییم فلان بازیکن شما سال گذشته اشتباه کرد و امسال نباید 
آنرا داخل زمین بگذارید؟ مگر ما در چینش تیمها و ترکیب بازیکنان دخالت می کنیم که 
مربیان از ما درخواست می کنند فلان داور باشد یا نه. انتظار من از یحیی گل محمدی این 
است که با این مسائل حرفه ای تر برخورد کند.  وی درباره مشکوک بودن صحنه پنالتی برای 
ملوان تصریح کرد: من خودم ناظر بازی بودم و از بالای سکوها خطای پنالتی کاملا محرز 
بود. بازیکن ذوب آهن در محاسباتش دچار اشتباه شد و مرتکب خطای پنالتی شد.  رئیس 
کمیته داوران درباره صحبت های گل محمدی مبنی بر اینکه نتایج فوتبال خارج از زمین رقم 
می خورد هم اظهار کرد: اگر اینطور است پس چطور تیم ذوب آهن سال گذشته قهرمان جام 
حذفی شد؟ این صحبتها از گل محمدی بعید است و باید جوابگوی حرفهایش باشد. کمیته 
انضباطی باید این مربی را احضار کند.  اصفهانیان در پایان در پاسخ به سئوالی مبنی بر زمان 
بازگشت محسن قهرمانی به لیگ برتر و قضاوت این داور گفت: محرومیت قهرمانی تمام شده 
و این داور تستهای آمادگی جسمانی را هم قبول شده است. هر موقع که نیاز باشد این داور 

مسابقات را قضاوت می کند. ممکن است این هفته باشد یا چند هفته دیگر.

زادمهر عضو هیئت مدیره باشگاه پرسپولیس: 

نتیجه بازی با پدیده مورد دلخواه ما نبود
عضو هیئت مدیره باش�گاه پرس�پولیس گفت: نتیجه بدس�ت آمده در دیدار 

پرسپولیس و پدیده مورد دلخواه ما نبود.
محمدرضا زادمهر در خصوص تساوی 2 بر 2 پرسپولیس مقابل تیم پدیده خراسان در دیدار 
اول خود در لیگ پانزدهم اظهار داشت: در این بازی پرسپولیس در 30 دقیقه اول خوب و 

طوفانی ظاهر شد اما به یکباره افت کرد. در نیمه دوم هم افت وخیز زیادی داشت.
وی ادامه داد: در دقایق ابتدایی که پرسپولیس فوتبال تهاجمی با سرعت بالا ارائه داد همه 
از تیم تعریف و تمجید کردند که به یکباره روند بازی تغییر کرد و تیم دچار افت شد. با این 
حال پرسپولیس به اندازه کافی موقعیت گل داشت تا بازی را ببرید که استفاده درستی از 
این فرصت ها نشد. عضو هیئت مدیره باشگاه پرسپولیس با تاکید بر اینکه از پرسپولیس 
انتظار می رفت در اولین بازی خود پیروز شود، تصریح کرد: باید در دیدار اول نتیجه خوبی 
می گرفتیم تا اعتماد هواداران را به دست می آوردیم. تماشاگران از این بازی استقبال نسبتا 
خوبی داشتند و می خواستند تیم محبوبشان برنده از میدان خارج شود که متاسفانه این اتفاق 
رخ نداد. با این حال تلاش بازیکنان برای جلب رضایت هواداران در این دیدار ستودنی بود.  
زادمهر در پاسخ به این سوال که نتیجه بدست آمده برای هیئت مدیره باشگاه پرسپولیس 
راضی کننده بود یا نه، گفت: با تمام احترامی که برای سرمربی تیم قائل هستم باید بگویم 
نتیجه دلخواه ما نبود و انتظار داشتیم در اولین بازی خود که در تهران بود با 3 امتیاز از میدان 

بیرون می آمدیم. 

احتمال هم تیمی شدن
 بالوتلی و کاسانو با دژاگه در العربی

سرمربی ایتالیایی تیم فوتبال العربی از علاقه اش برای به خدمت گرفتن مهاجم 
ایتالیایی لیورپول و بازیکن پیشین آتزوری گفت.

ماریو بالوتلی که تابستان گذشته در ازای 20 میلیون یورو از میلان به لیورپول پیوست در 
فصل اول حضورش در جمع سرخپوشان مرسی ساید تنها یک گل در رقابت های لیگ برتر 
برای این تیم به ثمر رساند و نتوانست خودش را به اثبات برساند. این مهاجم ایتالیایی که 
نتوانسته انتظارات لیورپولی ها را برآورده کند شایعات زیادی از جمله بازگشتش به فوتبال 
ایتالیا مطرح است و حالا با اظهارنظر سرمربی جدید العربی شاید مسیر او به سمت لیگ 
ــود. جان فرانکو زولا در خصوص بالوتلی و آنتونیو کاسانو که پس از  ــتارگان قطر کج ش س
جدایی اش از پارما حالا بازیکن آزاد به شمار می رود، به روزنامه »گاتزتا دلو اسپورت« ایتالیا 
گفت: کاسانو و بالوتلی دو بازیکن سطح بالا هستند و بازی در لیگی که کمتر مورد موشکافی 
قرار می گیرد، فرصت عالی برای آنهاست تا باتری های خود را مجدداً شارژ کنند و دوباره با 
قدرت به فوتبال اروپا بازگردند. سرمربی ایتالیایی تیم فوتبال العربی که اشکان دژاگه، هافبک 
تیم ملی کشورمان را در ترکیب تیمش دارد، تصریح کرد: با هدف کسب تجربه این توصیه را 
به ماریو و آنتونیو کردم. ما بازیکنان زیادی در ترکیب العربی داریم، ولی اگر فرصت جذب این 
دو بازیکن را داشته باشم، لحظه ای درنگ نخواهم کرد. زولا در سال 200۹ زمانی که هدایت 
ــتهام را بر عهده داشت، سعی کرد بالوتلی را به خدمت بگیرد. اگر بالوتلی پیشنهادات  وس
اروپایی خوبی نداشته باشد بعید نیست بازی در لیگ ستارگان قطر هم گزینه ای برای این 

مهاجم 24 ساله که سابقه بازی در تیم ملی ایتالیا را هم دارد، باشد.

به بهانه اولین سالگرد مربی والیبال؛

والیبال »معدن« معرفت را از دست داد

 یک سال از درگذشت مرحوم حسین معدنی می گذرد و هنوز هم او را در والیبال، 
کنار تیم ملی و اهالی والیبال می بینیم.

باورش برای همه سخت بود. برای والیبالی ها و غیر والیبالی ها. حسین معدنی، مربی دوست 
داشتنی تیم ملی والیبال از بین ما رفت. چه زود و باورنکردنی. مربی که تا همین چند ماه 
پیش در اردوی تیم ملی حضور داشت، کنار کواچ و ملی پوشان والیبال. همه چیز در یک 
چشم بر هم زدن اتفاق افتاد. از یک بیماری به ظاهر ساده پوستی که خیلی زود به سرطان و 

ایست قلبی - تنفسی منجر شد تا حسین معدنی برای همیشه از میان ما برود.
ــال 1350 در اردبیل به دنیا آمد. او در  ــین معدنی روز 17 اردیبهشت ماه س  مرحوم حس
مسابقات قهرمانی مردان آسیا در سال های 1۹۹5 و 2001 عضو تیم ملی والیبال ایران بود. 
بازی های آسیایی 1۹۹2 هیروشیما و  مسابقات جهانی 1۹۹8 هم دیگر تورنمنت های مهمی 
بود که او به عنوان پاسور تیم ملی را همراهی کرد.   معدنی در تیم های استقلال، بنیاد شهید، 
صدا و سیما، فتح، بانک کشاورزی، هما، دانشگاه آزاد، آیدانه چالدران و پیکان تهران بازی کرد 
و پنج دوره حضور در جام باشگاه های آسیا با تیم پیکان در سال های 1۹۹7 تا 2000 و سال 
2002 و کسب یک طلا، دو نقره و دو برنز را نیز در کارنامه دارد.  مرحوم حسین معدنی در 
دوران مربیگری خود نیز هدایت تیم های استیل آذین، داماش گیلان، پیکان، باریج اسانس 
ــهرداری تبریز را نیز بر عهده داشت. وی به مدت 7 سال نیز به عنوان مربی و  ــان و ش کاش
سرمربی در تیم ملی ایران فعالیت کرد. وی مربی تیم ملی ایران در سال 2007 بود که در 
سال 2008 سرمربی تیم ملی والیبال ایران شد. در سال 2011 نیز مرحوم معدنی مربی تیم 
ملی و سرمربیگری تیم ب ایران را عهده دار بود.  با آمدن خولیو ولاسکو وی یکی از مربیانی 
بود که در کنار این مربی سرشناس به همکاری خود با تیم ملی ادامه داد و در زمان اسلوبودان 
کواچ هم تیم ملی را تنها نگذاشت. اواخر تیرماه سال گذشته بود که وی به دلیل گرفتگی 
مجرای صفرا دچار دل درد شد که بعد از مراجعه به بیمارستان، پزشکان متوجه شدند که 
توده ای راه مجرا را بسته و با قرار دادن یک لوله مجرا را باز کردند.  از عوارض این عمل، التهاب 
پانکراس بود که حسین معدنی با این مشکل مواجه شد. این التهاب به ریه هم سرایت کرد و 
باعث اختلال کار ریه شد. به طوری که سرمربی سابق تیم ملی والیبال ایران فقط با دستگاه 
تنفسی قادر به تنفس بود. در حالی که خبرهایی از بهبود وضعیت جسمانی وی به گوش 
می رسید به ناگاه مربی دوست داشتنی، تحصیل کرده و متین تیم ملی والیبال ایران روز دهم 

مرداد ۹3 درگذشت تا شوک بزرگی به ورزش کشور وارد شود.

منتقدان تاختند دلسوزان آه کشیدند؛ 

سوریان موجود فرازمینی نیست!
گزارش /  علیرضا هنرمنش

شکست حمید سوریان در تورنمنت لهستان که در مصافی 
نزدیک و تنگاتنگ با حریف روس بوقوع پیوست، تبعات و 
واکنش های متفاوتی را به همراه داشت که در بیشتر موارد 

حال و هوای تسویه حساب های شخصی را به خود گرفت.
نابغه کشتی جهان و المپیک هیچگاه فکر نمی کرد عدم حضورش 
تورنمنت  اعزام و شکست در  تبع آن  به  و  انتخابی  رقابتهای  در 
پیت لاسینسکی لهستان تا این اندازه باعث مناقشه موافقان و مخالفان 
فدراسیون کشتی شود. مطمئنا اگر سوریان می توانست اتفاقات و 
حواشی اخیر را پیشی بینی کند، در همان رقابتهای انتخابی مشهد 
با تمام اتفاقات حاشیه ای به میدان می رفت و کار را یکسره می کرد!

 سوریان روئین تن نیست!
ورزش ما ثابت کرده هواداران و مسئولان خوش استقبال و بد بدرقه ای 
دارد و تجربه نشان می دهد، قهرمانان ملی با یک برد و پیروزی به 
عرش برده شده و با یک شکست، ولو در یک میدان تدارکاتی و کم 
اهمیت، با بدترین الفاظ و رفتار مواجه می شوند. سوریان هم از این 
داستان مستثنی نبود و نیست و بارها طعم تلخ آنرا چشیده است. چه 
زمانی که بارفتن محمد بنا از راس امور از حضور در ترکیب تیم ملی و 
حضور در جام جهانی تهران خودداری کرد که حتی به او لقب سرباز 
فراری ورزش ایران را دادند و چه طی هفته گذشته که با شکست 
در لهستان برخی رسانه ها برایش تیتر زدند: "سوریان فروریخت" و 

"پایان قهرمان" و ...!
 آنچه مسلم است باید قبول کرد که شکست و پیروزی ، دو روی سکه 
ورزش قهرمانی و حرفه ای هستند و هیچگاه نمی توان ورزشکاری را 
همیشه پیروز و روئین تن خواند و او را همواره در اوج آمادگی روحی 

و جسمی دانست.
 اعجوبه آمریکایی هم باخت، اما....

برای مثال این ادعا می توان به جردن باروز افسانه ای اشاره کرد 
که بر خلاف ظاهرش همچون الماس در عرصه کشتی آزاد آمریکا 
می درخشد! باروز که دارنده چندین مدال طلای جهان و المپیک 
است، دو سال پیش در تورنمنت جام یاشاردوغو ترکیه برابر هموطنش 
یعنی نیکلاس ماربل تن به شکست داد و بعد از حدود 100 کشتی 

بدون باخت، طعم ناکامی را چشید. 
البته این پایان ناکامی های باروز نبود و او یکبار دیگر در رقابتهای 
جهانی 2014 تاشکند نیز شکست خورد و نتیجه را به همتای روس 
خود یعنی دنیس سارگوش واگذار کرد. این قهرمانی آمریکایی با توجه 
به این دو شکست، به هیچ عنوان مورد برخوردهای  مشابهی با آنچه 
با سوریان در ایران شد، مواجه نشد و همین آزادکار افسانه ای بعد از 
این دو شکست، توانست دوباره احیا شود و نمایش مقتدارنه ای در 

رقابتهای پان آمریکن و جام جهانی از خود بر جای بگذارد.
 پس می توان گفت هیچ کشتی گیر بزرگ و عنوانداری، همچون 
سوریان نابغه و باروز افسانه ای، موجودی فرازمینی و شکست ناپذیر 
نیست و ممکن است در روح و جسم خود، نقطه ضعفی مثل آن پاشنه 

آشیل معروف داشته باشد.
 منتقدان به خط شدند

یکی از جالب ترین مسایلی که با غیبت سوریان در رقابتهای انتخابی 
تیم ملی و شکست اخیرش در تورنمنت پیت لاسینسکی لهستان 

آشکار شد، اظهارات ضد و نقیض برخی اهالی کشتی و به ویژه نزدیکان 
و دوستان این قهرمان بود که معلوم نبود قصد کمک به او را دارند یا 

برای ضربه زدن به وی وارد گود شدند. 
برخی او را به آخر خط رسیده خواندند و خداحافظی از دنیای قهرمانی 
را به وی توصیه کردند، در سوی دیگر جبهه، برخی منتقدان هم 
معتقد بودند سوریان باید از رفتن به رقابتهای جهانی 2015 آمریکا 
خودداری کند و فقط به المپیک 2016 برزیل و کسب طلای دوم 

خود در این بازیها بیاندیشد. 
اما دسته سومی هم بودند که کاری به سوریان و شکست و پیروزی 
او نداشتند و فرصت را مغتنم شمردند برای تسویه حساب با رقبای 
خود در  فدراسیون و اتهام زدن به کادر فنی که چرا محمد بنا را 
فراری دادند و کشتی فرنگی را به این روز انداختند! این دسته از 
منتقدان طی هفته گذشته یکی از شلوغ ترین ایام خود در شبکه های 
اجتماعی را پشت سر گذاشته و با قراردادن تصاویر غم و شادی برخی 
گوش شکسته هایی که در عرصه مدیریت فعلی جایگاهی بدست 

نیاورند، با سوریان ابراز همدردی کردند! 
نقش اول داستان در سکوت به خانه کشتی بازگشت!

در شرایطی که موافقان و مخالفان فدراسیون کشتی به بهانه شکست 
سوریان، قهر محمد بنا، بی توجهی رسول خادم به فرنگی کاران، کُچ 
کردن حسن بابک در جهانی و اختیارات محدود احد پازاج و شور بودن 
غذاهای خانه کشتی و نداشتن کرسی در اتحادیه جهانی کشتی و..... 
مشغول زد و خورد و رویارویی در شبکه های اجتماعی بودند، حمید 
سوریان در سکوت و آرامش به خانه کشتی بازگشت و تمریانتش را 

آغاز کرد!
 در واقع او که نقش اصلی این جریان را بازی می کرد بدون توجه به 
این اظهارات و با دوری از مصاحبه های آتشین با رسانه ها به خانه 
کشتی آمد تا نشان دهد آنچه برایش مهم است، حضور در رقابتهای 

جهانی و به تبع آن المپیک 2016 برزیل است.
 چرا روسها یک گام از ما جلوترند؟

در خاتمه باید اعتراف کرد آنچه به موازات اتفاقات اخیر در خصوص 
حمید سوریان به وقوع پیوست، واقعیت کشتی ایران است که جبه 
موافق و مخالف تاب تحمل و همفکری با یکدیگر را ندارند و به دنبال 
فرصتی برای ضربه زدن به هم هستند، حتی اگر این حملات گاه و 
بیگاه در نهایت به نزول و سقوط سطح کشتی ایران بیانجامد. این 

اتفاقات نشان داد کشتی ایران هنوز با کشتی رقیب اصلی و دیرینه 
خود یعنی روسیه تفاوت های زیادی دارد، چراکه مخالفان و موافقان 
مسئولان فدراسیون کشتی این کشور ، هنگام حضور ملی پوشان روس 
در رقابتهای و جهانی، تسویه حساب های شخصی را کنار گذاشته و 
فقط و فقط به پیروزی و اهتزاز پرچم کشورشان در میادین بزرگ 

بین المللی می اندیشند. 
برای مثال این ادعا می توان به حضور "تدیف" یکی از رقبای دیرینه 
مامیاشویلی رئیس فدراسیون کشتی روسیه در سالن مسابقات جهانی 
2014 ازبکستان به عنوان مشاور و همراه تیم اشاره کرد که نقشی 
اساسی در قهرمانی روسها داشت، چراکه او به عنوان یکی از مخالفان 
رئیس فدراسیون، همواره سیاست های او را زیر سوال می برد، اما 
کمتر کسی فکر می  کرد با حضور در تاشکند به تشویق رقیب و تیم 
کشورش بپردازد. دقیقا عکس این اتفاق بارها در سطح کشتی ایران 
رخ داده و رقبای مدیران فعلی با حاضرند حتی با هزینه شخصی به 
محل برگزاری مسابقات که فرسنگ ها از ایران فاصله دارند، بروند تا از 
نزدیک شاهد شکست و باخت احتمالی ملی پوشان و رقیب مدیریتی 

خود باشند!

»لبخند ژکوند« به فوتبال ایران

قلعه نویی: مشکلات حل نشود، می روم

شما در قبال چه مسائلی لبخند می زنید؟ زمانی که 
کارتان را به خوبی انجام داده اید یا هنگامی که از هر 
طرف تحت فشار بوده و ناموفق عمل کرد ه اید؟ شاید 
شما هم از نادرترین ها هستید که در هر حالت تبسمی 

ملیح  بر چهره تان نقش می بندد.
 فدراسیون فوتبال ایران طی روزهای اخیر ضعیف تر از هر 
زمان دیگری عمل کرده است. متزلزل و البته ناکارآمد. اگر 
از رای کمیته استیناف و ماجراهایش بگذریم و اتفاقات همین 
یک هفته اخیر را بررسی کنیم مجموعه فدراسیون فوتبال 
حداقل در دو جبهه قافله را باخته است،  ماجرای پر دبدبه و 
کبکبه جلوگیری از حضور تیم های بدهکار در لیگ پانزدهم 
که در نهایت کاغذ پاره ای بیش نبود  تا تفاهم نامه ای کاملا 
یک طرفه برای حق پخش رقابت های تلویزیونی فوتبال که 
بیشتر شبیه قرارداد ترکمنچای است تا یک معاهده دو طرفه 

و عادلانه.
 تیغ صدا و سیما بر گردن فدراسیون فوتبال 

محمد سرافراز، رئیس سازمان صداوسیما اخیرا درباره حق 
پخش تلویزیونی فوتبال لب به سخن گشوده تا بلافاصله پس 
از تفاهم نامه ای که این سازمان با فدراسیون فوتبال داشته 
مشخص شود در پشت پرده ماجرا چه می گذرد: "تا زمانی 
که دولت بودجه قانونی مربوط به حق پخش فوتبال را به 
صداوسیما ندهد، این سازمان اقدام به پرداخت آن از بودجه 

خود نخواهد کرد." 
وی همچنین در خصوص اظهارات مهدی تاج - سازمان لیگ 
فوتبال - مبنی بر برگزار نشدن این لیگ به دلیل عدم پرداخت 
حق پخش فوتبال به صراحت عنوان کرد که "سازمان لیگ 
نمی تواند لیگ جدید را به خاطر عدم پرداخت حق پخش 

فوتبال برگزار نکند".
 دو جمله کلیدی و کاملا مایوس کننده رییس سازمان صدا و 
سیما حکایت از این دارد که آن ها نه تنها از مواضع خود کوتاه 
نیامده اند بلکه حتی در جهت گرفتن بودجه اضافه به عنوان 

حق پخش از دولت نیز دورخیز کرده اند.
 دو سر باخت برای کفاشیان و تاج

  دو مساله قابل طرح و تامل این است که مگر سازمان 
صدا و سیما به صورت مستقیم مبالغ میلیاردی را از پخش 
تبلیغات شرکت های مختلف در هنگام برگزاری رقابت های 
فوتبال دریافت نمی کند که علاوه بر آن خواستار لحاظ بودجه 
مشخصی برای پرداخت حق پخش تلویزیونی رقابت های 

فوتبال به این سازمان شده است؟
 دومین موضوع این است که،  زمانی روسای فدراسیون فوتبال 

و سازمان لیگ توان و یارای ایستادگی بر تصمیمات خود را 
ندارند و در مقابل فشارها کاملا تاثیرپذیر نشان داده اند چگونه 
ادعاهای  نهایت شبیه  را مطرح می کنند که در  جملاتی 
واهی جلوه کند. از "عدم راه دادن دوربین ها به استادیوم ها تا 

جلوگیری از شروع لیگ".
 طی هفته های اخیر جلسات مشترک متعددی میان روسای 
فدراسیون فوتبال و سازمان لیگ فوتبال و معاونت رسانه ملی 
درخصوص تعیین وضعیت پرداخت حق پخش تلویزیونی 
رقابت های فوتبال برگزار شد،  ماحصل این جلسات توسط 
فوتبالی ها آن چنان مطلوب می نمود که گویی فتحی تکرار 

ناشدنی صورت گرفته است. 
از امضای تفاهم نامه در مقابل  تلخی لبخند هایی که بعد 
دوربین ها به تصویر کشیده شد، این بار در همان لحظه نیز 
قابل تشخیص و اصلا نیازی به روشن شدن جزییات بیشتر آن 

پس از رسانه ای شدن اصل قضیه نداشت.
 بر اساس این توافق، فدراسیون "فوتبال متعهد می شود درباره 
پرداخت حق پخش تلویزیونی ادعایی را مطرح نکند" و در 
قبال آن سازمان صدا و سیما متعهد می شود ساز و کار لازم 
برای امکان مشارکت فدراسیون فوتبال در تأمین محتوای 
خدمات IPTV را که منجر به کسب درآمد بر اساس ضوابط 

مربوطه برای فدراسیون فوتبال خواهد شد تأمین کند. 
آی پی تی وی )IPTV( سامانه ای است که در آن با استفاده 

از پروتکل اینترنت )IP( روی یک زیر ساخت شبکه با پهنای 
باند وسیع، برنامه های تلویزیونی به صورت دیجیتال ارائه 
می شود. برخی از استفاده کنندگان، خدمات IPTV را در 
کنار سرویس های ویدئویی درخواستی یا سرویس های دیگری 
 )VOIP( مانند دسترسی به اینترنت و تلفن پروتکل اینترنت
دریافت می کنند و با استفاده از این سیستم، کاربران با پرداخت 
هزینه ای برای شارژ، برنامه های دلخواه خود را دریافت خواهند 

کرد. 
تنها  نه  سامانه  این  راه اندازی  از  ممکن  درآمدهای  میزان 
مشخص نیست بلکه حرفی در مورد آن نیز به میان نیامده،  
بسترسازی های فرهنگی برای اقبال عمومی مردمی که دیگر 
حتی حاضر نیستند به ورزشگاه ها بروند فرآهم نشده، اینکه 
چگونه پس از کم تماشاچی ترین دوره لیگ در فصل چهاردهم 
انتظار پرداخت پول مازاد توسط مردم برای دریافت خدمات 
بیشتر در به تصویر کشیدن فوتبال می رود و اساسا این موضوع 

چه ارتباطی به حق پخش تلویزیونی فوتبال دارد؟
 در کجای دنیا صدا و سیما هیچ مبلغی در ازای مبالغ مستقیم 
دریافتی مربوط به پخش تبلیغات در حین رقابت های فوتبال را 
به این رشته اختصاص نمی دهد؟ اینکه کدام فدراسیون فوتبال 
در قبال چنین رویکردی کوتاه می آید؟... همه این ها سوالاتی 
است که تنها پاسخ اش در سالیان اخیر تنها لبخندهایی بوده 

که هیچ کس مفهومش را درک نکرده و نمی کند.

میر قلعه نویی می گوید اولویتش برای ادامه همکاری با ملوان پرداخت حق و حقوق 
بازیکنان، تیم پشتیبانی، کادر پزشکی و همکارانش است در غیر این صورت با 

عذرخواهی از هو اد ا ران این تیم شمالی از ادامه کار انصراف خواهد داد.
 سرمربی تیم ملوان که به خاطر ثبت نشدن قراردادش در بازی برابر ذوب آهن روی نیمکت 
تیمش ننشست درباره شرایط این تیم گفت: منتظر هستم تا آقای دنیامالی حق و حقوق 
بازیکنان را بدهد. از روز اول هم گفتم یکی از شرایطم برای کار در ملوان پرداخت حق و حقوق 
بازیکنان است؛ بازیکنانی که در نهایت مظلومیت در این تیم ریشه دار مشغول به کار هستند.  
وی افزود: می خواهم سه بار جمله ام را تکرار کنم و از شما هم می خواهم عین این سه بار را 
بنویسید که بازیکنان ملوان، بازیکنان مظلومی هستند. امیدوارم که حق و حقوق آنها خیلی 
زود پرداخت شود، در غیر این صورت در این هفته  معذرت خواهی خواهم کرد و علی رغم میل 
باطنی ام که دوست دارم در تیم ریشه دار ملوان و برای مردم گیلان و انزلی کار کنم از ادامه 
کار انصراف خواهم داد. البته تاکنون نه یک ریال گرفته ام و اگر کار را ادامه ندهم یک ریال 
هم نخواهم گرفت. متاسفانه ملوان از نظر امکانات و سخت افزاری بسیار ضعیف است. تعجب 
می کنم که چطور چنین تیم با سابقه و قدیمی این چنینی به لحاظ ساختاری ضعیف است. 

فکر می کنم که اگر ملوان در یکی، دو پست تقویت شود حرف های زیادی برای گفتن خواهد 
داشت. ملوانی که دیروز شما شاهد آن بودید و موفق شد ذوب آهن را شکست دهد، تنها 40 
درصد از آن تیمی است که من توقع دارم و مطمئنا اگر شرایط اصلاح شود ملوان حرف های 
زیادی برای گفتن خواهد داشت.  وی با بیان این که اگر مشکلات ادامه پیدا کند امیدی به 
آینده نخواهد بود، گفت: ممکن است در این شرایط، بازیکنان یکی، دو بازی را ببرند، اما بعدش 
چه اتفاقی خواهد افتاد؟ ادامه کار در این شرایط بی فایده خواهد بود. یک برد تنها می تواند 
یک مسکن باشد. به  هر  حال این بازیکنان در زندگی خود برنامه ای دارند و برای قراردادی که 
بسته اند بر نامه ریزی کرده اند. امروز تازه قرار است از قرارداد جدید به چند بازیکن بزرگ تیم 10 
میلیون پول بدهند، اما کادر پزشکی، پشتیبانی و کادرفنی بدون یک ریال تا به حال کار کرده اند 
و از آنها بسیار ممنون هستم. البته باید به هو اد ا ران هم اشاره کنم که چه در تمرینات روزهای 
گذشته و چه در بازی دیروز ما را تنها نگذاشتند و مطمئن هستم در هفته های آینده استقبال 
بیشتری از تیم خواهد شد. البته به شرط این که هیات مدیره بخواهد که تیم به روزهای خوب 

گذشته باز گردد.
 قلعه نویی با اشاره به بازی های ملوان در هفته های ابتدایی لیگ گفت: در سه، چهار هفته  اول 
بازی های بسیار سختی داریم که بازی نخست را به لطف خدا و اهل بیت و با همت بازیکنان با 
پیروزی پشت سر گذاشتیم. آن هم مقابل ذوب آهنی که به نظرم بالاتر از سطح فو تبا ل ایران 
بازی می کند. به  هر  حال سه امتیاز را گرفتیم، اما اگر شرایط رو به راه نشود این سه امتیاز ارزشی 
نخواهد داشت.  وی با اشاره به قول های داده شده برای حل مشکلات ملوان گفت: سرعت 
تصمیم گیری خیلی ضعیف است و آن طور که باید و شاید به دنبال حل مشکلات نیستند. 
آقای دنیامالی قبل از رفتنش قول هایی داد و امیدوارم که بتواند مشکلات پرداختی بازیکنان را 
حل کند. من باید از همه بازیکنان به ویژه  بزرگترهای تیم مثل مازیار، پژمان و بقیه تشکر کنم. 
می خواهم بازیکنانم آرامش داشته باشند و علاقه ای ندارم که تجربه تلخ پارسال برایم تکرار 
شود. اگر از بازیکن توقع انجام بازی با کیفیتی داریم باید ذهنش را آرام نگه داریم. همان طور 
که گفتم اولویت برای من پرداختی به بازیکنان، تیم پشتیبانی، کادر پزشکی ، همکارانم در 
کادرفنی و در نهایت خودم است. امیدوارم که بتوانند با حل این مشکلات شرایط را برای تکرار 

روزهای خوب ملوان فراهم کنند. 



علمی و سلامت

تغذیه مناسب عامل اصلی تسریع
 در بهبود بیماران بستری   

 یک متخصص تغذیه داشتن تغذیه مناسب در بیماران بستری در بخش 
مراقبت های ویژه را از عوامل موثر در افزایش سرعت بهبود بیماران دانست. 

دکتر رضوان هاشمی گفت: تامین انرژی کافی برای بیماران بستری در بخش مراقبت های 
ویژه از مهم ترین عواملی است که موجب کاهش عفونت، تسریع در بهبودی، کاهش طول 

مدت بستری و کاهش هزینه های درمان می شود. 
وی افزود: بعد از تثبیت وضعیت عمومی، پایداری فشار خون، ضربان قلب و وضعیت 
تنفس، استراتژی مهم تامین کالری و انرژی مورد نیاز در بیمارانی است که به دلیل صدمات 

وارده هوشیار نبوده )کما( و قدرت بلع کافی ندارند. 
این متخصص تغذیه با اشاره به نیاز روزانه بیمار به انرژی لازم گفت: بر اساس شاخص های 
مختلف از جمله سن، جنسیت، وزن، سابقه بیماری، بیماری زمینه ای و نوع صدمه ای که 
به فرد وارد شده و با استفاده از فرمول های خاص نیاز روزانه فرد به انرژی برآورد شده و 
مواد غذایی از طریق گاواژ )قرار دادن لوله پلاستیکی در معده از طریق بینی( به بیمار داده 

می شود. 
وی در خصوص نحوه انجام گاواژ افزود: انجام گاواژ به دو صورت انجام پذیر است در شکل 
قدیمی یا سنتی که متاسفانه در اکثر بیمارستان های کشور انجام می شود مواد غذایی پخته 
نرم و مخلوط شده و پس از له شدن با آب رقیق می شود و از طریق لوله بینی به فرد داده 
می شود.و مطالعات نشان داده است که استفاده از این روش تغذیه پاسخگوی نیاز به انرژی 
بیماران بستری در بخش مراقبت های ویژه کشور نبوده و این بیماران در مقایسه با بیماران 
بستری در بخش مراقبت های ویژه کشورهای پیشرفته با کمبود حدود 500 کیلو کالری 
انرژی مواجه هستند. این شیوه امروزه در بسیاری از کشورهای دنیا منسوخ شده و از گاواژ 

صنعتی به جای شیوه های سنتی استفاده می شود. 
هاشمی در خصوص مزایای گاواژ صنعتی گفت: در روش جدید که از دهه 80 در دنیا 
به کار گرفته شده، از ترکیبات آماده غذا، دارو برای تغذیه بیماران استفاده می شود. این 
ترکیبات علاوه بر تامین انرژی لازم و مواد مغذی مورد نیاز بیماران در موقعیت های ویژه، 

بهداشتی بوده و خطر بروز عفونت های ناشی از آلودگی غذایی را کاهش می دهند. 
وی با اشاره به اهمیت و جایگاه تغذیه در سلامت بیماران گفت: خوشبختانه در سال های 
اخیر نقش تغذیه و تامین انرژی کافی برای بیماران مورد توجه بیشتری قرار گرفته و 
برخی بیمارستان های کشور استفاده از محلول ها و پودرهای آماده غذا دارو را جایگزین 

گاواژ سنتی کرده اند. 

مواد غذایی تخریب کننده کلیه 
پزشکان می گویند برخی از محصولات غذایی می توانند کلیه را از بین ببرند.

فسفات ها) نمک های اسید فسفریک( که به طور مصنوعی به شیر یا به محصولات غلات 
اضافه می شوند سطح فسفر در خون را افزایش می دهند.  

اثر فسفات های مصنوعی افزوده شده به محصولات غذایی در مقایسه با فسفات مصنوعی 
افزوده شده به محصولات غذایی در مقایسه با فسفات های طبیعی قوی تر است و این باعث 

آسیب دیدن کلیه ها می شود.  
فسفر برای بدن مهم است، چرا که به شکل گیری پایه و اساس DNA و RNA کمک 
می کند. اما فسفات بیش از حد باعث می شود عروق خاصیت ارتجاعی خود را از دست 
بدهند، قلب بزرگ شود و استخوان ها آسیب ببینند. به نوبه خود سطح بالای فسفر برای 
بیماران مبتلا به مشکلات کلیوی خطرناک است. در ضمن فسفر بالا می تواند بطور کلی به 

سلامت افراد صدمه وارد کند.  
این یافته ها در نتیجه تجزیه و تحلیل سوابق پزشکی بیماران در طی سال های 2003 

تا 2006 بدست آمد. دانشمندان رژیم غذایی افراد و ترکیب خون آنها را بررسی کردند. 
 در افرادی که به طور فعال محصولات لبنی و محصولات غلات با فسفات های اضافه شده 
به آنها مصرف می کردند، جهش سطح فسفر در خون آنها مشاهده شد. در ضمن وضع 

کلیه ها ارتباط مستقیم با غلظت فسفر در خون آنها داشت. 

سیگار و پوکی استخوان در مردان 
پوکی استخوان بطور کلی در هر دو جنس زن و مرد فاقد علامت خاصی است 

اما اصولا به شکل استخوان درد فرد را متوجه خود می کند
این بیماری در سنین بالا و با ورود به دهه ی ششم زندگی در مردان بروز می یابد در 
حالیکه ابتلای زنان به این بیماری با شروع دوران یائسگی همراه است. شکستگی و کاهش 

تراکم استخوان در تمامی استخوان ها قابل مشاهده است.   
کاهش قد، شکستگی و کمر درد از علائم اولیه ی هشدار دهنده ی پوکی استخوان در 

این دسته از افراد است. 
سنجش تراکم استخوان، داشتن سابقه شکستگی از گذشته البته با کمترین ضربه پس از 

سن 50 سالگی بهترین عامل برای مشخص کردن زمان جهت شروع درمان است. 
  با انجام ورزش و فعالیت بدنی می توان از بروز زودرس پوکی استخوان در زنان و مردان 
جلوگیری کرد به علاوه عدم استعمال دخانیات می تواند نقش پررنگی برای جلوگیری از 

بروز کاهش تراکم استخوان ایفا کند.

نعناع گیاهی با خواص اعجاب انگیز 
نعناع یکی از پرمصرف ترین گیاهان در داروسازی گیاهی است و در همه جای 

دنیا از قرص ها و ترکیبات آن استفاده می شود.
دکتر امیر هومن کاظمی متخصص طب سنتی گفت: نعناع همچنین برای بیماری های 

دستگاه تنفسی، برونشیت، سینوزیت و باز کردن مجاری تنفسی بسیار موثر است.  
این عضو دانشگاه علوم پزشکی تهران در ادامه گفت: علاوه بر موارد اشاره شده نعناع برای 
حالت تهوع و ریفلاکس معده یا همان ترش کردن هم بسیار مفید است اما به خاطر طبع 
گرم آن مصرف بیش از حد نعناع بخصوص برای افرادی که طبع گرم دارند حتما باید با 

تجویز پزشک باشد.  
وی در خصوص نحوه استفاده از نعناع نیز توضیح داد: نعناع هم می تواند به صورت دم 
کرده و هم به صورت قرص و کپسول استفاده می شَود و گاهی اوقات هم عرق نعناع را هم 
با نسبت یک چهارم با آب می توان مخلوط کرد و از انواع موضعی نعناع می توان به اسانس 

آن اشاره کرد که دارای ماده ای به نام Menthol می باشد که خاصیت ضد درد دارد. 
 وی در ادامه گفت: استفاده ناصحیح و بیش از اندازه مثل عدم رقیق سازی عرق نعناع با 
آب ضرر زیادی دارد و در افراد با طبع گرم ایجاد مشکل می کند و در مواردی حتی ممکن 

است باعث مسمومیت شدید شود.

این ماده خوراکی شور را جایگزین نمک کنید 
اگر می خواهید طعم شوری ر ا در زندگیتان بچشید به جاری نمک معمولی از 

نمک رژیمی استفاده کنید.
پیام فرح بخش متخصص تغذیه با اشاره ب طعم شوری نمک رژیمی در زندگی افزود:به 
هیچ عنوان نمک را به سفره هایتان وارد نکنید و اگر میخواهید طعم شوری در زندگیتان 
جاری باشد به جای نمک معمولی از نمک رژیمی استفاده کنید به دلیل آنکه نمک طعام 

از کلروسدیم و نمک رژیمی از کلروپتاسیم تشکیل شده است.   
وی در ادامه تصریح کرد: نمک رژیمی نه تنها باعث بالا رفتن فشار خون نمی شود بلکه 
باعث کاهش فشار خون نیز می شود و همچنین به سلامتی قلب و عروق نیز کمک خواهد 

کرد.   
فرح بخش با اشاره به میزان استفاده نمک در روز اظهار داشت: سازمان بهداشت جهانی 
معتقد است افراد باید زیر 6 گرم نمک در روز استفاده کنند که متاسفانه در کشور ما این 
میزان بیشتر از 6 گرم است زیرا تمامی افراد نمک زیاد مصرف می کنند و به جای نمک 
از چاشنی های دیگر مثل فلفل، زنجبیل، دارچین، آویشن یا طعم دهنده های دیگر به غذا 

اضافه کنند تا بتوانیم نمک را از سر سفره ها حذف کنیم.   
متخصص تغذیه خاطر نشان کرد: افرادی که فشار خون بالا دارند با مصرف زیاد نمک 
وضعیت شان برتر خواهد شد و نیز بالا رفتن فشار خون دلیلی برای سکته های مغزی و 
سکته های قلبی بنابراین توصیه می کنیم افرادی که فشار خون دارند باید نمک را به طور 

محدود استفاده  کنند. 

خطر مرگ در افراد دچار فشارخون
مطالعات نشان داده اند نرخ مرگ و میر در نتیجه فشار خون به 60 درصد 

افزایش می یابد 
یک مطالعه جدید نشان می دهد که تغییر  بیش از 14 میلی متری جیوه در فشار خون 
سیستولیک، به منزله افزایش 25 درصدی خطر نارسایی قلبی و افزایش 45 درصدی 
خطر سکته است. علاوه بر این نرخ مرگ و میر در نتیجه فشار خون به 60 درصد افزایش 

می یابد.
پل مانتنر، محقق ارشد دانشگاه آلاباما معتقد است که نوسانات فوق نشان دهنده سفت 

شدن و آسیب به عروق است.
انجمن قلب آمریکا گزارش داده است که یک سوم آمریکایی ها فشار خون بالا دارند.

دکتر مانتر پیشنهاد می دهد که افراد حتما باید مراقب نوسانات فشار خون خود باشند و 
به محض رویت تغییرات غیر منتظره به دکتر مراجعه نمایند.

تابستان و تعطیلات آن هرچند برای بعضی ها خوشایند است، اما ابتلا به بعضی 
بیماری ها می تواند علاوه بر روزهای طولانی و گرمای هوا و آفتاب زدگی مزید بر علت 
شود و سختی همه آنها را دو چندان کند. امکان بروز و تشدید بعضی بیماری ها در 

این فصل زیاد است و اگر حواستان نباشد کارتان به دوا و دکتر می کشد.
   مصرف پاستیل های ضدعفونی کننده التهاب گلو را تسکین می دهند.

  آنژین )گلودرد(: باکتری ها عاشق گرما هستند و فصل تابستان بهترین فرصت را برای 
رشد آنها فراهم می کند. در تابستان تفاوت دما بین محیط خنک منزل و گرمای خارج از منزل 
یا زیاده روی در مصرف نوشیدنی های خنک و تگری باعث شوک دمایی در بدن می شود. این 
شوک گلو را حساس کرده و در برابر باکتری ها آسیب پذیر می کند و اگر حواستان نباشد دچار 

آنژین سفید یعنی آنژین باکتریایی )و نه ویروسی( می شوید.  
برای پیشگیری از این مشکل به طور منظم و بعد از تماس با اشیای آلوده دست ها را با 
ژل های ضدعفونی کننده یا صابون بشویید. در صورت ابتلا به آنژین باکتریایی به پزشک 
مراجعه کنید تا داروهای ضدباکتری لازم را )به مدت 5 تا 7 روز( تجویز کند. در صورت آنژین 
ویروسی یا آنژین سرخ که در تابستان بندرت اتفاق می افتد می توانید با مصرف پاستیل های 

ضدعفونی کننده که در داروخانه ها به فروش می رسد التهاب موجود در گلو را تسکین دهید.
  عفونت های ادراری: کاهش آب بدن در فصل تابستان و گرمای شدید باعث غلیظ شدن 
ادرار می شود. از طرف دیگر نگه داشتن ادرار باعث پرشدن مثانه و تجمع ادرار شده و امکان 
رشد میکروب ها را فراهم می کند. برای پیشگیری از بروز این مشکل در تابستان بهتر است 
روزانه به طور مرتب دستشویی بروید تا مثانه از تماس طولانی مدت با میکروب ها دور بماند. 
حتما روزانه به میزان کافی )حدود 5/1 لیتر( آب بنوشید تا ادرار رقیق شده و راحت تر دفع 

شود.  
در صورت بروز عفونت های ادراری در تابستان مصرف داروهای آنتی بیوتیک به مدت 5 روز 
کارساز است. لازم است به پزشک متخصص مراجعه کنید تا با انجام آزمایشات و بررسی های 

لازم آنتی بیوتیک مناسب را تجویز کند.   
تشنگی زیاد همراه با خشکی دهان یکی از علائم کم آبی بدن است.

  کم آب شدن بدن: کم آبی بدن یا دهیدراته شدن به معنی از دست رفتن آب بدن 
است. همه ما در روزهای گرم به طور متوسط یک لیتر آب از طریق تعریق و تنفس از دست 
می دهیم. این میزان برای فصل زمستان نیم لیتر تخمین زده شده است. در نتیجه در فصل 
گرما لازم است که به میزان کافی آب نوشیده شود تا جبران مافات شود. زمانی که بدن دچار 
بی آبی می شود فرد احساس تشنگی زیاد همراه با خشکی دهان می کند. چین دادن پوست 

هم یکی از راه های تشخیص ابتلا به کم آبی یا دهیدراته شدن است.
به این ترتیب که یک نیشگون از پوست گرفته می شود.اگر بدن دهیدراته شده باشد چین 
ایجاد شده روی پوست به کندی صاف و به حالت اول برمی گردد. برای پیشگیری از این 
وضعیت کافی است که به طور مرتب و قبل از احساس تشنگی آب بنوشید. در صورت بروز 
این مشکل مصرف محلول آب حاوی شکر و نمک )یک قاشق غذاخوری شکر و یک قاشق 

چایخوری نمک برای هر لیتر آب( می تواند به تامین دوباره املاح بدن کمک کند.
  یبوست: تغییرات آب و هوا، نوع تغذیه و سبک زندگی روی دستگاه گوارش تاثیر می گذارد. 
فصل تابستان فصل مسافرت و تعطیلات آخر هفته است. در نتیجه مصرف مواد غذایی آماده 
و خالی از فیبر باعث تنبلی روده ها و بروز یبوست می شود. برای پیشگیری از این مشکل از 
ابتدای سفر مصرف میوه و سبزیجات تازه در هر وعده غذایی را افزایش دهید. نوشیدن میزان 
کافی آب را فراموش نکنید چون در غیر این صورت مدفوع خشک و عبور آن سخت می شود. 

در صورت بروز یبوست مصرف ملین ها موثر است.     
تب خال : تب خال ناشی از ویروس مسری HSV1 است که به صورت برجستگی های 
قرمزرنگ و آبکی در گوشه و کنار لب، بینی و نقاط دیگر به وجود می آید. تب خال بیشتر با 
درد و خارش همراه بوده و به دلیل عوامل متعددی مثل قرار گرفتن در معرض نور خورشید، 

خستگی زیاد ناشی از کم خوابی، استرس و... بروز می کند.  
برای مقابله با این مشکل از قرار گرفتن افراطی در معرض نور خورشید بپرهیزید. قبل از قرار 
گرفتن در معرض آفتاب از بوم های ضدآفتاب مخصوص لب استفاده کنید. لب ها را مرطوب 
نگهدارید و اجازه ندهید خشک شوند، به خاطر این که خشکی زمینه بروز تب خال را بیشتر 
می کند. این ضایعات پوستی معمولا بعد از یک تا دو هفته از بین می روند. به محض این  که 
اولین نشانه های تب خال را مشاهده کردید از پمادهای موضعی »والاسیکلوویر« استفاده کنید.

  زگیل و قارچ پا: قارچ ها و زگیل ها در محیط های مرطوب و گرم مثل کنار استخر، 
صندلی های لب دریا یا شن های مرطوب ساحل رشد بیشتری دارند. اجتناب از راه رفتن با 
پای برهنه و عدم استفاده از صندل ها و کفش های روباز بهترین کار برای پیشگیری از این 
قبیل مشکلات است. نمایان شدن زگیل ها چند هفته طول می کشد و معمولا بعد از بازگشت 
از تعطیلات خود را نشان می دهد. قارچ ها نیز معمولا 48 ساعت بعد از آلودگی پوست بروز 

می کنند. در این صورت ناحیه بین انگشتان پا قرمز و ملتهب می شود و فرد درد زیادی 
احساس می کند. در هر دو صورت پمادها و درمان های لازم برای مقابله وجود دارد. لازم است 

تا ناپدید شدن ضایعات پوستی از پمادهای تجویز شده توسط پزشک استفاده کنید.
   برای درمان عفونت گوش از قطره های ضدعفونی کننده استفاده می شود.

  عفونت گوش خارجی: شنا کردن در آب دریا، رودخانه ها یا استخر دلیل اصلی بروز 
عفونت گوش خارجی است. آب به داخل مجرای شنوایی نفوذ می کند و زمینه رشد و تکثیر 
انواع باکتری ها را فراهم می کند. در این صورت نیز فرد احساس دردی شدید و خارش در این 

منطقه دارد که جزو نشانه های هشداردهنده عفونت هستند.  
برای پیشگیری از این مشکل رعایت بهداشت گوش اهمیت بالایی دارد. برای این کار 
می توانید صبح و شب از اسپری تمیزکننده گوش استفاده کنید. در صورت دیدن نشانه هایی 
مثل درد و خارش شدید در گوش حتما به پزشک متخصص مراجعه کنید تا با بررسی 
وضعیت پرده گوش و مجاری شنوایی مشکل را رفع کنید. برای درمان عفونت گوش از 

قطره های ضدعفونی کننده استفاده می شود.
  مسمومیت غذایی: گرمای زیاد زمینه را برای رشد سریع باکتری ها فراهم می کند. 
مواد غذایی که بدرستی و در دمای پایین نگهداری نمی شوند محل مناسبی برای رشد این 

باکتری ها هستند .
بدون شک می دانید که مصرف این مواد غذایی نیز عامل اصلی مسمومیت غذایی و بروز 
علائمی مثل استفراغ، دل درد و اسهال است. مصرف سوسیس و کالباس، گوشت قرمز، 
سس ها و محصولات لبنی آلوده خطر مسمومیت را بالا می برد. مواد غذایی را بلافاصله پس 
از خارج کردن از یخچال مصرف کنید و از نگهداری آنها در دمای گرم محیط بپرهیزید. در 

صورت بروز مسمومیت غذایی حتما حواستان به تامین آب بدن باشد.  
هر یک ربع آب بنوشید و از مواد غذایی آبکی مثل سوپ، آش، پوره، ماست تازه و... بیشتر 
استفاده کنید. معمولا مسمومیت بعد از 48 ساعت به خودی خود برطرف می شود. به یک 
لیتر آب یک قاشق غذاخوری شکر و یک قاشق چایخوری نمک اضافه کرده و میل کنید تا 
املاح از دست رفته بدن تامین شود. اگر علائم مسمومیت بعد از 24 ساعت برطرف نشود 

حتما به پزشک مراجعه کنید.
     تورم و سنگینی پاها: قرار گرفتن طولانی مدت در معرض نور خورشید، گرمای بی امان 
تابستان باعث باز شدن و گشادی وریدهای محیطی اندام های تحتانی می شود. بازگشت خون 
به قلب بخوبی صورت نمی گیرد و خون باقیمانده در اندام های تحتانی باعث ایجاد احساس 
سنگینی و درد در پاها می شود. این مشکل بویژه در افرادی دیده می شود که در فصول دیگر 
سال هم دچار مشکل گردش خون بوده اند.   برای بهبود جریان خون در رگ ها از قرار گرفتن 
طولانی مدت در معرض نور آفتاب یعنی بیش از دو ساعت در یک وضعیت ثابت )به عنوان 
مثال آفتاب گرفتن( بپرهیزید. در آب استخر یا دریا راه بروید. آب خنک و تحریک کف پا به 
وسیله شن ها باعث برگشت خون به قلب می شود. استفاده از جوراب های ساق بلند مخصوص 
که روی پشت ساق پا و قوزک پا فشار می آورد هم به گردش خون کمک می کند. می توانید 
به پزشک مراجعه کنید تا ژل های مخصوص و محصولاتی با خواص ضدالتهابی برای کاهش 

تورم و درد در این نواحی را تجویز کند.
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دانشمندان انگلیسی موفق به کشف یک ماده مصنوعی شدند که می تواند راه را 
برای ساخت کارخانجات سلول بنیادی – تولید انبوه سلول های بنیادی جنین انسان 

– هموار کند.
 سکته قلبی برای انسان، هزینه ای بالغ بر پنج میلیارد سلول قلب دارد. درمان های آینده سلول 
بنیادی به این تعداد سلول و حتی بیشتر نیاز خواهد داشت تا از جایگزین شدن سلول اطمینان 

یافته و شانس بقای فرد را افزایش دهد.
ماده جدید ساخت دست بشر می تواند یک محصول همیشگی برای استفاده کلینیکی در 

درمان قلب، کبد و مغز ارائه کند.
محققان دانشگاه ناتینگهام در این پروژه 2.3 میلیون پوندی به بررسی پلیمرهایی پرداختند که 

سلول های بنیادی جنینی انسان روی آن ها قادر به رشد و تکثیر به تعداد بالا باشند.
تیم تحقیقاتی با استفاده از یک رویکرد با توان بالای کشف مواد توانستند این بستر پلیمری 
مصنوعی مقیاس پذیر و مقرون بصرفه را کشف کنند که عاری از آلودگی و تنوع دسته ای است. 

موفقیت دانشمندان در ترمیم بافت آسیب دیده ریه با سلول های بنیادی

ارائه فناوری جدید برای مهار نیروی ریل های قطار در تقاطعات با همکاری دانشمند ایرانی

دارورسانی به معده با ابزار حلقوی بلعیدنی

طراحی کیت تشخیص بیماری با الهام از کرم شب تاب

محققان دانشگاه ام آی تی ابزاری حلقه مانند ارائه داده اند که از پلیمر ساخته 
شده و می تواند داروها را ظرف یک هفته و بدون در معرض خطر قراردادن بیمار 

به معده تحویل دهد.
 ابزارهای بلعیدنی برای معده دارای ویژگی هایی هستند که مهندسی کردن آن ها را دشوار 
می سازند. آن ها باید کش آمدنی و ارتجاع پذیر باشند تا بتوانند به شکل یک قرص تا شده، 

خورده شوند و سپس در معده باز شده و ماموریت خود را انجام دهند.
چنانچه این سیستم ها بیش از اندازه بزرگ شوند، خطر شکستن شان وجود دارد. همچنین 
چنانچه آن ها بیش از اندازه کوچک باشند، می توانند روده بیمار را مسدود کنند و این موضوع 
نیازمند جراحی فوری خواهد بود. این موقعیت زمانی رخ می دهد که ابزار از میان روزنه 

متصل کننده معده به روده که فقط 1.5 تا 2 میلی متر قطر دارد، به درون روده سر بخورد.
با این حال، ابزار دانشمندان دانشگاه ام آی تی تمامی این مشکلات را رفع کرده است. این 

گجت از ژل پلیستر زیست تخریب پذیر و غیرسمی ساخته شده و انعطاف پذیر است.
این ابزار همچنین توسط اسید فعال می شود و در شرایط اسیدی معده جامد می ماند اما 
هنگام ورود به محیط عاری از اسید روده حل می شود. محققان نمونه اولیه این سیستم را 
در خوک ها آزمایش کردند و این ابزار ظرف 15 دقیقه منبسط شد و پیش از حل شدن به 
مدت هفت روز در معده ماند.  تیم دانشگاه ام آی تی به دنبال بازاریابی برای این ابزار است و 
ظرف هفته ها یا ماه های آینده آن را عرضه خواهد کرد.  آن ها امیدوارند این ابزار برای دیگر 

کاربردهای پزشکی مانند درمان چاقی یا ساخت ابزار الکترونیکی قابل هضم برای تشخیص 
بیماری و نظارت بر شرایط دستگاه گوارش کارآمد باشد. 

محققان سوئیسی یک کیت شناسایی بیماری را با 
الهام از کرم شب تاب طراحی کردند.

 محققان موسسه پلی تکنیک فدرال لوزان سوئیس با 
استفاده از آنزیم کرم شب تاب موفق به ساخت کیت قابل 
حمل آزمایش بیماری شدند. این کیت، در درمان به موقع 
بیماری بسیار کارآمد است.  این فناوری تشخیصی مدام در 
حال پیشرفت است و در شناسایی بیماری ها کاربرد بسیار 

دارد. منابع ساخت این فناوری نیز گاهی بسیار تعجب برانگیز 
هستند. این بار کرم شب تاب عامل ساخت این کیت شده، به 
طوری که نور این حشره در تشخیص مولکول های بیماری زا 
 )luciferase( موثر است.  پژوهشگران از ماده لوسیفراز
در ساخت کیت تشخیص بیماری استفاده کردند. لوسیفراز 

آنزیمی است که منجر به ایجاد نور در حشره می شود.
 محققان اظهارکردند: سیگنال نوری لوسیفراز به قدری 

قوی است که با چشم غیرمسلح هم دیده می شود و نیاز به 
دستگاه و تجهیزات گران قیمت نیست که از این لحاظ، برای 

تولید کیت ارزان قیمت و با سرعت بسیار مفید است.
قطره  چند  است  کافی  تنها  بیماری  شناسایی  برای   
خون فرد بر روی نوار کیت قرار گیرد تا ظرف پنج دقیقه، 
غلظت مولکول زیستی مورد نظر توسط دستگاه نمونه خوان 

تشخیص داده شود.

یک دلیل جدید برای سرطان کشف شد
محققان انگلیسی در مطالعات اخیر خود درباره سرطان به نتایج جدیدی دست 

پیدا کرده اند که می تواند در درمان سرطان ها موثر باشد.
 مطالعات اخیر محققان انگلیسی دانشگاه لیدز درباره سرطان نشان می دهد، سرطان می تواند 
به دلیل عدم توازن پروتئین های داخل سلولی نیز بروز کند.  سرطان به معنای رشد، تکثیر 
و گاهی انتشار غیر طبیعی سلول های بدن است. تمامی سرطان ها نه تنها دارای الگوی رشد 
مهارگسیخته هستند بلکه تمایل به جدا شدن از منشا اصلی و متاستاز نیز دارند. اما مطالعات 
اخیر محققان انگلیسی دانشگاه لیدز ابعاد جدیدی از سرطان را بررسی می کند.  در این مطالعه 
که با محوریت سرطان تخمدان انجام شده بود، محققان دریافتند جهش های ژنتیکی تنها 
موردی نیستند که در سرطان باید مورد توجه قرار بگیرند بلکه عدم توازن در پروتئین های 
داخل سلولی نیز می تواند دلیلی برای بروز سرطان باشد. این کشف بزرگ می تواند راهگشای 
محققان باشد زیرا در انواع سرطان ها تنها اختلالات ژنتیکی مورد توجه قرار می گرفتند. عدم 
توازن پروتئینی می تواند راه حلی برای تشخیص و بررسی پاسخ مثبت یا منفی بدن بیمار به 
شیمی درمان یا چگونگی رشد و گسترش تومورها باشد.   John Ladbury محقق ارشد این 
مطالعه می گوید : »سرمایه گذاری بسیار عظیمی در رابطه با توالی سازی ژنوم انسان صورت 
گرفته تا نه تنها بتوان به تمامی اطلاعات ژنتیکی دست پیدا کرد بلکه با روش های جدیدتری 
بتوان به مقابله با سلول های سرطانی پرداخت زیرا غربالگری ژنتیکی به تنهایی کافی نیست.«  
محققان در این مطالعه، مسیر Akt را مورد بررسی قرار دادند، مسیری برای ارسال سیگنال های 
داخلی سلولی که موجب شکل گیری و گسترش سرطان می شود. محققان دریافتند، در برخی 
از سلول ها این مسیر همیشه فعال بوده و دو پروتئین Plcy1 و Grb2 برای چسبیدن در 
مسیر Akt با یکدیگر رقابت می کنند. این موضوع در حالی است که پروتئین Plcy1 در مسیر  
Akt باعث فعال شدن تکثیر سلولی می شود اما پروتئین Grb2 تکثیر سلولی را کنترل می 
کند. اما از سوی دیگر، سلول هایی که با کمبود پروتئین Grb2 مواجه هستند، از پتانسیل رشد 
سلولی و همینطور سرطانی شدن برخوردارند.  محققان معتقدند با کشف این مکانیسم می توان 
به درمان های جدیدی علیه سرطان دست یافت که شاید تاکنون مورد توجه قرار نگرفته بودند. 

کشف ماده  مصنوعی راهگشا 
برای ساخت کارخانه سلول های بنیادی

دانشمندان سلول های بنیادی جنینی را برای تولید بافت های سالم ریه با موفقیت 
در بدن موش ها کاشتند.

محققان امیدوارند در آینده ای نزدیک از سلول های بنیادی جنینی برای درمان بافت های 
ریوی آسیب دیده در انسان ها استفاده کنند.

تعداد خاصی از سلول های بنیادی که در ریه ها سکونت دارند، تا حد زیادی به سلول های 
بنیادی موجود در مغز استخوان شباهت دارند.

این موضوع نشان می دهد می توان دانش موجود درباره تکنیک های پیوندزدن سلول های 
مغز استخوان را برای ترمیم کردن بافت ریه به کار برد.

در این مطالعه، سلول های بنیادی جنینی به مدل های موش  دارای آسیب ریوی تزریق 
شدند. این سلول ها توانستند راهشان را از درون خون به ریه ها بیابند و در بخش مناسب ریه 

سکنی گزینند.
پس از حدود شش هفته، این سلول ها تکثیر شدند و بافت عادی ریه را ایجاد کردند؛ در 
نتیجه ریه های آسیب دیده موش ها ترمیم شدند و فرآیند تنفس آن ها تا حد زیادی بهبود 

یافت.
تیم علمی به دنبال تعیین میزان مناسب داروهای موردنیاز است که برای جلوگیری از 

پس زنی سلول های پیوندی لازم است.

این نتایج می تواند به تسکین یافتن بیماری هایی مانند آسم، بیماری مزمن تنفسی، برونشیت 
و فیبروز کیستیک کمک کند. 

دانشمندان به همراه »ابوالفضل پورقدرت« دانشمند ایرانی دانشگاه نبراسکا در لینکلن، سیستم های نوآورانه ای را برای مهار نیروی ریل های قطار ارائه داده اند.
این ابزارها فنرهایی دارند که به ریل متصل شده و ریل، خود در قسمت فوقانی یک آهنربای دارای میدان مغناطیسی شعاعی که بر روی زمین است، قرار می گیرد.

زمانی که ریل به صورت عمودی و زیر وزن قطار در حال حرکت خم می شود، فنر به صورت مداوم به دلیل وجود میدان مغناطیسی، بالا و پایین می رود و جریان برق تولید می کند.
در یکی دیگر از سیستم های ابداعی، نواری از ماده پیزوالکتریک بر روی بخش زیرین ریل قرار می گیرد. زمانی که ریل خم می شود، این ماده فشار مکانیکی را تحمل و بار الکتریکی تولید 

می کند.
آزمایش های میدانی نشان داده اند هر دوی این سیستم ها به اندازه ای برق تولید می کنند که حسگرهای به کاررفته در سیستم های نظارت بر سلامتی جاده ها را به صورت بی سیم نیرودهی 

می کنند اما انرژی تولیدشده برای روشن کردن چراغ های هشدار تقاطعات روستایی کفایت نمی کند.
این امر منجر به ارائه سامانه  دیگری شد که در آن خم شدن عمودی ریل نوعی مکانیزم متصل تشدیدکننده را حرکت می دهد و این سیستم یک گیربکس ویژه را چرخانده و این به نوبه 

خود مولد موجود را به حرکت در می آورد.
پورقدرت و همکارانش همچنین نوعی سیستم هیدرولیکی ارائه داده اند که در آن خم شدن عمودی ریل، یک سیلندر هیدرولیکی متصل به نوعی موتور را به حرکت در می آورد.

گرچه این سیستم ها به اندازه کافی برق تولید می کنند، اما هنوز تا حد قابل توجهی به ریل ها متکی اند و این موضوع هنگام سفت شدن ریل ها به ویژه در هوای سرد مشکلاتی ایجاد می کند.
با داشتن این نکته در ذهن، دانشمندان سیستم دیگری خلق کردند که در آن، نوعی مکانیسم دندانه دار )cam( بر روی ریل قرار می گیرد و با هر چرخ قطار به سمت جلو هل داده می شود 
و زمانی که چرخ از روی آن عبور می کند، دوباره به سمت عقب می رود. این حرکت نوسانی مولدی را به حرکت در می آورد که به نوبه خود برق لازم برای نیرودهی کردن چراغ های هشدار 

را تولید می کند.

راهکارهای نوین آفتاب سوختگی 
موارد آفتاب سوختگی و شدت آن از کم تا زیاد متفاوت است اما راهکارهای 

درمانی نوین به کمک این التهاب پوستی آمده است.
به طور کلی اگر آفتاب سوختگی شدید است و در بدن با تاول، درد شدید و یا هر درد 

همراه است افراد بهتر است به دنبال کمک های حرفه ای پزشکی باشند.  
دکتر مارتین وین مشاور سرطان پوست می گوید: اولین اقدام در هنگام بروز آفتاب 

سوختگی دوری از نور خورشید و ماندن در خانه است.  
هنگامی که خطر قرار گرفتن در معرض خورشید را به حداقل رساندید راهکارهایی 

برای درمان آفتاب سوختگی وجود دارد. 
 راهکار اول :   خنک کننده های پوستی 

خنک کردن پوست و مرطوب کننده های پوستی یکی از راههای فوری برای کمتر 
کردن احساس ناراحتی ناشی از آفتاب است.  

دکتر مارتین وین عضو آکادمی در ماتولوژی آمریکا معتقد است: برای خنک کردن 
پوست آفتاب سوخته، یک حوله  مرطوب را بر روی پوست قرار دهید یا از دوش آب 

سرد استفاده کنید.  
وی افزود: در مناطق آسیب دیده پوست، حوله مرطوب را به مدت )10 الی 15( 

دقیقه به صورت روزانه قرار دهید.
 وی ادامه داد: استفاده از دوش  آب سرد و مرطوب کننده ها به صورت روزانه توصیه 

می شود ولی باید توجه داشت که از چه مرطوب کننده ای استفاده می کنید.  
وی تصریح کرد: دقت در انتخاب مرطوب کننده ها به این دلیل حائز اهمیت است 
که حاوی نفت، بنزوکائین و لیدوکائین هستند که می تواند حرارت را به دام بیندازد و 

باعث تحریک پوستی گردد. 
 راهکار دوم:  لایه برداری از پوست و تاول ها 

لایه برداری راهی طبیعی برای از بین بردن پوست آسیب دیده است. کارشناسان 
معتقدند نابودی و ترکاندن تاولها به هیچ وجه مناسب نیست و روند درمان را کند 
می کند و احتمال ابتلا به عفونت را افزایش می دهد بنابراین فقط لایه برداری با شیوه ای 

متناسب مد نظر است.  
دکتر مارتین وین مشاوره پوست در این زمینه می گوید: اگر تاولها سهوا ترکانده شد، 
لازم است به آرامی با آب و صابون ملایم آن را تمیز کنیم و از یک کرم ضد باکتری و 

پانسمان مرطوب برای بهبود آن استفاده کنیم.  
راهکار سوم: مسکنی برای درد 

تعدادی از داروها به کاهش درد ناشی از آفتاب سوختگی کمک می کنند برای مثال 
ایبوپروفن و یا ناپروکسن کاهش دهنده این درد است. 

دکتر مارتین عضو آکادمی در ماتولوژی آمریکا اظهار داشت: پزشکان کاهش درد و 
کم شدن تورم و قرمزی را با این داروها در بیماران مشاهده کردند.  

وی ادامه داد: علاوه بر مرطوب کننده ها، کرم هیدروکورتیزون با دوز پایین)0.5- 1.0( 
می تواند درد و تورم ناشی از آفتاب سوختگی را کاهش و آن را بهبود ببخشد.

  راهکار چهارم:  حفظ آب پوست
آفتاب سوختگی نه تنها باعث خشکی پوست بلکه سبب کم شدن آب کل بدن 

می شود.
  دکتر مارتین راجع به این موضوع گفت: افراد برای کمک به التیام زخم پوست خود 

نیاز به نوشیدن آب اضافی دارند.  
وی ادامه داد:  بعضی میوه ها و غذاها به حفظ آب بدن کمک می کنند برای مثال 

نوشیدن یک فنجان آب هندوانه به صورت روزانه توصیه می شود. 
 وی اضافه کرد: نوشیدن آب میوه ها که سرشار از ویتامین است سبب می گردد که 

پوست با داشتن یک دامنه ی سالم از مواد غذایی بازسازی خود را آغاز کنند. 
 راهکار پنجم:  حفاظت از پوست 

دکتر مارتین راجع به حفاظت از پوست اظهار داشت: اجتناب از قرار گرفتن در معرض 
اشعه ی خورشید برای کل بدن ضروری است و این امر که فقط صورت را محافظت 
کنیم اشتباه محض است.   وی اذعان داشت: افراد باید با استفاده از پارچه هایی با بافت 
محکم در برابر خورشید ظاهر شوند.   وی راجع به اختلالات خواب در افراد آفتاب 
سوخته گفت: این اختلالات در این افراد طبیعی است و برای کاهش اصطحکاک، 

سایش و راحت تر شدن خواب اضافه کردن پودر تالک در ملحفه ها توصیه می شود. 
 در پایان ذکر این نکته ضروری است که هر کس باید با احتیاط و ایمنی کامل در 
معرض نور خورشید قرار بگیرد زیرا اشعه ی خطرناک خورشید، بدون در نظر گرفتن 
سن، قومیت و نژاد سبب آسیب رسیدن به پوست فرد و در نهایت افزایش خطر ابتلا 

به سرطان پوست خواهد شد.

تابستان؛ فصلی برای بیماری ها 

یکشنبه -یازدهم مرداد ماه 1394 - سال هجدهم - شماره 3781



اجتماعی 6

این حرف های مخرب را
 به کودک تان نگویید 

برخی حرف های مخرب در بین والدین و فرزندان وجود دارد که رابطه والدین 
و فرزندی را خراب می کند. سعی کنید این حرف های مخرب را به کودک تان 

نگویید. 
روزهای تعطیل برای رابطه مادر و فرزندی شما، مثل شمشیر دولبه می ماند. از یک 
طرف فرصت بیشتری برای وقت گذراندن با کودک تان دارید و از طرف دیگر همین 
بیشتر بودن در کنار او، می تواند تنش های میان شما را بالا ببرد. کار سختی در پیش 
دارید؛ شما در این فرصت کوتاه نه تنها باید برای از بین بردن اشتباهات رفتاری که 
کودک تان در تمام هفته نشان داده تلاش کنید، بلکه احتمالا به خاطر بیشتر بودن در 
کنار فرزندتان و وقت گذرانی با دیگران، درگیر مشکلات تازه ای می شوید که باید برای 
حل کردن شان تلاش کنید. به همین بهانه، دردسرسازترین اشتباهات رفتاری را که 
والدین در چنین فرصت هایی نشان می دهند برای تان فهرست کرده ایم و راه های 

دور زدن این اشتباهات را با شما در میان می گذاریم.
 به کودک تان نگویید تو همیشه. . . تو هیچ وقت. . .

تعمیم دادن رفتارها می تواند به هر رابطه ای آسیب بزند؛ چه در مقابل نامزدتان قرار 
گرفته باشید، چه با مادرتان طرف باشید و چه کودک تان در برابر شما قرار گرفته 
باشد، با تعمیم دادن رفتارهای گذشته به موقعیت های جدید می توانید به ارتباط تان 
با او آسیب بزنید. مهمانی رفتن و شریک شدن فرزندتان در شیطنت های بچه های 
دیگر و دلایل رنگارنگی که فهرست کردن شان در مجال این صفحه نیست، می توانند 
رفتارهای اشتباهی را از سوی فرزندتان رقم بزنند اما هرگز و در هیچ شرایطی او را به 
همیشه اشتباه کردن متهم نکنید و حتی اگر اشتباه امروزش را در گذشته هم مرتکب 

شده بود، با یادآوری این واقعیت او را به همیشه بد بودن متهم نکنید.
 به کودک تان نگویید چرا نمی تونی مثل اون باشی؟

دختر شما میانه ای با یاد گرفتن موسیقی ندارد و دختر صاحبخانه پیانو می زند؟ هیچ 
وقت این واقعیت را که در کاری به اندازه آدم های دیگر خوب نیست به رخش نکشید. 
باور کنید همه آدم ها قرار نیست در یک زمینه موفق باشند و فرزند شما هم قرار نیست 
آرزوهای از دست رفته شما را به بار بنشاند. به او فرصت دهید تا مسیری را که می تواند 
در آن موفق باشد پیدا کند و حتی اگر چندین فرصت را از دست داد و چندین کار را 
نیمه کاره رها کرد، او را به بی ثباتی و بی استعدادی متهم نکنید. کودک پنج ، شش 
ساله شما سال ها برای پیدا کردن مسیر زندگی اش فرصت دارد. پس به جای متهم 

کردنش از او حمایت کنید.
 به کودک تان نگویید زود باش

می دانیم که آماده کردن کودک و راه انداختن همسرتان کار آسانی نیست اما حتی 
اگر احساس می کنید دیرتان شده، مدام به فرزندتان نگویید »زود باش!«. به جای آنکه 
چنین استرسی را به او وارد کنید و امنیت روانش را با همیشه عجله کردن به خطر 
بیندازید، به طور نامحسوس به فرزندتان در سرعت دادن به کارهایش کمک کنید. 
گفتن »زود باش، کلافه ام کردی!« نه تنها کمکی به شما برای رسیدن به نتیجه بهتر 
نمی کند، بلکه با درگیر استرس کردن کودک تان، باعث می شود که بیشتر از قبل 

کارهایش به تاخیر بیفتد و احساس بی کفایتی و ناتوانی آزارش دهد.
 به کودک تان نگویید تو بی نظیری

شاید بخواهید با تهییج فرزندتان به او برای کار بیشتر انگیزه دهید اما اگر بعد از هر 
تلاش او در تشویق کردنش اغراق کنید به جای به وجود آوردن انگیزه تلاش، او را 
به پاداش های کلامی خود وابسته می کنید. هرگز به خاطر تشویق فرزندتان، بعد از 
خداحافظی کردن با مادران دیگر او را با بچه های شان مقایسه نکنید و اگر در جمع 
کودکان دیگر کاری دم دستی را انجام داد به خاطر قدردانی از تلاش هایش نگویید 
»کارت عالی است«! در عین انگیزه دادن به فرزندتان و گفتن نقاط مثبت کارش، 
برایش توضیح دهید که در چه زمینه ای باید بیشتر تلاش کند و به هیچ وجه از 

شکست های دیگران برای او پله ترقی نسازید.
 به کودک تان نگویید شنیدی چی گفت؟

بحث هایـی کـه در مـهمـــانی هااتفاق می افتد، دیدن تغییرات ظاهری و رفتاری 
اطرافیان تان و بسیاری از اتفاق های دیگر، می تواند به شما انگیزه صحبت کردن در 
مورد آنها پس از خروج از مهمانی را بدهد اما مراقب باشید این بحث های به ظاهر 
شیرین را در حضور کودک تان به میان نیاورید. وقتی فرزند شما بعد از رفتن به مهمانی 
در جلسات نقد و بررسی شما باشد، در دورهمی های بعدی با نگاه دیگری سراغ آدم ها 
می رود و از همان کودکی قضاوت کردن در مورد دیگران و پیش فرض انتقادی داشتن 
در مورد آنها را یاد می گیرد. پس با حرف و زبان به او نگویید که این رفتار نادرست 

است، بلکه با عمل نادرست بودنش را به فرزندتان نشان دهید.
 به کودک تان نگویید گوش هایت نمی شنوند؟

برای شمایی که تنها چند ساعت از روز فرزندتان را می بینید، تمام روز وقت گذراندن با 
کودک می تواند گاهی کلافه کننده به نظر برسد و تلاش برای تربیت کردن تمام وقت 
او، می تواند شما را مستاصل کند اما مراقب باشید این استیصال باعث بالا رفتن صدای 
شما نشود. اغلب ما یاد گرفته ایم عصبانیت مان را با تغییر درجه صدای مان نشان دهیم 
و اگر به خاطر از کوره دررفتن به خودتان مجوز این کار را دهید درواقع به فرزندتان 
می گویید که وقت ناراضی بودن از شرایط و دلخوری از دیگران، بهترین راه بالاتر بردن 
صداست. شاید روزهای تعطیل سال که خستگی کار بیرون از خانه را ندارید، بهترین 

زمان برای اصلاح برخی از رفتارهای تان باشد؛ پس از این فرصت استفاده کنید.

خدمات درمانی هلال احمر در عتبات عالیات تشریح شد؛

دپوی 40تن دارو در نجف و کربلا برای 
خدمت رسانی در اربعین ٩4

معاون عتبات عالیات مرکز پزشکی جمعیت هلال احمر ضمن ارایه گزارشی 
از اقدامات و خدمات ارایه شده به زایرین در اربعین حسینی سال گذاشته، از 
تمهیدات در نظر گرفته شده جهت افزایش کمی و کیفی خدمت رسانی ها در 

اربعین امسال خبر داد.
دکتر حیدری در حاشیه همایش توجیهی - آموزشی حج ۹4 با حضور در جمع 
خبرنگاران با بیان اینکه اعزام زایرین به کربلا از نیمه ماه رمضان از سر گرفته شده است، 
گفت: در حال حاضر سه درمانگاه هلال احمر در کربلا، دو درمانگاه در نجف و یکی در 
کاظمین مستقر است.  وی افزود در سه مناسبت نیمه شعبان، تاسوعا و عاشورا و اربعین 
حسینی جمعیت هلال احمر علاوه بر زایرین ایرانی، کار خدمت رسانی به زایرین سایر 

کشورها و ملیت ها را نیز انجام می دهد.
 ا رسال 40 تن دارو و تجهیزات جمعیت هلال احمر

 به کربلا برای ایام اربعین حسینی
 حیدری به برنامه مفصل این جمعیت برای اربعین ۹4 اشاره کرد و گفت: پیشنهاد 
عملیاتی اجرای این برنامه در 27 آیتم آماده شده و کارهای اجرایی در این خصوص را از 
هم اکنون آغاز کرده ایم. به طوری که تقریبا 40 تن دارو و تجهیزات را از هم اکنون برای 

اربعین حسینی ارسال و در نجف و کربلا دپو خواهیم کرد. 
وی همچنین از افزایش شمار چادرهای هلال احمر در بین راه نجف و کربلا از تعداد هفت 
چادر به 10 چادر خبر داد و افزوددر سال گذشته در ایام اربعین به مدت هفت روز در مسیر 
کربلا و نجف خدمت رسانی کردیم که این میزان امسال حداقل به 15 روز افزایش خواهد 
یافت و تقریبا تمام اقدامات ما برای اربعین امسال افزایش کیفی و کمی خواهند داشت.  
حیدری در ادامه با اشاره به اقدامات جمعیت هلال احمر در اربعین سال گذشته، آن را 
پدیده بسیار بزرگ و یک معجزه خواند و گفت هیچکس تصور نمی کرد جمعیتی بالغ بر 
دو تا سه میلیون نفر فقط از ایران عازم کربلا شوند که خوشبختانه مردم ایران این کار را 
انجام دادند.  وی ادامه داد فعالیت های جمعیت هلال احمر نیز بسیار قابل توجه بود. به 
طوری که تعداد هفت چادر بین کربلا و نجف مستقر شد. همچنین استقرار 25 آمبولانس 
جمعیت هلال احمر در بین راه کربلا و نجف، حضور همزمان 330 نیروی جمعیت هلال 
احمر در اربعین حسینی در بین راه کربلا و نجف و وجود سه درمانگاه ثابت، چهار درمانگاه 
اکسترا و چهار تیم اورژانس در کربلای معلی و همزمان وجود سه درمانگاه هلال احمر در 
نجف از سایر اقدامات ما بود که در کل تاریخ خدمات رسانی جمعیت هلال احمر به زایرین 
بی سابقه بود.  وی ارسال 20 تن دارو و تجهیزات و خدمات دیگر به کربلا را از سایر اقدامات 
هلال احمر در اربعین سال گذشته دانست و گفت این موضوع یک دستاورد و تجربه خوبی 
برای ما شد که امسال نیز این خدمات را توسعه می دهیم تا بتوانیم بهترین خدمات را به 

زایرین ارایه دهیم.

سرپرست سازمان هواپیمایی کشوری:

اعلام اسامی 1٩ فرودگاه پروازهای حجاج 
سرپرست سازمان هواپیمایی کشوری از انجام 50 درصد پروازهای حج توسط 
دو شرکت هواپیمایی هما و ماهان و 50 درصد پروازها توسط شرکت هواپیمایی 

سعودی انجام می شود.
سرپرست سازمان هواپیمایی کشوری از انجام 50 درصد پروازهای حج توسط دو شرکت 
هواپیمایی هما و ماهان و 50 درصد پروازها توسط شرکت هواپیمایی سعودی انجام می 
شود. محمد خداکرمی گفت: پروازهای حج توسط سه شرکت هواپیمایی انجام می شود از 

ایران شرکت های ایران ایر و ماهان هستند و از سمت سعودی انجام می شود.
 وی ادامه داد: 50 درصد از پروازهای اعزام حجاج توسط دو شرکت  هواپیمایی هما و 
ماهان و 50 درصد دیگر نیز توسط شرکت سعودی انجام می شود.  سرپرست سازمان 
هواپیمایی کشوری با بیان اینکه پروازهای حج از 1۹ فرودگاه کشور انجام می شود، اظهار 
کرد: فرودگاه امام خمینی در تهران مسئولیت پروازهای اعزام حجاج را بر عهده دارد و 
18 فرودگاه دیگر اردبیل، ارومیه، اصفهان، اهواز، بندرعباس، بوشهر، تبریز، رشت، زنجان، 

زاهدان، ساری، شیراز، کرمان، کرمانشاه، گرگان، مشهد، همدان و یزد هستند.

طعم این خربزه را به فرزندتان بچشانید!
بچه ها هم مثل ما بزرگترها همواره در حال انتخاب کردن هستند. انتخاب اینکه 

چه لباسی بپوشند؟کدام بازی را انجام بدهند؟ با چه کسی بازی کنند؟ و .... 
شاید جالب باشد که بدانید بچه ها گوش دادن یا ندادن به حرفهای شما را هم انتخاب 
می کنند! حالا که بچه ها همیشه در حال انتخاب کردن هستند، چرا از این قابلیت شان 

استفاده نکنیم تا مسئولیت رفتارشان را بپذیرند؟ 
طعم »خربزه انتخاب« را به فرزندتان بچشانید!

هرچقدر به بچه ها بیشتر حق انتخاب بدهیم، فرصت بیشتری برای اتخاذ تصمیمات خوب 
خواهند داشت و در نتیجه شما هم کمتر از دستشان عصبانی خواهید شد. به کودک خود – 
در چهارچوب سن و توانمندی هایش- حق انتخاب بدهید و بگذارید پیامد انتخاب هایش را 
تجربه کند. این پیامدها می توانند مثبت یا منفی باشند. اکثر بچه ها حد و مرزها و پیامدهای 
شکستن آنها را می سنجند اما این پیامدها الزاماً تنبیهی نخواهند بود و می توانند »نتیجه 

انتخاب خوب« باشند.
 روش پیامدها چیست؟

پیامدها دو نوع هستند: طبیعی و منطقی. 
پیامد طبیعی: 

همان قوانین طبیعت یا سیر طبیعی وقایع بدون دخالت والدین هستند.
مثلاً:

اگر کودک در روز بارانی پالتو نپوشد، خیس می شود.
اگر کودک شام یا نهار نخورد، چند ساعت بعد گرسنه می شود.

اگر کودک دیر بخوابد، فردا خسته و خواب آلود  خواهد بود.
اگر به بچه ها بگویید فقط لباسهایی که داخل سبد هستند را می شورید و آنها لباسهایشان 

را داخل سبد نیندازند، لباسهایشان شسته نخواهند شد.
اگر کودک به دوستش توهین کند دوستش با او بازی نخواهد کرد.

اگر بند کفشش را نبندد، به زمین خواهد خورد.
و ...

اینها پیامدهای »طبیعی« کارهای بچه هاست که باید به آنها اجازه دهید تجربه شان کنند. 
فقط به عنوان والدین مراقب باشید پیامدهای خطرناک را تجربه نکنند. بنابراین اگر تصمیم 

گرفته اید خود را کنار بکشید، دیگر نباید دائماً تذکر بدهید که:
»هوا ابری است. کاپشنت را با خودت ببر! ممکن است باران ببارد، چتر ببر!«

اجازه بدهید فرزندتان خیس شدن را تجربه کند تا متکی به نفس بار بیاید. زیرا پیامدهای 
طبیعی، عضلات روانی کودک را پرورش می دهند.

 تصمیم بزرگ
بنشینید و یک بار هم که شده به پیامدهای طبیعی یا پیامدهایی که نیازی به دخالت 
شما ندارند درست و حسابی فکر کنید و تصمیم بگیرید از امروز اجازه بدهید فرزندتان 
پیامدهای طبیعیِ کارهایش را تجربه کند و درس عبرت بگیرد. رسول خدا صلی الله علیه 
واله فرمودند: »حق فرزند بر پدر این است که به وی ادب بیاموزدو در جایگاه شایسته ای 

قرارش دهد.«1
فرض کنید فرزندتان غذای نهارش را در خانه جا می گذارد. و این اتفاق چندین بار تکرار شده 
است. این بار که این اتفاق افتاد به جای اینکه غذایش را به مدرسه ببرید اجازه دهید یک 
روز نهار نخورد. او با یک وعده غذا نخوردن از دست نمی رود، ولی در عوض با چشیدن طعم 

گرسنگی، دیگر غذایش را در خانه جا نمی گذارد.
 پیامد منطقی:

اگر پیامد طبیعی در بین نبود یا اینکه پیامدهای طبیعی رفتار نادرست فرزندتان، خطرناک 
بودند، آنگاه باید از پیامدهای منطقی استفاده کنیم.

پیامدهای منطقی را شما به عنوان والدین ایجاد می کنید! یعنی این پیامدها را با بحث و 
صحبت پدید می آورید. البته یادتان باشد که این پیامدها وقتی اثربخش هستند که کودک 
آنها را منطقی بداند. به عبارت دیگر، پیامد باید با رفتار نادرست، »جور« باشد! یعنی علیرغم 

اینکه آن پیامد برای کودک خوشایند نیست، ولی از نظر او معقول و منطقی باشد.
مثلاً:

از فرزند خود می پرسید که دوست دارد برای صبحانه، بیسکوییتش را داخل شیر بیندازد یا 
نه؟ او تمایل نشان می دهد و یکی از بیسکوییت ها را برداشته داخل شیرش می اندازد. بعد 
نظرش عوض می شود. آموزش پیامد منطقی یعنی شما به او بگویید: »متاسفم عزیزم. امروز 
این را انتخاب کردی پس باید همینجوری شیرت را بخوری. فردا می توانی جور دیگری، 
صبحانه ات را بخوری.« چرا این را می گویید؟ چون وقتی بیسکوییت را داخل شیر انداخته 
پس یعنی تصمیم خود را گرفته است. شما با این روش برخورد، به فرزندتان روش برنامه 

ریزی، هدر ندادن غذا و قبول پیامد تصمیماتش را می آموزید.
به فرزندتان پول تو جیبی می دهید و می گویید که این پول برای یک هفته اوست. اما او 
تمام پولش را یک روزه خرج می کند و دوباره برای گرفتن پول به شما مراجعه می کند. به 

او بگویید: »شنبه هفته بعد به تو پول می دهم.«
 هشدار مهم به والدین

در دفعات اولی که بچه ها قرار است پیامد رفتار نادرستشان را تجربه کنند، ممکن است شاهد 
غر زدن، آه و ناله، گلایه، و یا حتی داد وبیداد و پرخاشگری آنها باشید. ممکن است بخواهند 
عاطفه شما را تحریک کنند و با اشک و گریه و زاری و یا قول دادن برای دفعات بعد و استثنا 
کردن این دفعه، نظر شما را عوض کنند. حواستان باشد هنگام استفاده از روشِ »پیامدهای 

طبیعی و منطقی« قاطعیت شما خیلی مهم است! وگرنه این روش جواب نخواهد داد.
به عبارت دیگر، »یک بار«! نه چندین بار و مکرر؛

و »با قاطعیت و محکم« نه با خشونت و عصبانیت؛
و »با ملایمت و احترام« نه با تحقیر و برچسب زدن، به او بگویید که »این پیامد تصمیم 

خودِ توست«. همین!
 و در آخر

یکی از مهمترین چیزهایی که برای تربیت کودکتان به آن نیاز دارید این است که به او 
بیاموزید در مواردی که خودش تصمیمی می گیرد، باید پیامدهای آن را هم قبول کند. 
یادمان باشد که رسول خدا صلی الله علیه واله فرمودند: »فرزندانتان را نیکو تربیت کنید که 

آمرزیده می شوید.

اماکن غیرمجاز سدی مقابل توسعه گردشگری قم
گزارش / فریبا خسروی 

به گفته کارشناسان امور اجتماعی فراگیر شدن اماکن غیرمجاز 
اسکان در سطح شهر علاوه بر آسیب های امنیتی و بهداشتی  
مسلمأ در گذر از خیابان های منتهی به حرم افرادی دیده 
می شوند با کارتن هایی به دست که روی آن ها کلماتی نظیر 
منزل، خانه، سوئیت و... نوشته شده است و با اصرار زائران 
حضرت معصومه )س( و گردشگران استان را راهی این اماکن 

می کنند.
در مناسبت های ویژه مانند ایام ولادت و شهادت ائمه اطهار )ع( و در 
فصول تابستان و بهار که موج عظیم مسافران راهی این استان است 

فعالیت این افراد هم فزونی می یابد.
از آنجا که بیش از نیمی از جمعیت استان قم را مهاجرنشینان تشکیل 
می دهند، این افراد کارتن به دست خودشان صاحب ملک نیستند و 
تنها از این راه دلالی می کنند و با این اقدام خود آسیبی جدی و قابل 

ملاحظه را به توسعه گردشگری استان تحمیل می کنند.
اما به گفته کارشناسان امور اجتماعی فراگیر شدن اماکن غیر مجاز 
اسکان در سطح شهر علاوه بر آسیب های امنیتی و بهداشتی که 
به گردشگران وارد می سازد صنعت هتلداری شهر را به حاشیه 

می راند.
اماکن  این  پیرامون  برنامه ریزی های  و  سازماندهی  اینکه  وجود  با 
مدت هاست در کارگروه های متفاوت به جریان گذاشته شده اما تا امروز 
مصوبات این برنامه ها در لابه لای پرونده ها خاک می خورد و اقدام 

مناسبی انجام نگرفته است.
پناه مسافران به اماکن غیرمجاز به دلیل گرانی هتل ها

مهدی جهانشاهی یکی از کارشناسان میراث فرهنگی استان قم با اشاره 
به رشد چشمگیر این اماکن غیر مجاز می گوید: سیل گردشگران به 
استان قم در ایام تعطیل بسیار عظیم است چرا که مسافران آرامش و 

امنیت را در چنین استان های مقدسی می جویند.
این کارشناس کمبود هتل و هزینه های سرسام آور آنها را دلیل گرایش 
مسافران به این مکان ها دانست و گفت: از آنجا که مسافرت در سال های 
أخیر فزونی یافته و اکثر مردم مسافرت ارزان را ترجیح می دهند، اجاره 
دادن خانه به گردشگران هم بطور خودجوش افزایش یافته و مشکلاتی 
را به وجود آورده است که لازم است سازمان میراث فرهنگی با دادن 
مجوز به صاحبان این املاک گامی مؤثر در سلامت شهر و کاهش 

ناهنجاری های اجتماعی بردارد.
جهانشاهی با اشاره به اینکه بالغ بر 50 درصد گردشگران اینگونه اماکن 
را برای سکنی برمی گزینند، خاطرنشان کرد: باید به طور همه جانبه 
علل افزایش این درصد را جویا شد، وقتی گزارشات بیانگر این واقعیت 
است که قیمت اقامت یک شبه در مهمانسرایی با خدمات نامطلوب به 
۹0 هزار تومان می رسد مسلمأ مسافر هم آلونکی که شبی 30 هزار 

تومان قیمت دارد را ترجیح می دهند.
حسن محمدی یکی از گردشگرانی است که از استان اردبیل به مدت 
چهار روز در  استان قم ساکن شده است؛ وی از علت انتخاب این 
شهر می گوید: حضور آرامگاه حضرت معصومه)س( و مسجد مقدس 

جمکران، اماکن تاریخی، جاذبه های طبیعی و گردشگری و اقلیم 
مناسب ما را شیفته  حضور در این شهر ساخت.

وی هزینه بالای هتل ها و مهمانسراهای قم را دلیل اسکان خود در 
چادر و منازل غیر مجاز دانست و گفت: ضمن افزایش خیل عظیم 
مسافران به استان نسبت به سال های اخیر، کوچک ترین پیشرفت و 
خدمتی مشاهده نمی شد و همواره شاهد سوء استفاده افراد سود جو 

برای اجاره منزل بودیم.
این گردشگر در آخر از مشکلات اقامت در قم گفت: در سطح شهر گاه 
تا اذان ظهر اکثر مغازه ها و نانوایی ها تعطیل بود، همچنین گاهی برای 
دریافت یک نقشه گردشگری مدام باید به دنبال یک راهنما می گشتیم 
و یا دنبال مکانی مناسب برای پارک وسیله نقلیه، این شرایط اقامت ما 

را در قم کوتاهتر کرد.
ناهنجاری هایی که این چهاردیواری ها به بار می آورند

از آنجا که فراهم ساختن امکانات رفاهی و رضایت مند برای گردشگران 
مدت اقامت آنها را طولانی می سازد و این حضور توسعه گردشگری و 
اقتصاد استان را نتیجه می دهد لازم است این موضوع جدی گرفته 

شده و در این زمینه تلاشی جدی صورت گیرد.

اما رشد چشمگیر مسافران به قم، افزایش واحدهای مسکونی غیر 
مجاز را به میزان 50 درصد موجب شده که به گفته سرپرست معاونت 
گردشگری اداره کل میراث فرهنگی، اینگونه اماکن بطور قارچ گونه 

در حال رشدند.
سید مهدی اشکوری از اقدامات اخیر سازمان در این زمینه خبر داد 
و گفت: گزارش های مردمی موجبات پیگیری کارشناسان ما را فراهم 
آورد و موفق به شناسایی و پلمب حدود 50 واحد از این اماکن اسکان 

غیر مجاز شدیم.
وی با اشاره به فعالیت های غیر استاندارد خدماتی این اماکن اظهار کرد: 
اینگونه اماکن سلامت و امنیت گردشگران را به مخاطره می اندازد و 

لازم است زیر نظر اداره میراث فرهنگی ساماندهی و استاندارد گردند.
اشکوری افزود: در حال حاضر در استان بیش از 400 مکان گردشگری 
پذیرای مسافران هستند که در این میان 51 واحد آپارتمان و هتل، 54  
واحد مهمانپذیر، ۹0 واحد مجتمع بین راهی و 140 خانه مسافر و... 

دارای مجوز فعالیت هستند.
وی در آخر با اذعان به اینکه سه گروه اقامتی، مجتمع گردشگری و 
آژانس این اداره بطور هفتگی بر اماکن اقامتی نظارت دارند، خاطرنشان 

کرد: این اداره در پشتیبانی از اماکن خصوصی مجاز، در صورت مشاهده 
اماکن غیر مجاز آن ها را پلمب می کند تا مسافران استان ضمن پرداخت 

هزینه، رفاه و امنیت را احساس کنند.
با افزایش آمار پذیرش زائران استان نسبت به سال های گذشته لازم 

است بستر سازی مطلوب برای اقامت زائران صورت پذیرد.
عیسی رضایی مدیرکل میراث فرهنگی و گردشگری استان  در این 
خصوص می گوید: استانداری قم به موجب حمایت از مسافران و 
تأمین آسایش زائران تصمیم گرفته آنها را توسط آژانس های ایرانی و 
کنسولگری ها سامان دهد و تورهایی مشخص برای مسافرت به ایران 
تخصیص دهد. وی در مورد مزایای این طرح گفت: با عملی شدن این 
برنامه قریب به هفتاد درصد موانع از میان برداشته می شود و ضمن کنار 

رفتن دلالان، رفاه مسافران فراهم می شود.
بنابر این از آنجا که اسکان در این واحدهای بدون مجوز مشکلاتی را 
گریبانگیر مسافرین می کند باید علاوه بر برخورد همه جانبه، با فرهنگ 
سازی مناسب توسط نهادهای مسئول سطح آگاهی عموم را نسبت به 
این معضل افزایش داد تا در آینده ای نزدیک شاهد متوقف شدن تمام 

واحدهای غیرمجاز باشیم.

عملی که از شب زنده داری و روزه داری بهتر است 

نگذارید شادی شکست بخورد

  عدل از اصول اعتقادی شیعه به شمار می  آید. 
پایه عدل خلق شده، در  بر  نگاه شیعه، هستی  از 
چارچوب عدل نظم و سامان یافته و در بستر قسط 

و عدل به تکامل می  رسد.
   عدالت در قرآن

عدالت، مهم  ترین صفت هر انسان مومن و بارزترین ویژگی 
حکومت دینی و مردمی است. انسان در پرتو عدالت، به 

والاترین اهداف رشد و توسعه دست می  یابد. 
پیامبران بزرگ الهی علاوه بر برخورداری از مقام و موقعیت 
شگفت  انگیز روحانی و معنوی شان، همه منادی عدالت و 
برپاکننده قسط و داد بوده اند. حیات بشری نیز در پی انتظاری 
طولانی در چارچوب عدالتی جهانی و فراگیر رقم خواهد 

خورد.
یکی از مهم ترین الگو و نمونه  های بارزی که اسلام به آن 
اهمیت زیادی داده، برقراری عدالت در بین افراد با هویت  های 
َّذِینَ آمَنُواْ کُونوُاْ قَوَّامِینَ باِلقِْسْطِ شُهَدَاء  مختلف است: »یا أیَهَا ال
لِلهّهِ ولَوَْ عَلیَ أنَفُسِکُمْ أوَِ الوَْالدَِینِ واَلأقَْرَبیِنَ إنِ یکُنْ غَنِیا أوَْ فَقَیرًا 
فَاللهّهُ أوَْلیَ بهِِمَا فَلاَ تتََّبِعُواْ الهَْوَی أنَ تعَْدِلوُاْ وإَنِ تلَوُْواْ أوَْ تعُْرِضُواْ 

فَإنَِّ اللهَّ کَانَ بمَِا تعَْمَلُونَ خَبِیرًا«؛ 
»ای کسانی که ایمان آورده اید! پیوسته به عدالت قیام کنید 
و برای خدا گواهی دهید، هر چند به زیان خودتان یا ]به 
زیان[ پدر و مادر و خویشاوندان ]شما[ باشد؛ اگر ]یکی از دو 
طرف دعوا[ توانگر یا نیازمند باشد، باز خدا به آن دو ]از شما[ 
سزاوارتر است؛ پس از پی هوس نروید که ]در نتیجه از حق[ 
عدول کنید و اگر به انحراف گرایید یا اعراض نمایید، قطعاً خدا 

به آن چه انجام می  دهید، آگاه است«.
در این آیه شریفه، خداوند به مومنان دستور أکید می  دهد 

که در اجرای عدالت، کمال دقت را کنند و همیشه به حق و 
تنها به خاطر خدا شهادت دهند و نباید در ادای شهادت، هیچ 

فایده و غرض دنیایی را در نظر داشته باشند. 
شهادت باید واقعی باشد؛ هر چند به زیان خود شهادت 
 دهنده یا پدر و مادر و نزدیکان او تمام شود. نباید به خاطر 
ثروت و ترس از قدرت ثروتمند و یا به  خاطر رحم و شفقت 
و دلسوزی نسبت به فقیر و مستمند از ادای شهادت حق 
خودداری شود؛ چرا که رضای خدا بهتر از رضای ایشان است 
و خداوند آگاه  تر به مصلحت آن می  باشد. بنابر این بر شاهدان 
لازم است بدون رعایت هیچ  گونه امر دیگری، و تنها به خاطر 
رضای خدا، هر چه را می  دانند، مطابق واقعیت اعلام کنند. 

  عدالت در خطبه فدکیه
دختر داد پیشه و عدالت  خواه پیامبر )صلی الله و علیه وآله( 
در ترسیم پرتوی از رهاورد زندگی  ساز عدل و داد در زندگی 
انسان فرمود: »وَ العَدلُ تنَسیقاً للِقُلُوب؛ و عدالت را برای پیوند 
قلب  ها، مقرر فرمود«.برای موهبت ارزشمند »عدالت« وصف 
و تعریفی زیباتر و جامع  تر و دقیق  تر از این بیان نمی  توان 
یافت؛ زیرا همان  گونه که پیوند و ارتباط دانه  های تسبیح یا 
گردنبند به وسیله ریسمان حاصل می  شود و بدون آن، دانه  ها 
از هم فرو پاشیده و نظام و هماهنگی آن  ها از میان می  رود، 

عدالت نیز در جامعه دارای چنین نقش و اثری است. 
این عدل و داد است که در بعد فردی، خانوادگی، اجتماعی، 
ملی، منطقه  ای و فرا منطقه  ای و جهانی، دل  ها را به هم 
پیوند می  دهد و نظم و هماهنگی در خانه و جامعه پدید می  
آورد و مهر و صفا را جایگزین پراکندگی و از هم گسیختگی، 

درگیری و کشتار، ترور و وحشت می  سازد.
و  زمامداران  ویژه  تنها  اسلامی  نگرش  در  داد  و  عدل 

فرمانداران و قاضیان نیست؛ بلکه ویژه هر انسان توحید گرایی 
است که زیر سایه عدالت حرکت کند و عدالت را پیشه خود 
سازد و برای بقا و شکوفایی گل  بوته   های مهر و محبت در 
دل  ها، با همسر، خاندان، بستگان خویش و جامعه و جهان بر 

اساس عدالت و اداگری رفتار نماید. 
عدالت و آزادگی در روایات

نقش رشد بخش عدالت و دادگری در انبوهی از روایات 
پیشوایان حقیقی دین و آموزگاران واقعی قرآن، مورد سفارش 
است و در آن سخنان حکیمانه، عبارت  ها و جمله  ها، 
تشبیه  ها و ظرافت  های دقیق و لطیفی به کار رفته است که 
هر کدام بسیار تفکر انگیز و درس  آموز است و نشانگر رابطه 
شگرفی میان حاکمیت عدل و داد در جامعه از یک سو و فرود 
نعمت ها و برکت  ها، قوام و دوام امور و شئون و تعالی جامعه  ها 
و رشد و شکوفایی تمدن  ها و فرهنگ  ها از سوی دیگر است.

در روایتی از عدالت به میزان خدا تعبیر شده است: »إنَِ  
ِ  الَّذِی وضََعَهُ للِخَْلقِْ وَ نصََبَهُ لِقَِامَةِ الحَْقّهِ فَلَا  العَْدْلَ  مِیزَانُ  اللهَّ
تخَُالفِْهُ فیِ مِیزَانهِ ؛ به راستی که عدالت میزان خداست که 
برای زندگی شرافتمندانه مردم و برپایی و گسترش حق و 
فضیلت نصب فرموده است؛ بنابر این در میزان خدا مخالفت 

نورزید و با حاکمیت او هوس معاوضه نکنید«
روایت دیگری عدالت را به عنوان قوی  ترین اساس و بنیاد 
که قوام و دوام هستی بر آن است، معرفی کرده است: »العَْدْلُ  
أسََاسٌ  بهِِ  قوَِامُ العَْالمَ ؛ عدالت اساس و پایه ای است که برپایی و 

ماندگاری جهان بر آن قرار دارد
در روایت دیگری آمده است: »عَدْلُ  سَاعَةٍ خَیرٌ مِنْ عِبَادَةِ 
سِتّهِینَ سَنَةً قیِامٍ لیَلُهَا وَ صِیامٍ نهََارُهَا وَ جَوْرُ سَاعَةٍ فیِ حُکْمٍ 
ِ مِنْ مَعَاصِی سِتّهِینَ سَنَة؛ برقراری عملی  أشََدّهُ وَ أعَْظَمُ عِنْدَ اللهَّ
عدل و داد در ظرف یک ساعت بهتر از هفتاد سال شب 
زنده داری در شب و روزه  داری در روز است؛ همچنان که 
یک ساعت حکومت ظالمانه در پیشگاه خدای عادل، بد تر 

از هفتاد سال گناه فردی است.
عدل مایه حیات و آبادانی

در برخی از گزاره  های توصیفی، از عدل و عدالت به »مایه 
حیات و آبادانی« تعبیر شده و در مقابل، از ظلم و جور به 
»نشانه نیستی و مرگ« یا »در هم کوبنده و ویران  کننده« 
یاد شده است؛ همچنان که امام علی )علیه السلام( فرموده 
است: »العَدلُ حَیَاةٌ وَ الجَورُ مَمَاتٌ؛ عدالت حیات است و ظلم 
و جور، مرگ)اجتماعی(«. امام موسی کاظم )علیه السلام( در 
َ یحْیی الأْأَرضَْ بعَْدَ مَوْتهَِا«؛  شرح و تفسیر آیه »اعْلمَُوا أنََّ اللهَّ
»بدانید که خدا زمین را پس از مرگش زنده می  گرداند« 
فرمود: »منظور زنده کردن زمین با باران نیست؛ بلکه خداوند 
مردانی را می  فرستد که عدالت را زنده می  کنند و با زنده 
شدن عدالت، زمین نیز زنده می  شود. هر آینه بر پا داشتن 
حدود )و احکام( خدا در روی زمین، از باران چهل صبحگاه 

سودمندتر است«.

این روزها دل تان برای شاد بودن تنگ شده است و جای خالی او را در زندگیتان 
پیدا است. تصمیم گرفته اید راهی پیدا کنید تا آن را با تمام وجود حس کنید.

چگونگی شاد زندگی کردن یکی از نکات حائز اهمیت زندگی است. به نوعی می توان 
گفت نقطه امید زندگی داشتن زندگی پر شور و نشاط است. خیانت، حسادت، عدم صداقت 
و طمع از جمله ناوشکن های خوشحالی محسوب می شود. از جمله کلیدهای خوشحال شدن 
در زندگی احساس یا نشان دادن لذت و شادی و قانع بودن است و رازهای بقا خوشحال 
بودن در زندگی داشتن سلامتی، داشتن یک کار خوب و حرفه ای، داشتن عشق در زندگی 
و بالا بردن سطح خانواده است.  مطالعات نشان می دهد، افراد باید مراقب موارد شکننده  
خوشحالی باشند از جمله این موارد می توان به نداشتن اعتماد به نفس، افسردگی عمیق 
و ناامیدی اشاره کرد با به همراه داشتن این کلیدهای خاص و استفاده از برخی مشاوره ها 

می توان کیفیت زندگی را افزایش داد.
نظر اسلام درباره شادی: یک پژوهشگر می گوید: از نظر اسلام، یک فرد در جامعه باید 
شاد ظاهر شود یعنی اینکه فرد اگر عبوس باشد و با یک چهره خاصی وارد شود، افراد یک 
شخصیت اجتماعی خاصی برایش قائل می شوند. به عبارت دیگر فرد باید ظاهری شاداب 

داشته باشد یعنی افراد از ظاهرش شادی را دریافت کنند.
اعضا خانواده را شاد کنید: شادی افراد به نحوی باشد که به بقیه انتقال داده شود. اسلام 
به شاد کردن اعضای خانواده بسیار توصیه کرده است و حتی آنقدر به اینها حساس بوده که 
بیان کرده بین فرزندان، فرزند دخترالویت به شاد کردن دارد به خاطر ظرافت و لطافت در 
شاد کردن. قرآن همه جا تذکر داده که اگر ما بتوانیم ارتباط خوبمان را با خدا برقرار بکنیم و 
محکمش کنیم آن وقت هم آن شادی حقیقی را داریم هم اندوه کاذب را نداریم و می توانیم 
خشم و ترس و همه اینها را هم کنترل کنیم. چیزهایی که ممکن است باعث ایجاد اندوه، 
خشم و ترس در زندگی شود این است که انسان تکیه گاه محکمی در زندگی نداشته باشد. 
یعنی همه سعی کنیم هم برای خودمان و هم برای اطرافیان و خانواده خودمان امنیت خاطر 

ایجاد کنیم و از همه اینها جلوگیری کنیم.
شاد باشید تا پیر نشوید: یک پژوهشگر طب سنتی می گوید: شادی از مهمترین 
اعراض نفسانی است وبا اثرات مفید باعث می شود، افراد شاد دیرتر از دیگران پیر  شوند.

افرادی که سراسر زندگیشان در آرامش زندگی کردند و ناگهانی دچار اعراض نفسانی 

می شوند بیشتر از دیگران آسیب می بینند. شادی بیش  از حد هم  تاثیرات منفی بر بردن 
می گذارد و باید همیشه در تعادل باشد.احساس امنیت و احساس امیدواری اثراتش روی 
بدن مانند اثرات شادی به اندازه است. کسی که نا امیدی زیادی دارد، اثرش روی بدن مثل 
کسی است که خیلی غم و غصه داشته باشد. حتی اگر واقعاً احساس شادی نکنید، ایجاد 
یک فکر شاد  و بعد لبخند زدن به خاطر آن می تواند سطح شادی شما را بالا برده و بازده 
کاری تان را افزایش دهد. خیلی مهم است که لبخندتان از ته دل باشد: این تحقیق نشان 
داده است که لبخند مصنوعی وقتی افکار منفی در ذهن تان است می تواند روحیه  تان را 

حتی بدتر هم بکند
اگر می خواهید زندگی تان شادتر شود، به نکات زیر توجه کنید:

با شادها رفت و آمد کنید: محققان دریافته اند که آنهایی که اطراف خود را با افراد شاد و 
سرزنده پر می کنند، احتمال بیشتری برای شاد شدن در آینده دارند. این به تنهایی می تواند 

دلیل خوبی باشد که با افراد سرحال و شاد رفت  وآمد کنید.
از ته دل بخندید: طبق تحقیقات، حتی اگر واقعاً احساس شادی نکنید، ایجاد یک فکر 
شاد  و بعد لبخند زدن به خاطر آن می تواند سطح شادی شما را بالا برده و بازده کاری تان 
را افزایش دهد. خیلی مهم است که لبخندتان از ته دل باشد: این تحقیق نشان داده است 
که لبخند مصنوعی وقتی افکار منفی در ذهن تان است می تواند روحیه  تان را حتی بدتر 

هم بکند.
برای شاد بودن تلاش  کنید: براساس دو تحقیقی که به تازگی انجام گرفته است، فقط 
تلاش کردن برای شاد بودن می تواند سلامت احساسی شما را تقویت کند. تحقیقات نشان 
داده است که آنهایی که فعالانه تلاش می کنند احساس شادی بیشتری کنند، بالاترین 

سطح روحیه مثبت را داشته اند.
 قدر اتفاقات خوب زندگی را بدانید: جشن گرفتن دستاوردهای بزرگ و دشوار زندگی 
خیلی مهم است اما افراد شاد به پیروزی های کوچک خود نیز اهمیت می دهند. وقتی برای 
دیدن اتفاقات خوب و مثبتی که در زندگی مان می افتد وقت بگذاریم، یعنی پاداش های 
کوچک بسیار زیادی در طول روز به خودمان می دهیم. این می تواند تاثیری عالی بر روحیه 
 مان داشته باشد. دقت کردن به اتفاقات خوب زندگی، حتی اگر به کوچکی عالی شدن طعم 

چای تان باشد، باعث می شود در پایان روز حس مفید بودن بیشتری کنید.
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انتقاد  این  گفت:  مصلحت   مجمع تشخیص  عضو  یک 
به جریان های معتدل سیاسی کشور وارد است که هیچ 
برنامه مشخصی برای انتخابات ندارند. این در حالی است که 
من شنیده ام و از نشانه هایش هم مشخص است که برخی 
جریان های تندرو و افراطی که من آنها را قبول ندارم در برخی 
گروه های سیاسی با برنامه ریزی منسجم تری می خواهند در 

انتخابات مجلس آتی شرکت کنند.
حجت الاسلام و المسلمین علی اکبر ناطق  نوری در دیدار برخی 
از مدیران سایت های خبری و دانشجویان ارشد و دکترای علوم 
سیاسی در پاسخ به سوالی درباره علت حضور کم فروغ جوانان در 
عرصه مدیریت کشور، بی توجهی دولتمردان به بدنه جوان جامعه، 
عدم استفاده از آن ها در عرصه های مختلف، بهره گیری از نیروی 
جوان در انتخابات و رویکرد خود نسبت به قشر جوان اظهار کرد: 
دغدغه من در خصوص استفاده ابزاری از جوانان در ایام انتخابات و 
فضای تبلیغات دوران انتخابات مساله ای است که نه از امروز، بلکه از 
ابتدای دوران فعالیت مدیریت اجرایی ام در سی و چند سال گذشته 
وجود داشته و این حرف حقی است. اولا استفاده از پتانسیل و نیروی 
جوانی در مسئولیت های اجرایی سیره معصومین علیهم السلام و 
پیامبر اعظم بوده است؛ لذا پیامبر اکرم )ص( وقتی می  خواهد اولین 
استاندار یا فرماندار را برای مدینه انتخاب کند مصعب بن عمیری را 
انتخاب می کند که 21 ساله است در حالی که مدینه شخصیت های 
برجسته ای داشته است. وقتی از پیامبر اکرم )ص( سوال می کنند که 
با وجود این افراد باتجربه و باسابقه چرا این جوان را برای مسئولیت 
شهری با این حساسیت گذاشته اید که قرار است اسلام در آن تازه 
مستقرشود، پیامبر )ص( جواب می دهند که »فلیس الاکبر هو 
الافضل بل الافضل هو الاکبر«؛ آن کسی که بزرگتر است، لزوماً برتر 

نیست؛ بلکه آن کسی که برتر است، در واقع افضل تر است.
وی افزود: از سوی دیگر امام محمد باقر )ع( می فرمایند: بر شما 
باد که جوانان استفاده کنید. امام )ع( در توضیح علت این توصیه خود 
می فرماید: إنمَّا قَلبُ الحَدَثِ کَالأرضِ الخالیَِةِ مَهما ألُقِیَ فیها مِن کُلِّ 
شَیءٍ قَبِلتَهُ؛ قلب جوان، همچون زمین لم یزرع است که هرچه در آن 

افکنده شود، می پذیرد.
وی خاطرنشان کرد: نمی خواهم بگویم و نمی توانم بگویم که در 
کشور ما در 37 سال نسبت به این سیره هیچ توجهی نشده است؛ 
چراکه در بعضی از مقاطع و زمان ها توجه شده است، شاید بی انصافی 
شود که بگوییم اصلا نشده است. در دورانی که من مسئولیت وزارت 
کشور را داشتم حدود سال های 60 تا 64 به جوانان توجه داشتم و از 

نیرو پتانسیل آن ها استفاده کردم.
دولت ها باید از نیرو و پتانسیل جوانان استفاده کنند

این عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام ادامه داد: زمانی که رفتم 
)وزارت کشور(؛ معاون سیاسی که ایشان شخصیتی متدین و مومن 
بود که بعدها وزیر ارشاد نیز شد، با این که ایشان با من هم حزبی 
بودند و در شورای مرکزی در کنار ما قرار داشتند بعد از قدردانی 
از ایشان خواستم که تشریف نیاورند و از جوانان دعوت و استفاده 
کردم. البته این وزارتخانه معاونان دیگر هم داشت که با آمدنم از 
آن ها تشکر و در نهایت خداحافظی کردم و آقای عباس آخوندی 
که آن زمان هنوز باجناق من نشده بود و یک جوان دانشجو بود را 
به عنوان معاون سیاسی منصوب کردم و همچنین احمد پورنجاتی، 
احمد مسجدجامعی و حتی ابراهیم نبوی - طنز نویس که به آن 
سوی مرزها رفته و الان با ما نیست - را در سمت های مختلف قرار 
دادم. حتی وقتی دوران من تمام شد آقای مهندس موسوی نخست 
وزیر وقت به من گفته بود یکی از کارهای خوبی که شما در وزارت 

کشور انجام دادید همین جوانگرایی در وزارت کشور بود.
وی با بیان این که »دولت ها باید از نیرو و پتانسیل جوانان استفاده 
کنند و اکنون هم دولت یازدهم باید این کار انجام دهد« گفت: من 
هر بار که دولتمردان را می بینم این نکته را به آن ها یادآور می شوم 
که از نیروهایی جوان در بدنه دولت بهره بگیرید که متاسفانه این امر 

نه تنها در این دولت بلکه سال هاست مورد غفلت واقع شده است.
وی یادآور شد: همیشه به دوستان خودم در تشکل های سیاسی 
یادآور شده ام که همیشه شما ستاد انتخاباتی را در آستانه انتخابات 
راه می اندازید، از نیروی جوان و بدنه جوان جامعه بهره می گیرد اما 
همین که انتخابات تمام شد به جای آن که به کادرسازی بپردازید 
و پس از انتخابات هم از نیروی فعال جامعه بهره بگیرید همه چیز 
را فراموش می کنید. این اشکال و نقص در همه جناح های سیاسی 
متاسفانه وجود دارد. چون این سنت غلط در کشور پایه ریزی شده و 
یک عادت دیرینه شده است. حتی این اعتراضات از طرف بسیاری 
از مسئولان ستادهای استانی آقای دکتر روحانی در جلسات به بنده 
گفته می شود. به هر حال امیدوارم دولت از پتانسیل های جامعه بیشتر 
بهره بگیرد و ما هم این توصیه را به مسئولان گفتیم و باز هم انجام 

می دهیم.
رئیس مجلس در دوره پنجم خاطرنشان کرد: ملت ایران ملت کم  
توقعی است و انتظاری جز این که مسئولین آن ها را تحویل بگیرند و 

حرف آن ها را بشنوند ندارد. گاهی افراد به دیدار مسئولان می روند و 
حتی کارشان انجام نمی شود ولی در نهایت می گویند اشکال ندارد 
حداقل جواب سلام ما را دادند. من معتقدم؛ یکی از مهمترین عوامل 
مدیریت، جز گوش دادن به صحبت ها و تحویل گرفتن اقشار مختلف 

جامعه نیست.
نسبت به نتیجه و دستاورد مذاکرات کاملا خوشبین بودم

وی در ادامه به بحث پیرامون توافق هسته ای پرداخت و گفت: 
من مانند انتخابات ریاست جمهوری در گذشته به حسب ظاهر به 
عنوان یک جریان مطرح نبودم؛ اما به عنوان شخص خودم آن چه را 
که باید انجام می دادم را در حالت چراغ خاموش انجام دادم. البته 
صراحتا هم می گفتم که کاندیدای من کیست. در ادامه هم هر جا هم 
لازم بود از دولت حمایت کردم. راجع به مسائل هسته ای هم من از 
اول قسمت پر لیوان را دیدم و نسبت به نتیجه و دستاورد مذاکرات 

کاملا خوشبین بودم.
وی درباره دلیل امیدواری خود نسبت به نتیجه مذاکرات هسته ای 
افزود: من به این دلیل نسبت به نتیجه دو سال مذاکره خوشبین بودم 
چون خود آمریکایی ها در واقع به دنبال مذاکره بودند. همان طور که 
گفته شده بود آمریکایی ها در اواخر دولت قبل از طریق پادشاه عمان 
پیام فرستاده بودند که آماده و خواستار مذاکره هستند. البته این را 
هم بدانید که اوباما باهوش است دموکرات ها اهل جنگ نیستند، در 
حالت خیلی تندشان باز با پنبه سر می برند. در هر حال اولین نشست 
در مسقط بود و به نحوی مذاکرات از آن زمان شروع شد؛ اما دلیل 
مهم این است که آمریکایی ها و شخص اوباما به این توافق نیاز داشتند 
و به دنبال حل مسئله بودند؛ بنابراین من نسبت به آینده مذاکرات از 

همان ابتدا خوشبین بودم.
ناطق نوری درباره تغییر رفتار آمریکا نسبت به ایران گفت: آمریکا و 
شخص رئیس جمهور این کشور متوجه شده بود که فشارهای گذشته 
از قبیل تهدید نظامی، تحریم ها و ... برای به زانو در آوردن ایران 
قدرتمند کارساز نبوده است؛ زیرا ایران استقلال سیاسی دارد و آمریکا 
در هر کجا که در منطقه وارد می شود، ایران یا قبل از آن ها آنجا بوده 
است و یا بعد به آن جا می رود، در قضایای پس از سرنگونی صدام 
در عراق،  ماجرای افغانستان، سوریه و لبنان جای پای ایران کاملا 
مشخص است. آمریکا به این نتیجه رسید که چرا دل به 4 شیخ 

نشین ببندد ولی ایران بزرگ را نادیده بگیرد.
وی افزود با مدیریت هوشمندانه مقام معظم رهبری ایران توانست 

استقلال خود را حفظ و با عزت در مسیر مذاکرات گام بردارد.
وی در ادامه به تببین شرایط مذاکرات در ایران و آمریکا پرداخت و 
گفت: این مذاکرات از همان ابتدا سه ضلع داشت؛ یک ضلع روسا، یک 
ضلع مذاکره کنندگان و یک ضلع مخالفین یا منتقدین. به نظر من هر 
سه این موارد در ایران به خوبی مدیریت شد. سران بایستی حرف ها 
را از موضع بالا می زدند؛ اگر اوباما به عنوان رئیس جمهور آمریکا 
صحبت هایی را مطرح می کرد، پاسخ اظهارات خود را از مسئولین 
کشور و رهبری در طول مذاکرات به خوبی دریافت می کرد. ضلع 
دوم که مذاکره کنندگان بودند با دریافت چراغ سبز و مشخص شدن 
خط قرمزها از سوی رهبری انصافا به خوبی حرکت کردند. از طرفی 
من معتقدم ظلع سوم این مثلث که همانا منتقدان هستند باید باشند 
منتهی هتاکی، توهین و افترا نباید در انتقادها نسبت به عملکرد تیم 
هسته ای وجود داشته باشد. هنر تیم مذاکره کننده ما این بود که 

تهدید را تبدیل به فرصت کرد.
جریان های معتدل سیاسی برای انتخابات 

سلانه سلانه می روند
موسس بین المجالس کشورهای اسلامی در ادامه درباره بالا 

نبردن توقع مردم از جریان مذاکرات گفت: البته در جریان اجرای 
توافق نباید توقع در مردم زیاد شود و مردم فکر کنند اکنون همه یخ ها 
آب شده است و بلافاصله مشکلات اقتصادی مثل اشتغال و غیره 
حل می شود این اهداف تا به عینیت برسد زمان می برد؛ چراکه که 
همانطور که آگاهان می دانند مسائل و مشکلات کشور بسیار بیشتر 

از این هاست.
انتخابات  به سوالی درباره حضور در  وی هم چنین در پاسخ 
و نتیجه آن گفت: من از ابتدا در درون جریان های سیاسی کشور 
حضور داشتم و کاربلد این کار هستم؛ بنابراین معتقدم در شرایط 
فعلی نه اصلاح طلبان و نه اصولگرایان معتدل برنامه مشخصی برای 
انتخابات نداشته و ندارند. زمانی که بنده مسئولیت داشتم یک سال 
و نیم مانده به انتخابات اجاق انتخابات را روشن می کردیم و شش 
ماه مانده به انتخابات کاندیداها را نیز اعلام می کردیم. من اعتقاد 
دارم هنوز چنین چیزی در جریان های سیاسی شکل نگرفته است، 
همه گروه ها برای مشورت سراغ من می آیند و من به آن ها گفته ام 
سلانه سلانه می روید، این طور نمی شود؛ بنابراین این انتقاد به جریان 
های معتدل سیاسی کشور وارد است که هیچ برنامه مشخصی برای 
انتخابات ندارند. این در حالی است که من شنیده ام و از نشانه هایش 
هم مشخص است که برخی جریان های تندرو و افراطی که من آن ها 
را قبول ندارم در برخی گروه های سیاسی با برنامه ریزی منسجم تری 

می خواهند در انتخابات مجلس آتی شرکت کنند.
وی همچنین در ادامه انتقاد به عملکرد انتخاباتی اصلاح طلبان 
و اصولگرایان معتدل در آستانه انتخابات مجلس دهم گفت: من به 
گروه های سیاسی اصلاح طلب و اصولگرا گفته ام؛ این طور که شما در 
خصوص انتخابات پیش می روید به نتیجه مطلوب نخواهید رسید. 

چون غافل هستید.
 روی حرف رای مردم حق الناس است، بیشتر توجه شود

ناطق نوری درباره راهبرد انتخاباتی جریان های سیاسی نیز گفت: 
من معتقدم باید روی این حرف مقام معظم رهبری که دو سال 
پیش فرمودند رای مردم حق الناس است، بیشتر توجه شود و این 
حق الناس باید حفظ شود. شما می توانید از این کدها بسیار خوب 
استفاده کنید و با بسترسازی برای شرکت بیشتر مردم تلاش کنید. 
همچنین دستگاه های تصمیم گیرنده و شورای نگهبان باید به گونه ای 
عمل کنند که همه نیروها در انتخابات حضور پیدا کنند. به هر حال 
باید همه گروه های سیاسی توجه داشته باشند که کسی نباید در 

عرصه انتخابات قهر کند.
وی همچنین در ادامه درباره حضور خود در عرصه سیاسی کشور 
گفت: من هیچ گاه از عرصه سیاسی کشور قهر نکرده ام و اصلا اهل 
قهر نیستم شما روش من را در برخورد با جریان های سیاسی در 
همان دوم خرداد 76 دیده اید؛ آن پیام تبریکی که گفتم آبی بود که بر 
آتش ریخته شد. روز بعد از انتخابات هم اعلام کردم که تا دیروز رقابت 
بود و از امروز رفاقت است. آقای خاتمی هم همواره از مجلس پنجم 
به خوبی یاد می کند؛ اما همچنان بنده در عرصه سیاسی هستم ولی 
متاسفانه مطلبی که توسط رسانه به درستی منعکس نشده بود این 
بحث است؛ من هیچ گاه نگفتم از عرصه سیاسی کشور خارج شده ام. 
لکن من از عرصه سیاست های اجرایی کشور با تحلیل خودم از همان 
مجلس پنجم کنار رفتم. من از سال 78 اعلام کردم که دیگر در 
انتخابات شرکت نمی کنم. با این تحلیل که من 20 سال است که در 
انتخابات و کار اجرایی حضور داشته ام اکنون باید فرصت برای حضور 
جوانان مهیا شود متاسفانه این بحث باید در کشور ما جا بیافتاد که 
افسوس این گونه نشده است. در دنیا رجال سیاسی برای کار سیاسی 
عمری را تعریف می کنند، بعد از این که عمر کار سیاسی به پایان 

رسید آن ها به اتاق های فکر می روند. در آمریکا هنوز از کارتر استفاده 
می شود و او در اتاق فکر حضور دارد ولی ما می خواهیم مدام بیاییم تا 
موتور بسوزانیم این غلط است، باید با فرصتی را فراهم می کنیم زمینه 

حضور جوانان به وجود آید.
وی ادامه داد: وقتی که 38 ساله بودم وزیر کشور شدم، قبل از 
آن هم در مجلس بودم، جوانان برای این که بتوانند مطرح شوند باید 
از مجلس شروع کنند، من هرچه خلاقیت و نوآوری بود به کار بردم، 

باید جوان ها بیایند و با تجربه امثال من امور را به پیش ببرند.
 عربستان بزودی بحرانی ترین کشور منطقه خاورمیانه خواهد شد

این عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام درباره مسائل منطقه 
خصوصا روابط ایران با عربستان افزود: من از سال ها پیش درباره 
رفتارهای خصمانه مسئولین سعودی هشدار داده بودم؛ زیرا این ها 
بسیار کینه ای هستند. همین امیرعبدالله که از دنیا رفت به آمریکا 
می گفت که این و آن را نکوبید سر مار ایران است، ایران را بکوبید. این 
کشور از سال ها پیش به ورطه تندروی و کینه ورزی علیه جمهوری 
اسلامی ایران و بقیه کشورهای منطقه وارد شده است. البته در نهایت 
این افراطی گری خود عربستان را خواهد بلعید؛ اما این مسئله بدان 
معنا نیست که ما روابط خود با عربستان را باید برای همیشه قطع 
کنیم بلکه با حفظ این شعار مقام معظم رهبری یعنی حکمت، عزت 
و مصلحت می توانیم با دیگر کشورها ارتباط داشته باشیم. پیش بینی 
من این است که هم عربستان و هم ترکیه به زودی به سراغ ما 
خواهند آمد و از ما برای حل مشکلات شان کمک خواهند گرفت. 
از چند سال پیش به دوستان گفتم عربستان آتش زیر خاکستر 
است و در چند سال آینده بحرانی ترین کشور در منطقه خاورمیانه 
خواهد شد.وی درباره آینده عربستان گفت: بدنه جوان و تحصیلکرده 
عربستان سعودی که تحصیلات خود را خارج از این کشور سپری 
کرده است دیگر حاضر نیست نظام سلطنتی و کهنه این کشور 
را تحمل کند. از سوی دیگر رشد افراطی گری مذهبی در جامعه 
عربستان؛ یک خطر جدی برای آینده این کشور است. در این میان 
پوست خربزه ای نیز زیر پای عربستان نیز به نام یمن گذاشته اند. این 
را بدانید هیچ کشوری با بمباران ملتی پیروز نمی شود. یمن کشوری 
است که با وجود اقدامات عربستان چیزی را از دست نمی دهند اساسا 
ملت یمن جنگجو هستند، پیش از این حوثی ها در یمن اینقدر 
طرفدار نداشتند ولی با وجود اقدامات عربستان طرفداران شان زیاد 
شده است، آن ها هوشمندانه عمل می کنند و به داخل می پردازند، به 
نظر من در این جنگ خیلی ها کشته می شوند، اما برنده نهایی یمن 
است، باز هم تاکید می کنم که عربستان برای حل مشکلاتش دیر یا 

زود سراغ ما خواهد آمد.
مسئله حصر با گفتن و توصیه حل نمی شود

ناطق نوری در پاسخ به سوالی درباره تصمیم گیری در خصوص 
رفع حصر گفت: تصمیم گیری در خصوص مسئله حصر و رفع آن 
تنها در حوزه اختیارات مقامات عالی نظام است و بر حسب منافع 
ملی و خط قرمزها تعیین می گردد؛ بنابراین نه آقای روحانی و نه هیچ 
کس دیگری توانایی ورود و تصمیم گیری در خصوص این موضوع 
را ندارند. رهبری بارها در خصوص مسائل داخلی خط قرمزهای خود 
را مشخص کرده است؛ بنابراین این مسائله با گفتن و توصیه حل 
نخواهد شد. بلکه اگر مقامات عالی مصلحت بدانند و تشخیص بدهند 

مسئله حل خواهد شد.
رهبری حساسیتی روی گروه های سیاسی ندارند

وی همچنین درباره موضع گیری مقام معظم رهبری نسبت به 
گروه های سیاسی، گفت: مقام معظم رهبری هیچ حساسیتی روی 
گروه های سیاسی ندارند. در دولت آقای روحانی هم وزیری از حزب 
مشارکت و یا مسئولی از حزب کارگزاران فعالیت می کنند، ایشان 
روی جناح ها بحثی ندارند اما در مساله فتنه که تعریف خودشان را 
دارند خط قرمز هایی را مطرح می کنند. خط قرمز هم یعنی چراغ 

قرمز پس نباید از آن عبور کرد.
هیچ محدودیتی برای خانم ها نداریم

وی درباره حضور زنان در انتخابات نیز گفت: معتقدم زنان باید 
در تمام عرصه حضور داشته باشند منتهی باید خودشان هم تلاش 
کنند من در مجلس پنجم در خصوص تصویب قانون حضور قاضی 
زن در دادسراها تلاش کردم اما نکته مهمی که وجود دارد این است: 
که چند در صد از زنانی که امروز در مجلس حضور پیدا کرده اند در 

جهت احقاق زنان تلاش کرده اند؟
خانم ها خودشان قدر خودشان را نمی دانند، زنان هیچ تشکل 
رسمی ندارند. یک تشکل جامعه زینب در جریان اصولگرایی و یک 
مجمع زنان در جریان اصلاح طلبی وجود دارد که این ها فعال نیستند. 
متاسفانه زنان تشکل جدی راه نینداخته اند. خوب است بدانید 
خانم هایی که بعد از انقلاب به مجلس آمدند خیلی بیشتر بودند ولی 
در همین مجلس کنونی طرح و یا نظرات ضدبانوان از سوی زنان 
نماینده مطرح می شود، این را بدانید که ما در قانون اساسی هیچ 
محدودیتی برای خانم ها نداریم از این رو اگر زنان خود فعال شوند 

می توانند انتظارات را برآورده کنند.

مورد  در  کشور  وزارت  انتظامی  امنیتی-  معاون 
پیگیری های صورت گرفته در خصوص حواشی سخنرانی 
ارتحال  مراسم  در  خمینی  سیدحسن  و  رئیس جمهور 
در  گفت:  اسلامی  جمهوری  بنیانگذار  حرم  در  امام)ره( 
که  بگویم  باید  امام)ره(  ارتحال  سالگرد  حواشی  مورد 
متاسفانه این مسئله از چند سال قبل باب شد. اما طی این 
سال ها روندی نزولی را طی کرده است. اینکه گفته شده 
مسئولیت امنیت این مراسم با سپاه است؛ یعنی اینکه 
امنیت حلقه اول و دوم مراسم بزرگداشت سالگرد حضرت 

امام خمینی)ره( با سپاه است.
برقراری  مقررات،  طبق  اینکه  بیان  با  ذوالفقاری  حسین 
داشت:  اظهار  است،  سپاه  با  قوا  روسای  از  حفاظت  و  امنیت 
وزارت اطلاعات نیز در حوزه اطلاعاتی خود فعال است و نیروی 
انتظامی نیز در لایه های مختلف در این مراسم ها حضور دارند. 
اما هماهنگی های لازم را سپاه انجام می دهد. در شب سخنرانی 
رئیس جمهور شعارهایی داده شد، آنچه تاکنون اطلاعات قرارگاه 
ثارالله که مسئولیت این مراسم را به عهده داشته است و براساس 
مشاهده های و فیلم ها و صحبت های موجود ارائه داده، این است 
که در حین سخنرانی رئیس جمهور یک نفر از افرادی که در یکی 
از شرکت ها کار می کند، از جای خود بلند می شود تا نوشته ای 
افرادی  را مطرح کند.  قرائت و پیشنهاد خود  از روی کاغذ  را 
تصور می کنند که این شخص می خواهد در سخنان رئیس جمهور 
اخلال وارد کند، برای همین شعار »مرگ بر منافق« می دهند و 
منظورشان آن فرد بوده و طبق گزارش سپاه این افراد شناسایی 

و از آنها تحقیق و با اخذ تعهد آزاد می شوند.
ذوالفقاری تصریح کرد: در مورد سخنرانی سیدحسن خمینی 
نیز  در ابتدای سخنرانی ایشان برخی گفتند »این همه لشگر 
آمده به عشق رهبر آمده« و آقای سیدحسن خمینی خطاب 
به آنها گفت »حتماً هم همین طور است« ضمن اینکه شعارهای 

امسال در صحن حرم امام)ره( یک طرفه نبود.
صداوسیما حواشی سالگرد ارتحال امام)ره( 

را تقبیح کند
وی افزود: در مورد اینگونه موضوعات قبل از اینکه بخواهیم با 
رویکرد امنیتی به آن بپردازیم، به نظر من باید اصلاح اخلاقی و 
اقدامات فرهنگی، در جامعه انجام دهیم. چنین موضوعاتی اگر در 
جامعه ما رشد پیدا کند، قطعاً به ضرر کشور، فرهنگ و اخلاق ما 
خواهد بود و باید از تریبون های مختلف از جمله صداوسیما چنین 

رفتارهایی را تقبیح کرد.
 معاون امنیتی-انتظامی وزارت کشور گفت: کسی صرفاً به 
دلیل تجمع و بیان مشکلاتش بازداشت نمی شود؛ مگر آنکه در 
جریان تجمع، فرد یا افرادی به انجام اقدامات غیرقانونی نیز دست 

زده باشند.
کسی صرفاً به دلیل تجمع و بیان مشکلاتش 

بازداشت نمی شود
وی در بخش دیگری از سخنان خود در پاسخ به اینکه وزارت 
قاعده  برگزاری تجمعات و سخنرانی ها تحت یک  برای  کشور 

هماهنگ بین دستگاه ها چه تدبیری دارد، گفت: هیات وزیران 
یک مصوبه قانونی دارد که در آن تعریفی از تجمعات قانونی 
و غیرقانونی آمده است و در آن تاکید شده که نیروی انتظامی 

مکلف به تأمین امنیت تجمعات قانونی است.
وی ادامه داد: بر اساس آنچه که در این مدت یافتیم، به 
این نتیجه رسیدیم که نگاه های مختلفی در استان های کشور 
در  اما  می شود،  دعوت  دانشگاه  در  فردی  مثلا  دارد،  وجود 
اگر وی  امنیتی معتقدند  و  دانشگاه مسئولان سیاسی  بیرون 
سخنرانی داشته باشد به ایجاد تنش در جامعه منجر می شود. 
گاهی بین نظر شورای تامین استان و هیات سه نفره دانشگاه ها 
موضوع  این  حل  برای  لذا  می آید،   بوجود  اختلاف نظرهایی 
جلسات متعددی برگزار شده و پیش نویس دستورالعمل اجرایی 
مصوبه هیات وزیران تهیه و در سیر مراحل تصویب قرارگرفته 
تا در صحنه عمل یک رویه منظم و قاعده مندی را داشته باشیم 
و رده های استانی و شهرستانی ما بدانند که در این ارتباط باید 
چه کاری انجام دهند تا در چارچوب قوانین و مقررات تعامل و 

هماهنگی ایجاد شود.
معاون وزیر کشور در پاسخ به این سوال خبرنگار ایلنا که چرا 
این وزارتخانه قادر به کنترل حتی تعداد معدودی از سخنرانی ها، 
تندروها  برابر  در  و  نیست  قبیل  این  از  مواردی  و  تجمعات 
تجمعات صنفی  در جریان  عقب نشینی می کند، گفت: کسی 
و صرفاً به دلیل تجمع بازداشت نشده است. اگر فکر می کنید 
موردی به این دلیل بازداشت شده اطلاع دهید. مطمئن باشید 
کسی صرفاً به دلیل تجمع و بیان مشکلاتش بازداشت و زندانی 
انجام  به  افرادی  یا  آنکه در جریان تجمع، فرد  نمی شود؛ مگر 

اقدامات غیرقانونی نیز دست زده باشند.

زمانی به موضوع تجمعات ورود می کنیم که مشکل 
امنیتی در حال وقوع باشد

تجمعات  و  کارگران  صنفی  تجمعات  خصوص  در  وی 
برخوردهای  با  می شود  گفته  که  اخیر  ماه های  در  فرهنگیان 
متفاوتی از سوی وزارت کشور روبرو شده؛ به گونه ای که برخی از 
تجمع کنندگان حتی بازداشت شده اند، تصریح کرد: همانطور که 
گفتم ما روزانه از این قبیل تجمعات صنفی بسیار داریم. هم اکنون 
در مکان های مختلف سخنرانی های زیادی می شود، اما برخوردی 
صورت نمی گیرد. زمانی حوزه امنیتی و انتظامی به مسئله وارد 

می شود که یک مشکل امنیتی در حال وقوع باشد.
معاون امنیتی-انتظامی وزارت کشور در مورد تجمع مقابل 
وزارت ورزش و جوانان  در اعتراض به ورود زنان به ورزشگاه ها 
عنوان کرد: در این خصوص از چند روز قبل اقدامات مختلفی 
توجیه،  و ضمن  آمد  بعمل  دعوت  افرادی  از  و  گرفت  صورت 
تذکراتی به آنها داده شد و تقریباً کسانی که به دنبال شکل دهی 
دیگر  که  کردند  تلاش  تذکرات  این  از  بعد  بودند،  تجمع  این 
تجمعی شکل نگیرد. در نهایت هم عده  اندکی  مقابل وزارت 

ورزش و جوانان تجمع کردند.
وزارت کشور از وظایف خود در مورد تجمعات 

غیرقانونی عدول نکرده است
وی افزود: تدبیر این بود که تلاش کنیم تجمعی صورت نگیرد 
و واقعاً تلاش ها هم تاثیر خود را گذاشت. در غیر این صورت شاید 
شاهد شکل دیگری از تجمع بودیم. نیروی انتظامی هم تلاش 
کرد تا همین عده را نیز توجیه کند تا تجمع به پایان برسد. 
که در نهایت موضوع بدون بروز حادثه خاصی فیصله داده شد. 
بنابراین در این مدت موردی را سراغ نداریم که وزارت کشور از 

حدود وظایف و اختیارات قانونی خود در مورد تجمعات و اقدامات 
غیرقانونی افراد عدول کرده باشد.

لغو بسیاری از سخنرانی ها به دلایل امنیتی نبوده است
ذوالفقاری در خصوص لغو برخی از سخنرانی ها یادآور شد: 
واقعیت این است که لغو سخنرانی های انجام شده صرفاً به دلیل 
مسائل امنیتی نبوده به عنوان مثال دو مورد سخنرانی در البرز 
داشتیم که مصادف با برنامه دیگری شده بود  و به صورت طبیعی 
برگزار شدند، البته در مواردی هم سخنران به محل دانشگاه یا 
دیگر مکان های تعیین شده مراجعه کرده است، اما بدلیل فضای 
محل برگزاری مراسم و حضور موافقان و مخالفان، خود سخنران 
از حضور در محل سخنرانی منصرف شده که هیچ ارتباطی با 

خارج از محیط مذکور نداشته است.
تلاش می کنیم موضوعات امنیتی را 

به مسائل سیاسی تنزل دهیم
وی ادامه داد: در مواقعی نیز به دلیل مخالفت های اعلامی در 
برخی شهرستان ها، متولیان امر برگزاری مراسم، سخنرانی را خود 
به مصلحت ندانسته اند و در موارد نادری براساس نظر شورای 
ضمن  است.  شده  لغو  مناسبت ها  اینگونه  شهرستان ها  تامین 
اینکه سیاست و تدبیر این است که موضوعات اجتماعی، سیاسی 
نشود و هم چنین موضوعات سیاسی، امنیتی نشود. علاوه بر 
این تلاش می کنیم تا موضوعات امنیتی را به موضوعات سیاسی 
و موضوعات سیاسی را به مسائل اجتماعی تنزل بدهیم، این 
رویکرد واقعاً دنبال می شود. این موضوع امروز در جامعه امنیتی 
و انتظامی کشور نهادینه شده است. ضمن اینکه در جایی که به 
سخنرانان تعرض شده، برابر قانون با افراد  رفتار شده است و 

نمونه آن قضیه شیراز بود.
مداحی در کشور ما سازمان یافته و تشکیلاتی نیست

وی در پاسخ به این سوال که آیا وزارت کشور سازوکاری برای 
جلوگیری از توهین مداحان و جلوگیری از اظهارات سیاسی آنها 
در مراسم های مختلف دارد، عنوان کرد:  این موضوع دو راهکار 
دارد؛ اولین راهکار این است که یک کار آموزشی و فرهنگی انجام 
شود. این کار در حوزه بزرگان و علما خواهد بود و اقدامی بنیادی 

و اساسی محسوب می شود.
به گزارش ایلنا؛ ذوالفقاری با تاکید بر اینکه کار مداحان سلسله 
مراتبی نیست، گفت: امور مداحی در کشور ما غالباً سازمان یافته 
و تشکیلاتی نیست. حالا ممکن است مداحی حرف سیاسی هم 
بزند. نمونه این را در این سال ها بسیار داشته ایم. بنابراین این 
مسئله نیز سازوکار خود را دارد. صحبت های هر فرد از دو حالت 
خارج نیست؛ یا وفق قوانین و مقررات است یا خلاف قوانین و 
مقررات؛ مانند توهین، اقدام علیه امنیت ملی و منافع ملی و 

مواردی از این قبیل است.
وی ادامه داد: یکی از روش های مواجهه با این مسئله اقدامات 
فرهنگی، تربیتی و آموزشی است و روش دیگر واکنش هایی است 
که توسط متولیان مراسم و مستمعان صورت می گیرد و نهایتاً 
هم اگر جرمی واقع شده باشد، اقدام حقوقی و قضایی را در پی 

خواهد داشت.

نگاه

اخبار

همه دردسرهای یک متن؛

مرجع بررسی »برجام« کجاست؟
گزارش : زینب حقی

حالا دیگر می توان 23 تیرماه را به فهرست روزهای سرنوشت ساز در تاریخ کشور اضافه 
کرد؛ روزی که با امضای متن برنامه جامع اقدام مشترک یا برجام به یک کش وقوس تاریخی 
در سیاست خارجی ایران پایان داده شد. حل مسئله هسته ای، شعاری  که حسن روحانی 
در شعارهای انتخاباتی خود در سال ۹2 آن را مطرح کرد و با امضای این متن تا حدود 

زیادی توانست به آن جامه عمل بپوشاند.
بررسی توافق

هنوز تا زمان اجرایی شدن توافق، اندک زمان باقی مانده و همین مسئله حواشی مربوط 
به نحوه اجرای آن را دامن زده است؛ چند روز قبل از امضای این متن از سوی ایران و 
گروه 1+5 مجلس شورای اسلامی با تصویب طرحی دولت را ملزم به حفظ دستاوردهای 
هسته ای کرد؛ طرحی که چند روز پس از تصویب نهایی از سوی رییس جمهور نیز ابلاغ 
شد و امروز پس از گذشت حدود سه هفته از تصویب این طرح در مجلس، بر سر نحوه 
اجرای آن اختلاف بروز کرده که می توان گفت ریشه این اختلاف به همان اختلاف نگاهی 

بازمی گردد که اصولگرایان میانه  با گروه تندروی این جریان در مجلس دارند.
ماجرا از آنجا شروع شد که گروهی با این استدلال که متن برجام یک توافق بین المللی 
است و بر اساس اصل 77 قانون اساسی باید به تصویب نمایندگان خانه ملت برسد، با جریان 
مقابل که معتقدند مجلس نمی تواند وارد جزییات توافق صورت گرفته شود، مخالفت کردند.

شورای عالی امنیت ملی با وظیفه تعیین سیاست های دفاعی-امنیتی کشور، درمحدوده 
سیاست های کلی تعیین شده از رهبر انقلاب، وظیفه تایید متن جام را بر عهده گرفته و به 

گفته ابوترابی فرد نائب رییس مجلس کار بررسی آن را آغاز کرده است.
نمی توانیم جزییات برجام را تغییر دهیم

نقوی حسینی در رابطه با رویکرد مجلس در بررسی جمع بندی مذاکرات وین می گوید: 
نه ما و نه کنگره آمریکا نمی توانیم وارد جزئیات توافق صورت گرفته شویم؛ بلکه باید کلیت 
آن را رد یا تایید کنیم. این یک سند بین المللی اعلام شده و مشخص است و نمی توان در 

جزئیات آن تغییری ایجاد کرد.
این عضو کمیسیون امنیت ملی مجلس درباره سازوکار موجود میان مجلس و 
شورای عالی امنیت ملی برای بررسی برنامه جامع اقدام مشترک گفته است: مجلس 
کمیسیون ویژه ای تشکیل خواهد داد و اعلام نظر خواهد کرد. شورای عالی امنیت ملی نیز 
برجام را بررسی و اعلام نظر خواهد کرد و نظر هر دو مرجع نیز مهم است و در این رابطه 

مشورت و هماهنگی صورت خواهد گرفت.
قانون الزام دولت به حفظ دستاوردهای هسته ای الزامی برای تصویب برجام 

ندارد
محمدعلی پورمختار در خصوص لزوم تصویب توافق هسته ای در مجلس می گوید: دو 
رویکرد در این خصوص وجود دارد؛ اول رویکرد قانون الزام دولت به حفظ دستاوردهای 
هسته ای که این قانون اشاره مستقیم و الزام آوری به تصویب توافق هسته ای در مجلس 

نکرده است.
رییس کمیسیون اصل ۹0 مجلس اینگونه توضیح داده بود که »در آن قانون مستند 
بر اصل 77 و 125 قانون اساسی، وزارت خارجه ملزم شده گزارشی از توافق هسته ای به 
مجلس ارائه کند، که این گزارش پس از توافق توسط وزیر امور خارجه به مجلس ارائه شد 
و اصل موضوع بررسی توافق هسته ای بر اساس این قانون به شورای عالی امنیت ملی 

سپرده شده است.
برخی نمایندگان مجلس که در راس آنها چهره های تندوری جریان اصولگرا قرار دارند، 
در آخرین جلسه بهارستان قبل از تعطیلات تابستانی در نطق ها و تذکرات خود بر نظر خود 
برای رای گیری در مورد متن برجام در مجلس تاکید کردند و منتقدان این دیدگاه را به 
تلاش برای کنار گذاشتن مجلس از روند بررسی متن مورد توافق هسته ای متهم کردند. این 
اظهار نظرها که از درون مجلس شنیده می شود در حالی است که دولت با ارائه متن کامل 
توافق صورت گرفته به بهارستان نشان داد که به وظیفه نمایندگان در نظارت بر اجرای 

برجام احترام می گذارد، هرچند که نگاه خود را در این ارتباط دارد.
برجام موافقتنامه بین المللی نیست که نیاز به تصویب مجلس داشته باشد

رئیس سازمان انرژی اتمی در واکنش به درخواست نمایندگان مجلس مبنی بر تصویب 
متن برجام در پارلمان به عنوان یک موافقتنامه بین المللی، گفت: این متن هنوز موافقتنامه، 
کنوانسیون یا معاهده بین المللی  تلقی نمی شود، از این روست که این متن را برنامه جامع 
اقدام مشترک نامگذاری کرده اند، حال در هر صورت وزارتخارجه متولی این حوزه بوده و 
باید دراین رابطه تصمیم گیری کند. محمد باقر نوبخت سخنگوی دولت پیش از این در 
خصوص اینکه دولت باید برجام را به شکل لایحه در اختیار مجلس قرار دهد، با رد این 

مسئله می گوید: »قرار نیست مجلس در مورد برجام رای گیری کند.«
الهام امین زاده معاون حقوقی رییس جمهور نیز هفته گذشته اعلام کرد که »برجام 
نیازی به تصویب در مجلس ندارد.« او دولت را بر اساسی که از مواد قانون الزام دولت به 
حفظ دستاوردهای هسته ای، موظف به ارائه توافق به مجلس می داند ولی تاکید می کند که 

نیازی به تصویب مجلس نیست.
آنچه در این میان اهمیت دارد تمایزی است باید که بین حق نظارت مجلس بر روند 
اجرای توافق، با حق تغییر و اصلاح مفاد برجام قائل شد. همانطور که علی لاریجانی رییس 
مجلس شورای اسلامی نیز بر حق نظارت مجلس تاکید می  کند و می گوید که برجام را از 

جهت انطباق با قانون بررسی می کنیم.

آیت ا... محسن غرویان:

میانگین سنی اعضای مجلس خبرگان بالاست
 یک استاد حوزه علمیه قم با اشاره به میانگین بالای سنی اعضای مجلس 
خبرگان تاکید کرد: باید نیروهای نوگرا، جوان تر و به روزتر در مجلس خبرگان 

باشند.
آیت الله محسن غرویان تصریح کرد: مجلس خبرگان اهمیت بالایی در ساختار جمهوری 

اسلامی دارد و اهمیت آن به خاطر اهمیت مسئله رهبری است.
این استاد حوزه علمیه قم افزود: چون ولی فقیه و رهبر در راس نظام است و اندیشه رهبر 
و هدایت های کلان کشور بر عهده رهبر قرار دارد. بر اساس قانون رهبر در مسائل کلان، 
مسیر حرکت کشور را تعیین می کند، خبرگان که وظیفه نظارت و انتخاب رهبر و اینگونه 

مسائل را بر عهده دارد، نقشی تاثیرگذار در سیاست ایران دارد.
غرویان گفت: باید در انتخابات خبرگان، افرادی شرکت کنند که هم مجتهد باشند و 
هم به سیاست آگاه باشند و اطلاعات مکفی چه درباره سیاست داخلی و چه درباره مسائل 

بین المللیِ روز داشته باشند.
وی به روز بودن و پرهیز از افراط وتفریط را یکی دیگر از ویژگی های اعضای خبرگان 
رهبری معرفی کرد و گفت: اگر مجلس خبرگان از افراد معتدلی تشکیل شده باشند که 
دارای شمّ سیاسی باشند و اهل تعامل با سایر قوا و کانون های قدرت مثل دولت و مجلس و 
شورای نگهبان و قوه قضاییه باشند. این افراد می توانند در مواقع حساس تدبیر و درایت لازم 
را داشته باشند و با همکاری با سایر نهادهای سیاسی اجتماعی کار مملکت را پیش ببرند.

این استاد حوزه افزود: در انتخابات خبرگان باید به این نکته توجه کنیم که مردم توقع 
دارند اعضا و نمایندگان مجلس خبرگان از یک فعالیت و حضور و نشاط بیشتری برخوردار 

باشند.
وی با اشاره به اینکه در حال حاضر میانگین سنی اعضای مجلس خبرگان بالاست، 
تاکید کرد: باید نیروهای جدید، جوان و نوگرا و به روزتر در مجلس خبرگان باشند. جوانانی 

که اهل علم و فکر و اندیشه هستند.
آیت الله غرویان با اشاره به اینکه جوانگرایی نه به معنای ناپختگی، بلکه به معنای جوانانی 
که به روزتر باشند و اهل اسلام باشند و اسلام شناسی جدید بتوانند ارائه کنند در خبرگان 
لازم و ضروری است، ابراز امیدواری کرد: مجلس خبرگان آینده بتواند با تحرک و پویایی 

بیشتر یاور رهبر در عرصه مدیریت کشور باشد.

معاون حقوقی رییس جمهور  مطرح کرد؛

برنامه دولت برای واگذاری برخی اختیارات 
به مدیران استان ها

معاون حقوقی رییس جمهور بر نقش مدیران در اصلاح نظام اداری، رفع فساد 
و توسعه اقتصادی کشور تأکید کرد و گفت: دولت یازدهم و معاونت حقوقی 
ریاست جمهوری برنامه هایی برای واگذاری اختیارات لازم به مدیران استان ها در 

تصمیم گیری ها و تصمیم سازی ها دارد.
الهام امین زاده در جلسه شورای معاونین استانداری آذربایجان غربی، ضرورت شناسایی 
و بهره گیری از پتانسیل های حقوقی این استان را در تصمیم گیری ها و مشکلات حقوقی 
مورد اشاره قرار داد و گفت: با تشکیل اتاق فکر استان ها شامل اساتید حقوق و دستگاه های 

نظارتی و اجرایی، بسیاری از این مشکلات قابل حل است.
معاون حقوقی رییس  جمهور تنقیح قوانین و حل اختلافات بین دستگاه های اجرایی 
را از فعالیت های معاونت حقوقی ریاست جمهوری برشمرد و گفت: باید اقتدار و استقلال 
معاونت های حقوقی در سراسر کشور حفظ شود تا بتوانیم اهداف خود را به خوبی دنبال 
نماییم و معاونت حقوقی ریاست جمهوری نیز در طول 24 ماه گذشته تلاش نمود در 

همین راستا سازمان حقوقی دولت را تشکیل دهد.
امین زاده افزود: در روز حقوقی که برای هر استان تعریف کرده ایم قرار است که مشکلات 
ایجاد شده در هر استان طی سال های گذشته با حضور تیم حقوقی شناسایی شده و 

تصمیمات لازم اتخاذ شود.
معاون حقوقی رییس  جمهور در بخش دیگری از سخنان خود با اشاره به پتانسیل بالای 
استان به لحاظ منابع طبیعی و اجتماعی و همچنین وجود رودخانه های پرآب فراوان در این 
استان گفت: متأسفانه یکی از معضلات استان ها فروش یا برداشت از بستر رودخانه هاست 
که این امر منجر به عوض شدن مسیر رودخانه ها می گردد و با مصون نگه داشتن بستر 

رودخانه ها بسیاری از مشکلات از جمله جاری شدن سیلاب ها حل خواهد شد.

جریان های معتدل برنامه مشخصی برای انتخابات ندارند 

هشدار شیخ نور درباره تحرکات انتخاباتی افراطیون

 حواشی سالگرد ارتحال امام)ره( در سال های اخیر روندی نزولی داشته است

توضیحات »ذوالفقاری« درباره حواشی مراسم ارتحال امام
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درخواست جلب وزیر کار توسط مرتضوی !
گفته می شود:  نوبت دوم ششمین جلسه دادگاه رسیدگی به اتهامات مرتضوی برگزار  شد. یکی از 
اتفاقات جالب در این دادگاه ادعای سعید مرتضوی بود که بنا به اظهارات وی، وکیلش درخواست صدور 
حکم جلب وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی و رئیس سازمان تامین اجتماعی را به رئیس دادگاه تسلیم 

کرده است.

ردپای پ ک ک در حمله به قطار مسافران ایرانی
گفته می شود: خبرگزاری دولتی آنادولوی ترکیه در گزارشی به نقل از نیروهای پلیس این کشور 
نوشت: اعضای حزب کارگران کردستان ) پ ک ک( عامل حمله تروریستی به قطار مسافری ترکیه- ایران 
بوده اند. به گزارش ایسنا، پس از حمله تروریستی روز پنج شنبه که طی آن سرویس ریلی ترانس آسیا از 
مسیر آنکارا به تهران با مین هدف حمله قرار گرفته بود، در اوایل بامداد روز جمعه قطار مسافری در مسیر 
ترکیه به ایران با انفجار یک مین، هدف حمله تروریستی قرار گرفت. بر اثر این حمله راننده قطار که به 
روستای کچیکایاسی در استان وان نزدیک شده بود، مجروح شد و مسافران از جمله گردشگران ایرانی 
سفرشان به وان را با اتوبوس ادامه دادند. یک مقام پلیس که نخواست نامش فاش شود گفت: این حمله 

کار نیروهای پ ک ک بوده است.

سفر سه وزیر اسپانیا به ایران
گفته می شود: سفیر کشور اسپانیا با اشاره به سفر سه وزیر کشور اسپانیا به ایران، از تمایل کشورش 
برای خرید نفت خام از ایران خبر داد. به گزارش خبرنگار مهر، پدرو ویینا پیش از ظهر شنبه در دیدار با 
استاندار لرستان با اشاره به اینکه در تاریخ هفتم سپتامبر سه وزیر کشور اسپانیا به ایران سفر می کنند، 

اظهار داشت: وزرای امور خارجه، صنعت و عمران کشور اسپانیا به ایران سفر خواهند کرد.

سوءاستفاده ستاره های مشهور از اینستاگرام!
گفته می شود: شبکه های اجتماعی به سرعت در حال همه گیری غیرقابل کنترلی هستند که نسل 
جدید را درگیر خود کرده و هنرمندان و ستاره های موسیقی هم در تبعیت از این موج و کسب مخاطبان 
بیشتر و ارتباطی بی واسطه با آنها، با استفاده )سوءاستفاده؟( از آنها به طرق مختلف در حال پیش رفتن 
هستند ولی در این بین هیچ کس حواسش نیست که چرا در پست ها، ستاره ها هرگز به موضوعات اصلی 
محتوایی و کیفی آثار و کنسرت هایشان نمی پردازند و فقط با برخی عکس های جذاب و توضیحاتی کوتاه، 
سر و ته ماجرا را هم می آورند. علایق و سطح سلیقه ها در حد یک لایک و تعداد فالوور و جملاتی چون: 
»تو عشقی« و »بی تو هرگز« و »همیشه عالی بودی« کاهش یافته و این موج در حال گسترش است؛ 
موجی که فقط یک نتیجه مهم و تلخ را با خود داشته؛ سیل انتقادات اهالی فن از آثار این روزهای بازار و 

کاهش فروش وحشتناک بلیت کنسرت ها..

بابک زنجانی به برخی از نمایندگان نامه نوشت
گفته می شود: بابک زنجانی متهم پرونده فساد نفتی که از دی ماه سال ۹2 تا کنون در زندان به 
سر می برد خطاب به برخی از نمایندکان مجلس شورای اسلامی و مسئولان کشوری نامه ای نگارش 
کرده است. براساس اطلاعات موجود بابک زنجانی که قرار است از سوی قاضی صلواتی و در دادگاه انقلاب 
محاکمه شود در این نامه درباره برخی از اقداماتش سخن گفته است. زنجانی در ۹ دی ماه سال ۹2 از 
سوی دادستانی تهران با توجه به پرونده مفتوجه بازداشت شد و از آن سال تا کنون پرونده وی در دست 
رسیدگی قرار دارد. در ابتدا اینگونه به نظر می رسید که این فرد تنها یک بدهکار است و به دولت در قبال 
فروش نفت بدهکار است اما پس از آن مشخص شد پرونده وی تنها یک بدهکاری ساده نیست و دادستان 

تهران عنوان کرد پرونده وی بزرگترین پرونده فساد اقتصادی در سالهای بعد از انقلاب است.

ایتالیا 3۰ اثر تاریخی و باستانی ایران را پس داد
گفته می شود: 30 قطعه از اشیاء و آثار فرهنگی متعلق به قبل و پس از اسلام، توسط ایتالیا به 
سفارت ایران تحویل داده شد تا شهریور ماه این آثار به ایران برگردد. به گزارش  سفارت ایران در رم، 
جمهوری اسلامی ایران به موفقیت جدید بین المللی در خصوص استرداد اموال فرهنگی مسروقه که به 
 طور غیرقانونی از کشور خارج شده بودند، دست یافت و برخی از آثار متعلق به دوران قبل و پس از اسلام 
که در سال های گذشته از کشور خارج و در ایتالیا توسط پلیس میراث فرهنگی شناسایی و توقیف شده 

بودند، در مراسمی در محل موزه هنرهای شرقی شهر رم به نماینده سفارت کشورمان تحویل داده شد.

اتحادیه اروپا اجرای "برجام" را آغاز کرد
گفته می شود: شورای اتحادیه اروپا اولین اقدامات حقوقی برای اجرای برنامه جامع اقدام مشترک را 
به تصویب رساند. به گزارش ایسنا به نقل از پایگاه اینترنتی اتحادیه اروپا، شورای اتحادیه اروپا روز جمعه 
با انتشار بیانیه ای اعلام کرد: این شورا اولین اقدامات حقوقی برای آغاز اجرای برنامه جامع اقدام مشترک 

)برجام( توافقی که 14 ژوییه میان ایران و گروه 1+5 در وین حاصل شد را تصویب کرد.

نظر مدیرعامل سابق بنز درباره خودروهای ایرانی
گفته می شود: هلموت واورا - مشاور آلمانی ایران خودرو، به بیان نقطه نظرات خود در زمینه 
صنعت خودروی ایران پرداخت. وی قدیمی بودن خطوط تولید قطعه سازان و نوسان در کیفیت قطعات 
تولیدی و در نتیجه نوسان در کیفیت خودروهای داخلی را مهمترین عامل نارضایتی مصرف کنندگان از 
خودروهای ایرانی دانست. وی در این زمینه اظهار کرد که برای رفع این مشکل باید با حمایت دولت و 
خودروسازان، قطعه سازان بزرگ ایجاد شوند تا بتوانند نسبت به انتقال تکنولوژی، نوسازی خطوط تولید و 
به ویژه فعال سازی واحدهای تحقیق و توسعه اقدام کنند. به گفته واورا، در صورت ارتقای سطح فن آوری 
قطعه سازان، نوسان کیفی قطعات تولیدی از بین رفته و با حفظ کیفیت در سطوح مورد نظر، اعتماد 
مصرف کنندگان به خودروهای داخلی جلب خواهد شد. این مدیر سابق شرکت مرسدس بنز ادامه داد: 
بخشی از مشکلات صنعت خودروی ایران نیز به بسته بودن اقتصاد و قیمت گذاری خودرو از سوی دولت 
باز می گردد زیرا وقتی قیمت گذاری دولتی است، بخش خصوصی و به ویژه سرمایه گذار خارجی تمایلی 
به حضور در ایران و سرمایه گذاری در این حوزه نخواهد داشت. وی افزود: بالا بودن بهره های بانکی نیز 
باعث شده که شرکتهای خودروسازی و قطعه سازان نتوانند برای سرمایه گذاری در جهت انتقال تکنولوژی 
و نوسازی خطوط تولید اقدام کنند که در این زمینه نیز باید خودروسازان به قطعه سازان کمک کنند. واورا 
همچنین زیاد و غیر رقابتی بودن تعداد شرکتهای زیرمجموعه خودروسازان را از دیگر مشکلات این صنعت 

دانست و اظهار کرد که این شرکتها باید رقابتی شده و تعداد آنها کاهش یابد.

شکایت مالکان رستاخیز از سازمان سینمایی
گفته می شود: احمدرضا درویش به همراه مالکان فیلم رستاخیز ، از سازمان سینمایی وزارت فرهنگ 
و ارشاد اسلامی به واسطه توقف اکران، شکایت کرد؛ اقدامی که البته نه در دادسرا، بلکه در دیوان عدالت 
اداری صورت پذیرفته و نشان می دهد، صاحبان این فیلم در پی دریافت غرامت نیستند و درصدد دریافت 
دستور دیوان برای الزام به اکران این فیلم برآمده اند. البته بعید است دیوان عدالت اداری نیز رأی به اکران 
این فیلم بدون اعمال اصلاحات تازه و نورانی نکردن چهره حضرت عباس )ع( بدهد و بنابراین با وجود اصرار 
سازندگان این فیلم برای نمایش چهره قمر بنی هاشم، بعید است این فیلم بتواند با همین شرایط کنونی 
اکران شود. با این حال تاکنون یک جلسه از رسیدگی به این پرونده با حضور نمایندگان طرفین در دیوان 

برگزار شده و باید دید در ادامه، رسیدگی به این دعوا چه مدت به طول می انجامد.

   
نامحرمانه

مراسم تودیع و معارفه مدیر کل جهت فرهنگ و 
ارشاد اسلامی استان قم روز گذشته در تالار آوینی 
این اداره کل برگزار شد. حجت الاسلام ایزدپناه مدیر 
بر خلاف سایر  این مراسم  قم در  ارشاد  کل سابق 
مراسم های تودیع و معارفه، سخنی از عملکرد خود 
به میان نیاورد. سخنان وی بیشتر روایتی بود از پشت 
پرده ارشاد قم. از وضعیت بد مالی این اداره تا سفارش 
برای انتصاب یا عزل مدیران توسط افراد خاص. البته 
او گفت که طی 15 ماه فعالیت خود در اداره ارشاد به 
سفارش هیچ کس برای عزل و نصب مدیران عمل 

نکردم.
زیربار دادن پست به افراد فاقد صلاحیت، نرفتم

با  مدیرکل سابق فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم 
اشاره به تغییر نگاه انقلابی به ساختاری گفت: برخی مدیران 
هیچ گاه به لیاقت و توانایی کارمندان خود نگاه نمی کنند و 

سعی در پارتی بازی دارند.
حجت الاسلام عبدالرضا ایزدپناه با اشاره به فعالیت های 
15 ماهه خود اظهار کرد: در این دوره به طور قطع قصوری از 
من سر زده است که امیدواریم این قصور را مدیران ببخشند.

مدیرکل سابق فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم با اشاره 
به وضعیت نامناسب مالی این اداره گفت: در سالی که بسیاری 
از ادارات توانایی پرداخت حقوق کارمندان خود را نداشتند و 
با کمبود بودجه و اعتبار مواجه بودند، تلاش کردیم در این 

وضعیت به استان قم خدماتی را ارائه کنیم.
حجت الاسلام ایزدپناه تصریح کرد: با توجه به اینکه 
استان قم قطب فرهنگی کشور است، دولت تدبیر و امید 
نگاه و رویکرد جدیدی به اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی 

استان داشت.
وی با اشاره به برگزاری نمایشگاه های مختلف کتاب گفت: 
با همت و تلاش مدیران و با همکاری حوزه علمیه و جامعه 
مدرسین حوزه علمیه توانستیم نمایشگاه های متعددی را در 

استان برگزار کنیم.
قم  استان  اسلامی  ارشاد  و  فرهنگ  سابق  مدیرکل 
خاطرنشان کرد: بنده نگاه آسیب شناسی به این اداره کل 
داشتم، متاسفانه نگاه های اوایل انقلاب، به نگاه های ساختاری 
تبدیل شده است، بسیاری از مدیران از من می خواستند 
افرادی را که صلاحیت یک سمت اداری را ندارند بپذیرم، اما 

بنده هیچ گاه زیر بار سخنان آنان نرفتم.

وعده آقای مدیرکل برای روز خبرنگار
مدیرکل جدید فرهنگ و ارشاد اسلامی قم در این آیین 
گفت: خدمت در قم برای هر مسوولی افتخار است و این 
استان کانون اهل بیت بوده و خدمت در آن اهمیتی صد 

چندان دارد. 
حجت الاسلام والمسلمین عباس دانشی بیان داشت: 
اهالی هنر و فرهنگ در قم باید در عرصه های فرهنگی و 
هنری پا به پای حوزه عظیم علمیه و مرکزیت علمی قم رشد 

کرده و هنر قم در این سطح بروز و ظهور کند. 
وی افزود: هنرمندان استان قم که اهل فرهنگ و هنر 
هستند می توانند طلایه دار هنر دینی باشند هم چنان که 
اکنون در عرصه چاپ و نشر قم سرآمد است و جایگاه بزرگی 

در کشور و جهان اسلام دارد.
وی: در کردستان و سیستان و بلوچستان خدمت کرده ام 
و در حالی که نمی خواستم در انفجار و ترور مردم سیستان را 
تنها بگذارم در کنار مردم این خطه و رنج ها و غصه های مردم 

این سامان به عنوان مرزداران میهن اسلامی بودم. 
وی هم چنین در پایان مراسم در گفت و گوی کوتاهی 
با خبرنگاران در مورد مراسم گرامیداشت روز خبرنگار در قم 
گفت: خود از روزنامه نگاران و افراد با سابقه در این رشته 
هستم و در استان سیستان و بلوچستان نیز در روز خبرنگار 

برنامه های خوبی را اجرا کرده ایم.
وی اظهار داشت: هنوز اطلاع کاملی از وضعیت مالی اداره 
کل فرهنگ و ارشاد اسلامی قم ندارم اما قول خواهم داد 

برنامه ای مناسب در شان و منزلت اصحاب رسانه قم در روز 
خبرنگار برگزار کنم.

قصد کاندیداتوری حجت الاسلام والمسلمین ایزدپناه 
برای انتخابات آینده مجلس شورای اسلامی علت کناره گیری 
وی از مدیرکلی فرهنگ و ارشاد اسلامی قم بود که از سوی 

حجت الاسلام دانشی عنوان شد.

معاون فرهنگی وزارت ارشاد:
چارت اداری ارشاد قم به درجه یک کشوری 

تبدیل می شود
معاون فرهنگی وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی نیز در 
این مراسم گفت: قم حلقه ارتباطی قوی برای اتصال ذخائر 
عظیم فرهنگ دینی با فضاهای حاکمیتی و مدیریتی کشور 

می باشد.
سید عباس صالحی بیان داشت: این شهر مقدس جایگاه 
و پایگاه ویژه ای دارد و ده ها فضیلت تاریخی داشته و در دوره 

معاصر، پایگاه انقلاب اسلامی بوده است. 
وی اظهار داشت: قم مرکز بزرگ حوزه های علمیه تشیع 
وبه عنوان پایگاه ترویج فرهنگ دینی در کشور به صورت 
شفاهی، نوشتاری و مجازی فعال و پایگاه اصلی نظریه پردازی 
دینی در کشور در حوزه تئوری سازی برای مسائل انقلاب 

اسلامی است.
افزود: استان قم پایگاه اصلی چاپ و نشر کشور  وی 
درحوزه مطبوعات و کتب دینی است و به عنوان چنین 
پایگاهی حق اساسی برای توجه ویژه دارد و به فرموده رهبر 
معظم انقلاب، خدمت به قم خدمت به کشور و آبروی نظام 

است و این تعبیر واقعیات شهر قم را نشان می دهد.
سکان فرهنگی ارشاد قم قابل دفاع هدایت شد

ابراز  اسلامی  ارشاد  و  فرهنگ  وزارت  فرهنگی  معاون 
داشت: از ابتدای وزارت علی جنتی در دولت یازدهم، اهمیت 
قم در فرهنگ و ارشاد به صورت جدی مورد توجه بود و 
راجع به مسوولین ارشاد این استان و رویکردهای آن توجه 

ویژه داشتیم. 
وی بیان داشت: شخصیت هایی باید در فضای فرهنگ 
و ارشاد اسلامی قم به کار گرفته شوند که پیشینه مقبول و 
قابل دفاع داشته باشند و در مدتی که حجت الاسلام ایزدپناه 
مسوولیت اداره کل فرهنگ و ارشاد قم را داشت با ویژگی 
های شخصی و مقبولیتی که در حوزه داشت سکان فرهنگی 

ارشاد قم به گونه ای قابل دفاع هدایت شد.
وی افزود: طرح تبدیل چارت اداری ارشاد قم از درجه سه 
به درجه یک کشوری مراحل اداری خود را می گذراند و با 
نگاه ویژه ای که به قم وجود دارد، مسوولین در تصمیم گیری 
جانشین حجت الاسلام ایزدپناه حساسیت ویژه ای داشتند 
که فرد جدید بتواند مسیری که شایسته قطب فرهنگی 

جهان تشیع است را ادامه بدهد. 
صالحی ابراز داشت: حجت الاسلام دانشی نیز فعالیت ها 
و تاثیرگذاری های زیادی در پست های خدمتی خود داشته 
است و امیدواریم به همت مدیران ارشد استان و حمایت های 
مراجع و بزرگان حوزه، اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی قم 
بتواند اتصال خوبی بین فرهنگ دینی قم با مدیریت فرهنگی 

کشور ایجاد کند. 

معاون پارلمانی وزارت ارشاد اسلامی خواستار شد:
همکاری مدیران استانی 

برای تحقق رشد اقتصادی و فرهنگی
معاون پارلمانی و حقوقی وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی 
نیز در این مراسم خواستار هماهنگی مدیران استانی با مدیران 

فرهنگی برای رشد اقتصادی و فرهنگی استان شد.
حسین نوش آبادی، با اشاره به اینکه برنامه های فرهنگی 
بسیاری در طول سال در سراسر کشور برگزار می شود، اظهار 
کرد: برگزاری جشنواره امام رضا )ع( یکی از این برنامه ها است.

وی افزود: جشنواره امام رضا )ع( در سالروز میلاد حضرت 
معصومه )س( آغاز می شود که این جشنواره در 200 نقطه 
از جهان برگزار خواهد شد و 500 نفر از بزرگان حوزه های 

علمیه و دانشگاه ها از داوران این جشنواره خواهند بود.
معاون پارلمانی و حقوقی وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی 
با اشاره به اینکه قم مرکز جهان تشیع است گفت: اداره 
کل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم می تواند در راستای 
خدمت به اهالی فرهنگ از وجود مراجع تقلید و حوزه علمیه 
استفاده کند. نوش آبادی تصریح کرد: در وزارت فرهنگ و 
ارشاد اسلامی از وجود طلاب و اساتید حوزه علمیه استفاده 
می شود تا به نوعی بتوانیم از این پشتوانه علمی و فقهی در 
راستای فعالیت هایمان استفاده و بهره مند شویم. وی با اشاره 
از مسئولان حوزوی گفت:  انتظارات مدیران فرهنگی  به 
امیدواریم مدیران حوزوی مانند گذشته یاری دهنده وزارت 
فرهنگ و ارشاد اسلامی باشند تا به این وسیله بتوانیم در 

جنگ نابرابر فرهنگی با دشمنان پیروز شویم.
معاون پارلمانی و حقوقی وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی 
خاطرنشان کرد: یکی از ظرفیت هایی که در استان می توان 
از آن استفاده کرد، استفاده از ظرفیت اقتصادی و فرهنگی 
است و در این خصوص شهرک چاپ و نشر در قم ساخته 

شده است.
مدیران  هماهنگی  و  همکاری  به  اشاره  با  نوش آبادی 
استانی با یکدیگر، گفت: ما امروز نیازمند ارتباط مدیران استان 

با مدیران فرهنگی هستیم.
الاسلام  از خدمات حجت  تقدیر  آیین ضمن  این  در 
عبدالرضا ایزدپناه، حجت الاسلام عباس دانشی به عنوان 
مدیرکل جدید فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم معرفی شد.

اخبار
معاون حقوقی وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی در قم:

تعویق اکران رستاخیز
 به معنای لغو مجوز اکران نیست

معاون حقوقی و پارلمانی وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی گفت: تا 
اطلاع ثانوی اکران فیلم رستاخیز به تعویق افتاده است اما این امر به 

منای لغو مجوز اکران فیلم نیست.
به گزارش ایرنا، حسین نوش آبادی روز شنبه پس از پایان آیین تکریم 
و معارفه مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم در جمع خبرنگاران 
افزود: رستاخیز مجوز اکران داشته است و این فیلم مراحل قانونی خود را 
طی کرده است و به طور طبیعی اکران آن بلامانع بوده است اما برخی نظرات 
و شبهاتی که در مورد تعدادی از سکانس های فیلم مطرح شد همچنین 
نظرات برخی مراجع تقلید باعث شد فعلا تا اطلاع ثانوی اکران رستاخیز به 
تعویق بیفتد. وی ادامه داد: مراحل اجرایی لازم برای انجام برخی اصلاحات مد 
نظر در فیلم رستاخیز باید انجام شود و وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی نیز در 
این رابطه دستور تعویق داده است. وی تاکید کرد: گرچه در مورد به نمایش 
درآوردن سیما و چهره حضرت ابوالفصل )ع( نظر اجماعی وجود ندارد اما به 
احترام برخی مراجع بزرگوار تقلید دستور به تعلیق اکران رستاخیز داده شد 
تا اشکالات آن برطرف شود. معاون وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی افزود: سعی 
بر آن داریم که برنامه های فرهنگی هنری خود را بر اساس موازین شرعی و 
ضوابط قانونی اجرا کنیم و عنصر قانون و شرع در برنامه ریزی وزارت ارشاد 
همواره مد نظر بوده است. وی ادامه داد: نظرات رهبر معظم انقلاب اسلامی 
برای ما اولویت اول است و لحاظ کردن سایر نظرات مراجع برای ما اهمیت 
دارد و خوشبختانه علما و مراجع نیز هوشیار و آگاه هستند گرچه ارتباط و 

تعامل دستگاه فرهنگی با مراجع باید نزدیک تر شود. 

طي یکماه گذشته و از محل صندوق توسعه ملي صورت گرفت:

تخصیص 63 میلیارد ریال  
تسهیلات بانکی به بخش کشاورزي قم

اقتصادي سازمان جهاد کشاورزي  امور  و  ریزي  برنامه  معاون 
استان قم از ارسال قرارداد های توزیع  استاني 6/3میلیارد تومان 
تسهیلات بانکی  از اعتبارات صندوق توسعه ملي با عاملیت بانک 
هاي کشاورزي و توسعه تعاون در بخش کشاورزي قم به استنادبندط 

تبصره 5قانون بودجه سال 1394  خبرداد.
سید مصطفي منزوي اظهار داشت : طرح های بخش آب،کشاورزی و منابع 
طبیعی  در مناطق برخوردار وکمترتوسعه یافته)سرمایه ای وسرمایه درگردش(  
بانک توسعه  بانک کشاورزی 56300میلیون ریال  وباعاملیت  باعاملیت 
تعاون 7080 میلیون ریال می باشد،درضمن  نرخ سود تسهیلات مناطق 
برخوردار14 درصد ومناطق کمترتوسعه یافته 10 درصد اعلام گردیده است. 
وي فعالیت های واجد اولویت در اعتبارات سرمایه ایی )ثابت( را براساس قراداد 
و صورتجلسه اسفندماه سال ۹3 هیات امناء  صندوق توسعه ملی را احداث 
گلخانه وتولید محصولات گلخانه ایی ،طرح ها و فعالیت های زیربخش شیلات 
،پرورش ماهیان گرمابی وسردابی ،طرحهای افزایش بهره وری مصرف آب در 
بخش کشاورزی عنوان نمود. وي اضافه کرد: متقاضیان جهت برخورداری 
ازتسهیلات مذکوردرصورت دارابودن شرایط درج شده درنظامنامه صندوق 
توسعه ملی ،میتوانند درخواست خود را  درسامانه تسهیلات بانکی وزارت 
جهادکشاورزی به آدرس www.rrbf.maj.ir  ثبت وکدرهگیری اخذنمایند 
ویابامراجعه به مراکزجهادکشاورزی بخش محل فعایت خود اطلاعات لازم 
رااخذنمایند. وي تصریح کرد: باتوجه به بند 6 و8 ماده 8 قراردادصندوق توسعه 
ملی استفاده مجدد اشخاص حقیقی وحقوقی ازاعتبارات صندوق توسعه ملی 

، منوط به تسویه حساب کامل تسهیلات قبلی می باشد .

سرپرست اداره راه و شهرسازی شهرستان قم خبر داد:

اجرای عملیات آرام سازی و اصلاح شیب 
شیروانی در محورهای جاده ای استان قم 
سرپرست اداره راه و شهرسازی شهرستان قم گفت: عملیات آرام 
سازی در قالب اصلاح شیب شیروانی، تسطیح حریم، رفع افتادگی 
شانه، ایمنی سازی دهانه پل ها و... در محورهای جاده ای استان قم 

در حال انجام است.
اکبر نوروز پور اظهارداشت : همزمان با پایان دور دوم سفرهای نوروزی 
)نیمه دوم فروردین ماه سال جاری(، در راستای تأمین ایمنی و تسهیل ترافیک 
در محورهای جاده ای استان قم، بزرگترین عملیات آرام سازی)طی سالیان 

گذشته( کلید خورد.
قالب اصلاح شیب شیروانی، تسطیح  این عملیات که در  افزود:  وی 
حریم، رفع افتادگی شانه، ایمن سازی دهانه پل ها و ... می باشد.هم اینک 
در محورهای اصلی استان)سلفچگان- دلیجان، قم- سلفچگان، سلفچگان- 

راهجرد و قم- تفرش)جاده نورآباد(( در حال اجرا می باشد.
نوروزپور با اشاره به حجم گسترده اقدامات انجام گرفته در بخش آرامسازی 
به عملیات خاکی با حجم 240 هزارمتر مکعب اشاره کردو توضیح داد: 
همچنین دهانه بیش از 124 دستگاه پل و آبرو با حجم عملیات خاکی به 
میزان 17600 متر مکعب ایمنی سازی شده است. سرپرست اداره راه و 
شهرسازی شهرستان قم در خصوص دیگر اقدامات انجام گرفته طی عملیات 
مذکور اظهار داشت:از مهمترین اقدامات ایمن سازی که طی این مرحله از 
عملیات آرام سازی در سطح محورهای جاده ای استان انجام شده می توان 
به رفع افتادگی شانه به طول 28300 متر و حجم عملیات خاکی به میزان 
8500 متر مکعب اشاره داشت.وی اجرای بزرگترین عملیات آرام سازی طی 
سالیان اخیر را به صورت امانی عنوان کرد و خاطر نشان ساخت: بهره مندی از 
توان عوامل راهدار که گنجینه ای از تجارب خدمت در عرصه جاده را دارا می 
باشند و همچنین استفاده حداکثری از امکانات و ادوات حوزه راهداری هماره 
نصب العین اقدامات این اداره کل در حوزه تأمین ایمنی سفرهای برونشهری 
هموطنان عزیز می باشد.نوروزپور تصریح کرد: با توجه به فعالیت های گسترده 
ای که هم اینک در تمامی محورهای جاده ای استان قم در دو حوزه ساخت و 
نگهداری انجام می شود همکاری رانندگان محترم با رعایت نکات ایمنی سفر 

می تواند در تسریع پروژه های در حال انجام نقشی ارزنده ایفا نمایند.

مدیر کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان قم اعلام کرد:

سود بالای بانکی و عدم پرداخت 
تسهیلات مشکل تعاونی های قم

مدیر کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان قم ازتشکیل ده تعاونی 
فعال و در دست اجرای در چهار ماه اول سال 1394  خبر داد.

نصرالله بازوند، اظهار داشت: وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی فعالیتهای 
تعاونی ها را طبق ماده 66 قوانین و مقررات بخش تعاون که در سی بند و 

مصوب مجلس شورای اسلامی، مورد حمایت و نظارت خود قرار می دهد.
وی  افزود: در قانون تجارت هفت نوع شرکت تعریف شده است که شامل: 
شرکت های سهامی، با مسئولیت محدود، تضامنی، مختلط سهامی، مختلط 
غیر سهامی، نسبی و تعاونی ها را شامل می شودکه ثبت آنها غیر از تعاونی ها 
با اداره ثبت شرکتها می باشد. وی با اشاره به فرآیند تشکیل تعاونی ها اذعان 
داشت: با مراجعه شخص یا اشخاص به بخش تعاون این اداره کل و درخواست 
تشکیل تعاونی و تکمیل فرمهای مربوطه، مجمع عمومی برگزار می نمایند، 
انتخابات انجام داده، هیئت مدیره مشخص و صاحبان امضاء معرفی می گردند 
و توسط این اداره کل کلاسهای آموزشی برای آنها برگزار می شود و همچنین 
مدارک آنها برای اداره ثبت ارسال و از اداره تاییدیه ثبتی دریافت، آگهی 
تاسیس تعاونی صادر و چاپ در روزنامه می گردد. بازوند اضافه کرد: بخش 
تعاون کمیته تعیین وضعیت و انهلال تعاونی ها را تشکیل داده و با ارتبط با 
اتحادیه های مربوطه و خود تعاونی ها وظیفه نظارت بر فعالیتهای آنها و طبق 
ماده پنجاه و چهارقوانین و مقررات بخش تعاون احراز یا عدم احراز تعاونی ها را 
بر عهده دارد. وی همچنین بیان داشت: از ابتدای فعالیت اداره کل تعاون استان 
تا پایان 4 ماهه نخست سال ۹4 در مجموع تعداد 2037 تعاونی با ۹68044 
نفر عضو ۹60055 نفر مرد، 6838 نفر زن و 1151 نفر عضو ایثارگر،  با سرمایه 
1054  میلیارد ریال و با اشتغالزایی 1878۹ نفر تشکیل شده است که تعداد 
1176 از آن با عضویت ۹34677  نفر ۹30688 نفر مرد، 3515 نفر زن و 
474 ایثارگر، سرمایه 773 میلیارد ریال و با اشتغالزایی 12631 نفر فعال می 
باشند.  وی در پایان اشاره کرد: به دلایل متعدد که از مهمترین آنها می توان به 
عدم ارائه تسهیلات به تعاونی ها و نرخ های بالای سودهای بانکی، چهار ماهه 
اول سال 13۹4 نسبت به چهار ماهه اول سال 13۹3 کاهش اندکی رادر تعداد 
تعاونی های فعال و در دست اجرا شاهد بوده ایم و ابراز امیدواری کرد که بجز 
بخشودگی قسمتی از مالیات تعاونیها تسهیلات دیگری هم برای آنها در نظر 

گرفته شود تا شاهد تشکیل و فعالیت بیشتر تعاونی ها باشیم.

اخوان محترم دریس
درگذشت پدر گرامیتان را  

به شما وخانواده محترم تان صمیمانه 
تسلیت عرض نموده و برای آن مرحوم 
از درگاه ایزد متعال علو درجات اخروی 

و برای دیگربازماندگان  صبر و اجر 
مسئلت داریم.

روزنامه ایمان

پیام  تسلیت

در مراسم تودیع و معارفه مدیر کل ارشاد قم مطرح شد:

روایت » ایزدپناه« از پشت پرده ارشاد قم

با هدایت دانش آموزان مستعد و توانا  به شاخه فنی و حرفه ای 
کشور در پیشرفت کشورمان سهیم باشیم . 

در این راستا

 هنرستان غیردولتی 
خواجه نصرالدین طوسی
 از دانش آموزان سال دوم در رشته های  
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